
برای  ای  برنامه  که دولت  این  بیان  با  سخنگوی دولت 
تغییر وزرا یا استانداران ندارد، گفت: معمولا بعد از هر رخداد 
سیاسی چنین شایعاتی مطرح است اما دولت برنامه تعیین 

شده ای برای تغییر در دستور کار ندارد.
خبری  نشست  در  شنبه  سه  روز  نوبخت  باقر  محمد 
خود درباره نامه رئیس دولت اصلاحات به رییس جمهوری 
درخصوص رییس مجلس دهم نیز اظهار داشت: از ارسال 
چنین نامه ای بی خبرم. وی درباره منتخب سوم اصفهان که 

از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت شده است نیز اظهار 
داشت: در این زمینه صبر کنید، بهتر است.

سخنگوی دولت در پاسخ به رویکرد و اقدام دولت در 
انتشار فیش های حقوقی برخی مسئولان، اظهارداشت: در 
این خصوص وزیر امور اقتصادی ودارایی بعد از رسیدگی 
گزارش خود را منتشر کردند و تغییر درست صورت گرفت 
ولی اساسا موضوع مطالبات معوقی بود که در یک ماه خاص 

به حساب مدیران ریخته شده بود...

 اصولگرایان پس از سه پیروزی پیاپی در کسب اکثریت مجالس پیشین، در مجلس دهم بسیاری از کرسی های نمایندگی 
را با رقیبان سیاسی تقسیم کردند؛ رخدادی که سبب طرح برخی گمانه ها و انگاره ها درباره نتیجه انتخابات اخیر شد. در این 

میان، چهره های سیاسی اصولگرا در این باره نظرهای گوناگونی را مطرح ساخته اند...

آیت  الله هاشمی رفسنجانی:

برخی رسانه ها 
یأس را به جامعه 

تزریق می کنند

مروری بر فعالیت یک جریان سیاسی از مجلس هشتم تا دهم

ظهور و افول 
جبهه پایداری

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد از برخی 
رسانه های مخالف دولت گفت: به دور از آزادگی، انصاف و 
اخلاق و حتی بدون توجه به منافع و مصالح ملی، با انواع و 
اقسام رسانه های رسمی و غیررسمی، یأس و نا امیدی را به 

جامعه تزریق می کنند.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی دیروز –سه شنبه- در 
دیدار گروهی از فعالان سیاسی، اجتماعی، استان کهگیلویه 
و بویراحمد با بیان این مطلب افزود: اصلاح سیاست خارجی و 
تصویب و اجرای برجام را یکی از بهترین دستاوردهای دولت 
تدبیر و امید دانست. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
با ارائه تحلیلی از شرایط آغاز به کار دولت یازدهم و اوضاع 
کشور گفت: با توجه به مجموعه شرایط و محدودیت ها، به 
خصوص مانع  تراشی های یک عده تندرو در مجلس شورای 
اسلامی، عملکرد نسبتاً خوبی داشت و مردم هم از آن خبر 
دارند. هاشمی رفسنجانی صراحت لهجه را ویژگی مردم 
خونگرم کهکیلویه و بویراحمد دانست و گفت: از زمانی که 
با مردم و شخصیت های آن خطه آشنا شدم، صراحت و 
شجاعت را طبیعت آنها دیدم و همیشه تحت تأثیر فتوت 
مردم آن استان، به خصوص در زمان 8 سال دفاع مقدس 
بودم. در آغاز این دیدار اعضای شورای مرکزی اصلاح طلبان 
استان کهکیلویه و بویراحمد، حجت الاسلام والمسلمین 
استان  ملی  اعتماد  حزب  مرکزی  شورای  عضو  صدوقی، 
و حسین اخلاقی، ضمن ارائه گزارشی از اوضاع سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی استان، به بیان دیدگاه های 

خود در خصوص مسایل مختلف پرداختند.

جبهه پایداری هر چند فراکسیونی در مجلس نداشت، اما 
در 12 سال گذشته تلاش کرد در معادلات سیاسی بهارستان 

و کنش سیاسی بهارستان نشینان نقش موثر ایفا کند..
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رئیس جدید صدا و سیما تاکید کرد:

حمایت قاطع رسانه ملی از فعالیت های دولت

وعده جدید عربستان درباره حج ایرانی ها

تقسیم کرسی های مجلس با رقیبان پس از سه دوره پیروزی پیاپی ؛

تعابیر اصولگرایانه 
از شکست در انتخابات

میلاد حضرت علی اکبر )ع( و روز جوان را تبریک می گوئیم

دلیل اصلی استعفای سرافراز

محمد باقر نوبخت:

دولت برنامه ای برای تغییر وزرا 
یا استانداران ندارد

2

7

2

7

روزنامه صبح ایران

رئیس مجلس شورای اسلامی نسبت به نوع برخورد صداوسیما با موضوع برجام انتقاد 
کرد. علی لاریجانی در آیین تکریم و معارفه رئیس صداوسیما که صبح دیروز در سالن 
همایش های صداوسیما برگزار شد ضمن بیان این مطلب، گفت: ممکن است برخی نظرات 
مخالف هم در رابطه با برجام و مذاکرات درست باشد اما با چالش درست کردن بهره ای 
نمی بریم و من با آن کیفیتی که در صداوسیما وجود داشت موافق نبودم. وی با اشاره به 
برخی سخنان سرافراز در این مراسم درخصوص عملکرد صدا و سیما در زمان مذاکرات 
هسته و برجام، افزود: در موضوع برجام، رادیو و تلویزیون با آراء مختلف مواجه است و باید 
در این رابطه استراتژی روشن داشت و بنده، هم نسبت به رادیو و تلویزیون و هم نسبت 

به مسئله هسته ای بیگانه نیستم. رییس قوه مقننه ادامه داد: در موضوع هسته ای 
مسیر جمهوری اسلامی ایران آگاهانه و خوب بود و تصمیم کشور مبنی بر 

انجام مذاکره، کار بسیار عاقلانه و داهیانه ای بود زیرا دشمنان 
می خواستند ایران گرفتار تحریم ها بماند. نماینده مردم 

قم در مجلس افزود: در موضوع هسته ای کار با محاسبه 
پیش رفت و در جاهایی که نرمش نشان دادیم خیلی به 

زیان کشور نبود و فوایدی به همراه داشت و در حدود 
3 سال در جلساتی با سطوح مختلف و ...

در آیین تکریم و معارفه رئیس صداوسیما مطرح شد:

انتقاد لاریجانی از عملکرد رسانه ملی در مسئله برجام

87 8 2

عارف رئیس فراکسیون امید شد
مستقلین و اعتدالگرایان را از خود می دانیم

2

در نظر دارد تامین نیروی انسانی سازمان در سال 1396 - 1395 

را از طریق برگزاری مناقصه به شرکتهای خدماتی دارای مجوز از 

اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم واگذار نماید. 

لذا شرکتهای واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد از 

تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری به امور 

پیمانها مراجعه و یا با شماره 1530 تماس حاصل نمایند.

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده و 

هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سازمان آرامستانها شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستانها

آگهی مناقصه )نوبت دوم(

در نظر دارد نسبت به اجرای موزائیک فرش در محدوده قبور 

محوطه بهشت معصومه )س( با برآورد فهرست بهای ابنیه سال 95 

به مبلغ 6/139/263/777 ریال  از طریق مناقصه به پیمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید.  لذا پیمانکاران می توانند جهت دریافت 

اسناد از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری 

به امور پیمانها مراجعه و یا با شماره 1530 تماس حاصل نمایند.

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده و 

هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سازمان آرامستانها شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستانها

آگهی مناقصه )نوبت دوم(
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معاون سیاسی وزیرکشور :

فرمانداران دربرابر منتقدان دولت 
سکوت نکنند 

معاون سیاسی وزیرکشور گفت : فرمانداران در برابر انتقادهایی که به عملکرد دولت از 
سوی برخی منتقدان انجام می شود ، سکوت نکنند. 

محمدحسین مقیمی روز سه شنبه در گردهمایی سراسری فرمانداران و مدیران کل 
سیاسی استانداری های کشور در ساری افزود : به هرحال این انتظار از فرمانداران و مدیران 
دولت تدبیر و امید وجود دارد که در برابر انتقادها به عملکرد دولت آن هم درشهرستان های 
تحت مدیریتشان پاسخگو باشند و عملکرد دولت را ارائه دهند. وی ادامه داد : دولت یازدهم 
با وجود کاهش قیمت نفت موفق شد نرخ تورم 43 درصدی سال 92 را به 11 درصد در 
سال جاری کاهش دهد و رشد اقتصادی را از منفی 6 درصد به کانال مثبت ببرد. معاون 
سیاسی وزیر کشور با تاکید بر این که فرمانداران و مدیران دولت تدبیر و امید باید عملکرد 
دولت در زمینه اقتصادی را برای برای مردم بیان کنند ، گفت : برخی منتقدان به گونه 
ای در مورد عملکرد دولت صحبت می کنند که انگار در این کشور زندگی نمی کنند و از 
کاهش 100 دلاری قیمت هر بشکه نفت بی اطلاع هستند. وی اضافه کرد : دولت یازدهم 
با وجود کاهش قیمت نفت و تحریم توانست کشور را بدرستی مدیریت و آرامش را در ابعاد 

مختلف بر جامعه حاکم کند. 
رضایت مردم از دولت در انتخابات مجلس دهم 

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت که انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در 
فضای امن و بدون هیچ تنش سیاسی و یا امنیتی در کشور برگزار و موجب رضایت مردم 
شد. مقیمی افزود : تمام جریان ها و گروههای سیاسی در فضای امن انتخاباتی موفق به 
ارائه برنامه های خود شدند و هیچ برنامه ای در زمان تبلیغات انتخاباتی مورد تعرض قانون 

شکنان قرار نگرفت. 
وی ادامه داد : وزارت کشور با برخورد قانونی ای که پیش از برگزاری انتخابات با برهم 
زنندگان اجتماعات قانونی داشت ، موفق شد فضای امن را برای گروههای سیاسی در دوره 
انتخابات آماده کند. معاون سیاسی وزیر کشور رضایت مردم از برگزاری انتخابات را افتخاری 
بزرگ برای دولت تدبیر و امید و وزارت کشور دانست و تاکید کرد : رضایت مندی مردم 
عامل اصلی افزایش میزان مشارکت در این رویداد سیاسی بوده است . رئیس ستاد انتخابات 
کشور قانونمداری را مهم ترین رویکرد دولت تدبیر و امید در برگزاری انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره خبرگان رهبری دانست و گفت : تمام برنامه های 
انتخابات حول محور قانونمندی و رعایت قانون بخوبی پیش رفت و کارنامه مثبتی از دولت 
بر جای ماند. **معاون سیاسی وزیرکشور اجرایی کردن اقتصاد مقاومتی را اولویت اول 
وزارت کشور در سال جاری معرفی کرد و گفت که سیاست های این برنامه نیز به استان ها 
ابلاغ شده است . وی افزود : فرمانداران و بخشداران ما در خط مقدم اجرای برنامه اقتصاد 
مقاومتی قرار دارند و با اجرای کامل این برنامه در سال جاری باید تحول اقتصادی در کشور 
ایجاد شود. مقیمی گفت : وزارت کشور اختیارات لازم را برای اجرای بهتر اقتصاد مقاومتی 

به استان ها واگذار کرده است .

رئیس جدید صدا و سیما تاکید کرد:

حمایت قاطع رسانه ملی از فعالیت های دولت
 رئیس سازمان صدا و سیما در مراسم معارفه خود گفت: حمایت قاطع از فعالیت های 

دولت در رسیدن به اهداف نظام، مورد تاکید این سازمان در دوران جدید خواهد بود.

به گزارش ایرنا، مراسم تودیع و معارفه محمد سرافراز و عبدالعلی علی عسگری رییس 
پیشین و فعلی سازمان صدا و سیما دیروز در تالار خواجه نصیر مرکز همایش های بین 
المللی این سازمان با حضور شماری از دولتمردان از جمله علی لایجانی رییس مجلس 
شورای اسلامی، علی اکبر ولایتی مشاور مقام معظم رهبری، محمد نهاوندیان رییس دفتر 
ریاست جمهوری، حسام الدین آشنا مشاور رییس جمهور، معاونان فعلی و پیشین صدا و 
سیما و جمعی از هنرمندان از جمله محمدعلی کشاورز، داریوش ارجمند و علی نصیریان 
برگزار شد. در ابتدای این مراسم حجت الاسلام رسولی محلاتی نماینده مقام معظم رهبری 
در بنیاد مسکن به همراه علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی روز سن حاضر 
شدند و حکم علی عسگری را به وی اهدا کردند. در ادامه علی اصغر پورمحمدی معاون 
سیمای سازمان صدا و سیما، محمد سرافراز رئیس پیشین این سازمان و علی عسگری 
همچنین لاریجانی سخنرانی کردند. علی عسگری گفت: صدا و سیما سازمانی مهم با 
اهمیت راهبردی و حیاتی برای نظام است از طرف دیگر می دانیم که عرصه رقابت رسانه 
ای در دنیای ارتباطات و رسانه ها و رویارویی اصلی دنیای امروز نه جنگ اسلامی بلکه 
رویارویی رسانه ها است. وی با اشاره به دلیری ها و سلحشوری های ملت برتر ایران تحت 
رهبری امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری افزود: پشتیبانی از هنرمندان عرصه رسانه و 
خلق آثار فاخر و سریال ها از جمله ماموریت های سازمان صدا و سیما برای همیشه است. 
علی عسگری افزود: تعامل و همکاری و حمایت از قوای سه گانه، حمایت قاطع از 
فعالیت های دولت در رسیدن به اهداف نظام، بیان پیشرفت های روز افزون ایران، پرهیز 
از سیاه نمایی های مرسوم، پرهیز از دو قطبی شدن جامعه، رسیدن به عدالت و پیشرفت 
و کمک به تبدیل نظام اسلامی به قدرت جهانی از محورهای مورد تاکید رسانه ملی در 

این دوران خواهد بود. 
پورمحمدی: سرافراز در هماهنگی با مجلس و دولت موفق نبود

علی اصغر پورمحمدی معاون سیمای سازمان صدا و سیما نیز به عنوان اولین سخنران 
در این مراسم گفت: سرافراز پدیده بود، علی عسگری هم پدیده است و ضرغامی هم پدیده 
دیگری بود. وی افزود: مقام معظم رهبری در حکم خود 14 یا 16 صفت در مورد سرافراز 
استفاده کردند و البته ایشان هم با استعفای سرافراز موافقت کردند. پورمحمدی با اشاره به 
اقدامات سرافراز در دوره هجده ماهه مسوولیت خود افزود: وی کارهای زیادی می خواست 
انجام دهد که نشد و نتوانست و دلیل این که ناکام ماند این بود که کارهای زیادی را می 
خواستند انجام دهند ولی در کشور ما ملاحظاتی هم هست که نمی توان چند کار را با 
هم انجام داد یا ما یاران خوبی نبودیم و عرضه نداشتیم ایشان را یاری کنیم. معاون سیمای 
سازمان صدا و سیما ادامه داد: سازمان ما مشکلات زیادی دارد که از بودجه تا اختلاف 

نظر مدیران شروع شده و نیاز به هماهنگی با نهادها و ارگان های مختلف ختم می شود. 
با کاهش شدید بودجه روبرو بودیم

سرافراز نیز که بعد از پورمحمدی پشت میکروفن رفته بود گفت: من نتوانستم از سخنان 
آقای پورمحمدی بفهمم که تعریف بود یا نقد، به هرحال ایشان واقع گرا هستند و همه 
مسایل را با هم می گویند. وی افزود: وقتی در آبان 93 مسئولیت گرفتم سازمان با مشکل 
عمده کاهش شدید بودجه روبرو بود و همه بخش ها بدهی داشتند؛ از جمله معاونت سیما 
200 میلیارد تومان بدهی داشت. کاهش هزینه ها را در دستور کار قرار دادیم ولی مشکلات 
به جایی رسید که در شش ماهه دوم 94 تصمیم به درآمدزایی گرفتیم و این مدل برای 
سازمان نتیجه داد. سرافراز یادآور شد: قراردادهایی که برای درآمد سازمان بسته شد در 
مجموع دو هزار و 300 میلیارد تومان است که یکهزار و 350 تومان آن به صورت چک و 
تا پایان سال قطعی است و با کمک دولت در نهایت سه هزار و 500 میلیارد تومان تا آخر 
سال درآمد سازمان است که می توان با آن از مشکلات عبور کند. وی چابک سازی را با 
سه هدف تبدبل ساختاری اداری به ساختار رسانه ای، کاهش فاصله راس سازمان با بدنه و 
گردش کار بهتر صف و ستاد از محورهای فعالیت خود در زمان مسئولیتش شمرد و گفت: 

در نتیجه این اقدام ارتباط افقی در سازمان بهتر و سازمان رسانه ای تر شد.

معاون فرهنگی قوه قضاییه: 

موضوع فائزه هاشمی پر و بال داده نشود 
معاون فرهنگی قوه قضاییه گفت: دیدار فائزه هاشمی رفسنجانی با برخی از اعضای فرقه 

بهاییت خطا بوده و هیچ توجیهی ندارد.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین هادی صادقی در حاشیه ی همایش ملی 
وضعیت حال و آینده حقوق ارتباط و رسانه در ایران که عصر دوشنبه در دانشگاه شهید 
علامه برگزار شد در پاسخ به سوالی در رابطه با دیدار فائزه هاشمی رفسنجانی با برخی از 
اعضای فرقه ی بهاییت گفت: این اقدام خطا بوده و هیچ توجیهی ندارد. آیت الله هاشمی 
رفنسجانی نیز اظهار داشته اند که این حرکت اشتباه بوده است لذا بهتر است به این موضوع 
پر و بال داده نشود.خبرنگار دیگری درباره ی فعالیت برخی از افراد به عنوان مدلینگ و 
پوزر عروس در برخی از شبکه های اجتماعی اظهار کرد: حقوقی ها بیدار شوند و قوانین 
مناسب در این رابطه را وضع کنند. ما در این زمینه با کمبود شدید قانون روبه رو هستیم 
و به طور کلی مسائلی که در فضای مجازی اتفاق می افتد با کمبود قانون مواجه است.

او ادامه داد: ما در رابطه با بسیاری از اتفاقات حکم حقوقی روشنی نداریم. باید مصادیق 
مجرمانه ی این گونه رفتارها تعریف شود و متأسفانه قوانین موجود کافی نبوده و مهم تر از 
این مسائل بحث پیشگیری است.معاونت فرهنگی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: باید اقدامات 
مناسبی در حوزه ی ارتباطات صورت گیرد و دولت در این راستا فعال تر عمل کند و اجازه 
ندهند که این همه زمینه جرم فراهم شود.صادقی گفت: بسیاری از افرادی که در این گونه 
شبکه های اجتماعی به عنوان مدلینگ فعالیت می کنند نسبت به قانون بی اطلاع هستند. 
البته این موضوع دلیل بر آن نیست که افراد بی محابا و بدون اطلاع از قانون وارد هرگونه 
عرصه ای شوند. لذا بهتر است ابتدا موازین حقوقی را شناسایی کنند و بعد نسبت به این 

گونه فعالیت ها اقدام کنند.

محمد رضا عارف:

مستقلین و اعتدالگرایان را از خود می دانیم
رییس شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان با بیان اینکه ما مستقلین و اعتدالگرایان را از 

خود می دانیم، گفت: در موارد سیاسی هیچ راهی جز تعامل نداریم.
شورای عالی جبهه مستقلین و اعتدالگرایان، جمعی از منتخبین، نمایندگان ادوار 
مجلس و چندتن از دبیران کل احزاب سراسر کشور در حاشیه مراسم رونمایی از کتاب 
ملامصطفی در دفتر رییس بنیاد باران با محمدرضا عارف دیدار کردند. در این دیدار 
حشمتیان گزارش کوتاهی از شکل گیری جبهه مستقلین و اعتدالگرایان ایران ارایه و تصریح 
کرد: برخلاف آمارهایی که در جلسه گردهمایی هفته گذشته اصولگرایان و اصلاح طلبان در 
رسانه مطرح شده در حال حاضر با توجه به خود اظهاری های منتخبین محترم درمجموع 
117 اصلاح طلب، 86 مستقل و اعتدالگرا و 85 اصولگرا به مجلس راه یافته اند. وی ادامه داد: 
مستقلین راه یافته به مجلس دهم چون بدون حمایت چپ و راست و فقط در لیست های 
جبهه مستقلین و اعتدالگرایان بوده اند بر آن هستیم که با باکمک دوستان، فراکسیون 
مستقلین را همانند خانه احزاب شکل بگیرد. حشمتیان خاطرنشان کرد:  در این انتخابات 
مردم حرف آخر را زدند و انتظار دارند به خواسته آنان که رفع مشکلات است، توجه شود. 
نایب رییس خانه احزاب ایران گفت: برای رفع مشکلات مردم، اعتقاد ما بر این است که 
مجلس هم مانند خانه احزاب بایستی توسط هر 3 جریان اصلاح طلب، اصولگرا، مستقلین 
و اعتدالگرایان اداره شود. محسن مهرعلیزاده نیز در این جلسه که به نمایندگی از شورای 
اصلاحات در جلسه حضور داشت، از حضور حاضرین تشکر و اظهار داشت: اصلاح طلبان 
و مستقلین و اعتدالگرایان با هم قرابت نزدیکی دارند و در اکثر حوزه ها لیست مشترک 
داشته اند، منتخبین اینها می توانند در مجلس همدل و همراه باشند. اسماعیل ابراهیمی 
دبیرکل حزب میهن اسلامی نیز در این جلسه بر تشکیل فراکسیون مستقلین تاکید کرد.

آقایان اسلام دوست و اخوان به نمایندگی از نمایندگان ادوار و منتخبین حاضر در جلسه 
ضمن تاکید بر تشکیل فراکسیون مستقلین به اصلاح قانون انتخابات و رفع ابهامات موجود 
در قانون که ردصلاحیت ها، اشاره کردند. محمدرضا عارف منتخب مردم تهران در مجلس 
دهم نیز طی سخنانی به رفع مشکلات جامعه و خواسته های مردم اشاره کرد و با بیان اینکه 
ما در مجلس چند فراکسیون داشته باشیم و مبنا باید اخلاق باشد، تصریح کرد: ما با دیگر 
جریان ها اختلاف نظر آنچنانی نداریم؛ دربحث مسایل اقتصادی، مبارزه با فساد، مسایل 
اجتماعی با هم حرکت می کنیم. عارف خاطرنشان کرد: در موارد سیاسی نیز هیچ راهی 
جز تعامل نداریم، مهمترین مساله مردم و کشور اشتغال و معیشت است، ما مستقلین و 

اعتدالگرایان را از خود می دانیم.

مصطفی کواکبیان:

 راه تعامل با لاریجانی را نمی بندیم 
منتخب مردم تهران گفت: قرار شده قبل از 8 خرداد سومین نشست فراکسیون امید 
به میزبانی حزب مردم سالاری برگزار شود که این نشست احتمالا در هفته آینده تشکیل 

خواهد شد.
مصطفی کواکبیان در گفت و گو با ایلنا، با اشاره به جلسه اخیر فراکسیون امید گفت: در 
این جلسه قرار است علاوه بر تصویب اساسنامه فراکسیون امید هیات رییسه موقت این 

فراکسیون نیز انتخاب شوند.
وی با بیان اینکه ترکیب هیات رییسه مجلس هنوز برنامه ریزی نکرده ایم گفت: در مورد 
ریاست مجلس تمامی اعضای فراکسیون امید به این نتیجه رسیده اند که عارف بهترین 
گزینه است و این انتخاب در راستای   همان توقعی است که مردم در 7 اسفند و 10 

اردیبهشت از منتخبان داشتند.
منتخب مردم تهران در مجلس دهم یادآور شد: دراین مدت با تعدادی از منتخبان 
مستقل رایزنی کردیم و بر همین اساس بیش از 30 نفر از نیروهای مستقل که حتی در 
لیست امید نبودند اعلام کردند به فراکسیون امید می پیوندد و آن را تقویت خواهند کرد 
البته ما انتظار داشتیم کسانی که به نام لیست امید انتخاب شدند براساس تعهداخلاقی و 

شرعی به این فراکسیون بپیوندند و عهد شکنی با مردم نداشته باشند.
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی تاکید کرد: ما هرگز نمی خواهیم از بزرگان 
اصلاحات و شخصیت های موثر نظام در این زمینه هزینه کنیم و باور داریم که دولت هم 
نباید به این ماجرا وارد شود اما بقیه اعضای کابینه هم باید بی طرفی خود را در عمل ثابت 
کند متاسفانه عده ای با عدم تبعیت از دستور رییس دولت با برخی نمایندگان تماس 

می گیرند و با وعده و وعید می خواهند نظر آنهارا برگردانند.
وی با بیان اینکه تعداد کسانی که تمایل به تداوم همکاری با فراکسیون امید ندارند بسیار 
انگشت شمار است گفت: عموم منتخبان لیست امید اعلام کردن از تصمیمات فراکسیون 
تبعیت خواهند کرد برای ما هم همین مهم است عقل جمعی فراکسیون هر تصمیمی 
بگیرند از آن تبعیت می کنیم. نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم خاطرنشان کرد: وقتی 
میثاقنامه را امضا می کنیم اگر برخلاف نظر فراکسیون عمل کنیم از نظر اخلاقی درست 
نیست در راستای تعامل بیشتر قرار شده قبل از 8 خرداد سومین نشست فراکسیون امید 
به میزبانی حزب مردم سالاری برگزار شود که این نشست احتمالا در هفته آینده تشکیل 
خواهد شد و در جلسه فردا نیز در موردا ین نشست تصمیم گیر ی می شود. کواکبیان با 
اشاره به اینکه در نشست فردا راجع به کلیات ورود نمایندگان به کمیسیون های تخصصی 
مجلس بحث خواهیم کرد، گفت: در مورد جزییات این مساله نمی توان در جلسات عمومی 
تصمیم گیری و جمع بندی کرد این مساله در جمع های محدودتری دنبال شوداحتمال در 
جلسات عمومی فراکسیون معیارهای عضویت در کمیسیون های مختلف و هیات رییسه و 

مراکز مهم مجلس مثل مرکز پژوهش ها مطرح می شود.
دبیر کل حزب مردم سالاری یادآور شد: ما از ابتدا نیز تمایل نداشتیم رقابتی در زمینه 
ریاست صورت گیرد اما این اتفاق افتاد اما باز  هم می گوییم در همین راستا در سایر 
ارکان مجلس امکان تعامل وجوددارد ما تعدادی نماینده تعیین کردیم که با اصولگرایان 
معتدل مذاکره کنند ما معتقدیم با برنامه جدی می توان به تعامل رسید راه تعامل برای 
دیگر پست های مجلس باز است و فراکسیون امید هیچ گاه راه را برای تعامل با حامیان 

لاریجانی نمی بندد.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده:

شرایط کنونی زنان نتیجه عملکرد 
دولت یازدهم نیست

معاون رئیس جمهوری در امور زنان وخانواده گفت: شرایط کنونی زنان نتیجه عملکرد 
دولت یازدهم نیست بلکه این دولت میراث دار چنین وضعیتی است.

به گزارش ایرنا، شهیندخت مولاوردی روز سه شنبه در نشستی با حضور منتخبان 
زنان و دختران با اشاره به شرایط زنان جامعه افزود: وضعیت کنونی در حوزه زنان، حاصل 
عملکرد و عمل نکردن های دولت های گذشته است. وی ادامه داد: فضای نامطلوبی که 
زنان جامعه با آن مواجه هستند، فقط مختص دختران و زنان نیست و تمام جامعه درگیر 
آن هستند. مولاوردی تصریح کرد: البته این قشر از جامعه به دلیل زن بودن، درد مضاعفی 
دارند که نیازمند توجه ویژه هستند. معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با اشاره 
به تفاوت معنادار دسترسی زنان و مردان به موقعیت های سیاسی و اقتصادی در جامعه 
گفت: آنچه شاهدیم تبعیض معناداری است که زنان را از فرصت حضور در حوزه های 
سیاسی و اقتصادی محروم کرده است. وی ادامه داد: تلاش داریم ظرفیت های جدید را 
برای زنان شناسایی و چالش های پیش رو را رفع کنیم. معاون رئیس جمهوری در امور 
زنان وخانواده با اشاره به عملکرد این معاونت در سه سال گذشته گفت: با انتخابات خرداد 
سال 92، سرمایه اجتماعی فروپاشیده جامعه دوباره تحول پیدا کرد. مولاوردی افزود: اعتماد 
دولت به ظرفیت های زنان باید افزایش یابد که معاونت جوانان وزارت ورزش به این امر 
کمک بسیاری کرده است. معاون رئیس جمهوری در امور زنان وخانواده در پاسخ به پرسش 
های زنان در این نشست گفت: در مجموع این سئوال ها، آنچنان که شاهد هستم، کرامت 
انسانی افراد و احترام گذاشتن به حقوق انسانی، اجتماعی، فرهنگی، مدنی و اقتصادی زنان 
مد نظر است. وی ادامه داد: برای ثمر دهی این حقوق و خواسته ها، سلامت روان و نشاط 
زنان لازم است. مولاوردی گفت:  امکان مشارکت زنان و جوانان باید فراهم باشد و آنان باید 
بتوانند در حوزه های تصمیم سازی مشارکت داشته باشند. وی با اشاره به فعالیت ها و برنامه 
هایی که تا کنون در حوزه زنان انجام شده، افزود: اسنادی که با آن مواجه هستیم، برخی 
بسیار آرمان گرایانه و زیبا نوشته شده اما عملیاتی نشده و حتی بسیاری از زنان و جوانان از 

وجود این اسناد بی خبر هستند.

محمدجواد ظریف:

مدعیان، واقعیات را نمی بینند
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه گفت: کسانی که ادعا می کنند برجام بی تأثیر 
بوده است و وضع برای فعالان اقتصادی نامناسب تر شده، واقعیت ها و شرایط کشور را به 

درستی نمی بینند.
به گزارش ایرنا، وی در بدو ورود به وین در پاسخ به سؤال ایرنا مبنی بر اینکه رایزنی ها 
برای رفع موانع اجرای برجام تا چه اندازه مؤثر بوده و این که عده ای اعتقاد دارند برجام نه 
تنها هیچ منفعت قابل توجهی نداشته، بلکه حدود سه سال فعالان اقتصادی را معطل و 
رکود را تعمیق کرده است، گفت: آمار و ارقام نشان می دهد که با توجه به کاهش شدید 
قیمت نفت، رکود کاهش پیدا کرده و ما در مسیر رشد هستیم و انشاالله در سال 95 با رشد 

قابل توجه و تورم کمتر، سال را به پایان خواهیم داد.
ظریف افزود: در اثبات اینکه برجام آثار بسیار زیادی داشته می توان به فروش نفت مان 
که ظرف 3 ماه دو برابر شده، اشاره کرد که همین دلیل محکمی است. وی ادامه داد: میزان 
سرمایه گذاری در ایران میلیاردها دلار بوده و پروژه های زیادی توافق شده است. البته ما 
اعتقاد داریم ایالات متحده به اندازه ای که باید راه ها را باز می کرده و به بانک ها برای حضور 
در ایران اطمینان می داده، اقدام نکرده است و ما هم این کار را پیگیری می کنیم. وزیر 
امور خارجه با اشاره به اجلاس ویژه سفرای ایران در کشورهایی که با ایران روابط تجاری 
و اقتصادی بیشتری دارند، خاطر نشان کرد: در این اجلاس راهکار های جدی برای ایجاد 
فشار کاری برای اجرای برجام را بررسی کردیم. ظریف گفت: در این سفر هم در ملاقات 
های حاشیه کنفرانس نشست سوریه، چه با وزیر خارجه آمریکا و چه با دیگر وزیران خواهم 

داشت و موضوع ضرورت رعایت تعهدات آمریکا در موضع برجام را پیگیری خواهم کرد.

اخبــار

رییس جمهوری با تاکید بر این که تهران 
از گسترش و تعمیق همکاری ها با پاریس در 
همه حوزه های مورد علاقه استقبال می کند، 
گفت: فصل نوینی در روابط جمهوری اسلامی 
ایران و فرانسه آغاز شده است و اجرای سریع 
توافق های مشترک، می تواند این روابط را 

بیش از پیش تعمیق بخشد.
رسانی  اطلاع  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
ریاست جمهوری، حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه هنگام دریافت 
استوارنامه فرانسوا سنمو سفیر جدید فرانسه 
در تهران به اشتراک فرهنگی و روابط دیرینه 
اظهارداشت:  و  اشاره کرد  دولت  و  ملت  دو 
روابط دو کشور بزرگ ایران و فرانسه با توجه 
به ظرفیت ها و توانمندی های گسترده ای که 

از آن برخوردارند باید در همه حوزه های اقتصادی، سیاسی، 
علمی، فرهنگی و منطقه ای ارتقا و تعمیق یابد. 

وی با تشریح توافق های گسترده ای که در جریان دیدار 
رسمی خود از پاریس حاصل شد، افزود: اسناد بسیار مهمی 
برای گسترش روابط دو کشور امضا شد که اجرای سریع 
آنها از جمله در حوزه مبادلات بانکی، مسیر توسعه و تحکیم 
همکاری ها بویژه میان بخش های خصوصی دو کشور را 

هموارتر می سازد. 
رئیس جمهوری در ادامه به موضوع ضرورت تقویت پایه 
صلح و ثبات در منطقه پرداخت و تاکید کرد ایجاد شرایط 
آرام در منطقه بویژه در سوریه و عراق به نفع دو کشور خواهد 
بود. روحانی اظهارداشت: ایران و فرانسه با توجه به توانمندی 
های خود می توانند نقش مهمی در تقویت پایه های آرامش 
و ثبات در منطقه ایفا کنند. وی تروریسم را معضلی برای 
جهان برشمرد و تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران از دیرباز 
تلاش خود را برای مبارزه با تروریسم متمرکز کرده است 
و همکاری های دو کشور به این مبارزه، شتاب می دهد. 
رئیس جمهوری اظهارامیدواری کرد که در دوران فعالیت 
سفیر جدید فرانسه در تهران، روابط دو کشور بیش از پیش 

گسترش یابد.

فرانسه مصمم به توسعه روابط با تهران
 در همه حوزه ها است

سفیر جدید فرانسه در تهران نیز با تاکید بر این که 
پاریس مصمم به توسعه و تعمیق روابط با تهران در همه 
حوزه ها است، به روابط قدیمی و استوار دو کشور اشاره کرد 
و اظهارداشت: فرانسه تمام تلاش خود را برای اجرای سریع 
توافقات میان دو کشور به کار گرفته است. فرانسوا سنمو 
ادامه داد: دولت و بخش خصوصی فرانسه بسیار علاقه مند به 
مشارکت در طرح های توسعه ای ایران و اجرای طرح های 
مشترک هستند و زمینه برای توسعه همکاری ها در همه 

بخشهای سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و علمی مهیا است.
وی به دستاوردهای سفر دکتر روحانی به پاریس اشاره 
کرد و افزود: سرعت و پویایی جدیدی که در روابط و همکاری 
های تهران – پاریس با سفر جنابعالی ایجاد شده، باید حفظ 
و تقویت شود و پاریس همه تلاش خود را در این ارتباط 

بکار گرفته است.

ایران آماده گسترش همکاری ها با اندونزی است
رییس جمهوری همچنین در دیدار سفیر جدید اندونزی 
در تهران گفت: ظرفیت ها و فرصت های فراوانی برای توسعه 
همه جانبه مناسبات تهران - جاکارتا بویژه در حوزه اقتصادی 
وجود دارد که باید به بهترین شکل از آنها استفاده کرد. حسن 
روحانی در این دیداربه گام های مثبتی که در دو سال گذشته 
در ارتقا سطح روابط دوستانه و برادرانه دو کشور برداشته 
اسلامی  اظهارداشت: جمهوری  و  کرد  اشاره  است،  شده 
ایران آمادگی دارد در زمینه خدمات فنی - مهندسی و 
سرمایه گذاری های مشترک در بخش های مختلف از جمله 
انرژی و ساخت سد نیروگاه و پالایشگاه روابط و همکاری های 
خود را با اندونزی توسعه دهد. وی تصریح کرد: دو کشور 
اقتصادی می توانند در دیگر بخش های  علاوه بر مسایل 
علمی، فرهنگی، تکنولوژی و فناوری، همکاری های خود را 
گسترش دهند. رئیس جمهوری تأکید کرد: ایران و اندونزی 
به عنوان دو کشور مهم در جهان اسلام که معرف اسلام 
اعتدالی و رحمانی هستند، در شرایط امروز باید در راستای 
بیان حقیقت اسلام، در مقابل آنچه برخی گروه های افراطی 
و تروریستی از اسلام ارایه می کنند، تمام مساعی خود را بکار 
گرفته و برای رفع مشکلات موجود در جهان اسلام همکاری 
و همبستگی بیشتری با یکدیگر داشته باشند. روحانی اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران هیچ مانعی در مسیر توسعه 

همکاری ها و روابط با اندونزی نمی بیند.

روابط ایران و اتحادیه اروپا در حال نوسازی است
رییس جمهوری همچنین روز سه شنبه هنگام دریافت 
استوارنامه »لوبومیو گلیان« سفیر جدید اسلواکی ، روابط 
ایران و اتحادیه اروپا را در حال نوسازی دانست و گفت: 
اسلواکی پنجره ای برای سرعت بخشیدن در همکاری های 

تهران و اروپاست.
حسن روحانی افزود: روابط ایران و اتحادیه اروپا درحال 
نوسازی است و زمینه برای همکاری های مشترک در همه 
حوزه های اقتصادی، سیاسی، علمی و فرهنگی آماده است. 
رییس جمهوری با اشاره به اینکه اسلواکی ریاست آتی شورای 
اتحادیه اروپا را برعهده خواهدداشت، گفت: ریاست براتیسلاوا 
بر این شورا، می تواند پنجره ای برای سرعت بخشیدن در 
همکاری های تهران و اتحادیه اروپا باشد. روحانی با تشریح 

توانمندی ها و امکانات گسترده ایران گفت: 
روابط دو کشور در همه حوزه ها و از جمله 
یابد  از پیش گسترش  بیش  باید  اقتصادی 
و  ایران  بانکی  روابط  استحکام  تردید  بی  و 
اسلواکی، روند این همکاری ها را شتاب می 
بخشد. رییس جمهوری به ضرورت همکاری 
مشترک بخش های خصوصی ایران و اسلواکی 
اشاره کرد و گفت: تقویت روابط میان اتاق 
های بازرگانی دو کشور و تشکیل اتاق بازرگانی 
مشترک نقش مهمی در ارتقاء سطح همکاری 
های اقتصادی و تجاری تهران – براتیسلاوا 

برجای می گذارد.
ایران کشوری غنی با مردمی 

تحصیلکرده  و فرهنگی متمدن است
در  نیز  تهران  در  اسلواکی  جدید  سفیر 
این دیدار با تشریح اولویت های ماموریت خود در تهران 
گفت: اسلواکی مصمم به توسعه همکاری های همه جانبه 
با جمهوری اسلامی ایران است. لوبومیو گلیان با تقدیم 
استوارنامه خود به دکتر روحانی، افزود: ایران کشوری غنی، 
با مردمی تحصیلکرده و با فرهنگی متمدن است و تلاش 
اسلواکی، بنای روابطی مستحکم با تهران در همه حوزه ها 
بویژه سیاسی و اقتصادی است. وی با اشاره به اینکه سفارت 
اسلواکی در تهران، با برعهده داشتن همزمان فعالیت های 
دیپلماتیک مرتبط با افغانستان، پاکستان و خاورمیانه عملا 
سفارتخانه ای منطقه ای است، اظهارداشت: اسلواکی در دوره 
ریاست بر شورای اتحادیه اروپا نیز تلاش خود را برای تقویت 

همکاری های این اتحادیه با ایران بکار می گیرد.

باید تحرکی جدی در همکاری های 
تهران - باکو ایجاد کرد

جدید  سفیر  دیدار  در  همچنین  جمهوری  رئیس 
جمهوری آذربایجان در ایران گفت: امروز شاهد اراده ای جدی 
از سوی دو طرف برای توسعه همه جانبه مناسبات تهران 
– باکو هستیم که باید با تلاش مسئولان دو کشور، تحرکی 

جدی در همکاریهای مشترک ایجاد شود.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در دیدار 
»بنیاد حسین اف« با تأکید بر ضرورت استفاده از فضا و فرصت 
بوجود آمده پس از توافق و لغو تحریم ها برای توسعه روابط و 
همکاری های ایران و آذربایجان، خاطر نشان کرد: توافقات و 
پروژه های فراوانی میان دو کشور وجود دارد که اجرا و تکمیل 
آنها می تواند تحول مثبتی در ارتقاء و استحکام روابط و 
مناسبات فی مابین داشته باشد. دکتر روحانی افزود: مسایل و 
مشکلات منطقه از جمله معضل تروریسم و افراطی گری باید 
با همکاری و مشارکت همه کشورها حل و فصل شود. »بنیاد 
حسین اف« سفیر جدید جمهوری آذربایجان نیز ضمن 
تقدیم استوارنامه خود به رییس  جمهوری، با بیان اینکه روابط 
ایران و آذربایجان همواره بر پایه دوستی و همکاری بوده و 
هیچگاه نسبت به حمایت و دوستی با ایران تردید نداشته ایم، 
گفت: توسعه و پیشرفت همکاری ها و روابط تهران – باکو، در 
زمینه مناسبات دو جانبه، منطقه ای و بین المللی به نفع دو 

ملت و دو کشور خواهد بود.

روحانی دیدارسفیر جدید فرانسه در تهران تاکید کرد؛

 ضرورت اجرای سریع توافق های مشترک
اخبار

سخنگوی دولت با بیان این که دولت برنامه ای برای 
تغییر وزرا یا استانداران ندارد، گفت: معمولا بعد از هر رخداد 
سیاسی چنین شایعاتی مطرح است اما دولت برنامه تعیین 

شده ای برای تغییر در دستور کار ندارد.
به گزارش ایرنا، محمد باقر نوبخت روز سه شنبه در 
نشست خبری خود درباره نامه رئیس دولت اصلاحات به 
رییس جمهوری درخصوص رییس مجلس دهم نیز اظهار 
داشت: از ارسال چنین نامه ای بی خبرم. وی درباره منتخب 
سوم اصفهان که از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت شده 
است نیز اظهار داشت: در این زمینه صبر کنید، بهتر است.

همه پرداخت ها در چارچوب قوانین باشد
سخنگوی دولت در پاسخ به رویکرد و اقدام دولت در 
انتشار فیش های حقوقی برخی مسئولان، اظهارداشت: در 
این خصوص وزیر امور اقتصادی ودارایی بعد از رسیدگی 
گزارش خود را منتشر کردند و تغییر درست صورت گرفت 
ولی اساسا موضوع مطالبات معوقی بود که در یک ماه 

خاص به حساب مدیران ریخته شده بود.
نوبخت افزود: با نگاهی به فیش حقوقی ماه قبل و 
گذشته این مدیران مشخص می شود که براساس دسته 
بندی حقوقی متعارف صورت گرفته است؛ بنابراین تسری 
دادن این موضوع به دیگر موضوعات نادرست بود و از سوی 
دیگر تاکید شد تا سازمان مدیریت وبرنامه ریزی و وزارت 
امور اقتصادی ودارایی وجه نظارتی را دقیق تر کند و همه 

پرداختها درچارچوب قوانین ومقررات باشد.
ناراحتی رئیس جمهور ازلغو کنسرت های مجوزدار

وی در پاسخ به موضع دولت نسبت به لغو کنسرتها نیز 
گفت: رییس جمهوری در برخی سخنرانی ها با صراحت از 
اینکه برخی از این مجوزهای قانونی لغو می شود، ناراحتی 
خود را بیان کردند و انتظار داریم این اقدام در خصوص لغو 
کنسرتهایی که با مجوز شروع می شوند، اجتناب شود چرا 
که آثار اجتماعی وفرهنگی سوئی دارد. سخنگوی دولت 
خاطر نشان کرد: گاهی این لغو کنسرتها نسبت به افرادی 
همچون شهرام ناظری که شخصیت هنری و برجسته 
کشوری هستند صورت می گیرد که قطعا موضع رییس 

جمهوری نسبت به این موضوع قابل تسری است.
مستندات دخالت در انتخابات ارائه شود

نوبخت در پاسخ به ادعای حداد عادل مبنی بر داشتن 

مستنداتی در خصوص دخالت برخی دولتی ها در انتخابات 
گفت: هر شخصیت حقیقی و حقوقی هر جرمی را مشاهده 
کنند حتما باید به دستگاه قضایی اعلام نمایند و مطالب 
و مستندات را ارائه کنند. وی تصریح کرد: چنین مطرح 
کردن مطالب شانیت و جایگاه حقوقی ندارد و تشویش 
اذهان عمومی است. در این زمینه مدارکی به دولت ارائه 
نشده است ولی اگر تخلفی از سوی دولت صورت گرفته 

باشد باید به دستگاه قضایی بدهند.
نسبت به بازگشایی سفارت کانادا نگاه مثبت داریم

سخنگوی دولت در مورد بازگشایی سفارت کانادا نیز 
گفت: دولت کانادا آماده بازگشایی سفارت خود است، آنها 
این تصمیم دولت قبل خود در مورد ایران را نکوهش کردند 
و می خواهند سفارت خود را بازگشایی کنند. نوبخت افزود: 
ما نیز با توجه به اینکه در چارچوب منافع و مصالح ملی از 
گسترش ارتباط با دنیا استقبال می کنیم، نگاه مثبت به 

این موضوع داریم.
دولت هیچ موضع جانبدارانه ای

 در مورد تعیین رییس مجلس دهم ندارد
نوبخت در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا در مورد موضع 
دولت در قبال تعیین رییس مجلس دهم گفت: باتوجه به 
اصل تفکیک قوا، شرایط قوه مقننه و نمایندگان مجلس؛ 
دولت هیچ موضع جانبدارانه ای برای نامزدهای ریاست 
مجلس ندارد. این مربوط به تشخیص و تسلیم نمایندگان 

مجلس می شود.
عربستان تاکنون شرایط حج 
امسال را فراهم نکرده است

سخنگوی دولت در مورد حج تمتع امسال نیز گفت: 
تلاش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان حج و 
زیارت این بود که بتوانیم با شرایطی که در شان زائران 
ایرانی است، زمینه ها را دولت عربستان فراهم کند که 

متاسفانه تاکنون این شرایط را فراهم نکرده است. 
نوبخت در مورد اعلام دستگیری یکی از عوامل انفجار 
اطلاعات  وزارت  از سوی  چرا  که  وزیری  نخست  دفتر 
اطلاع رسانی نشده است؟ گفت: در ارتباط با این موضوع 
وزارت اطلاعات چقدر فعال بوده؛ قطعا طبق وظایف و 
ماموریت های سازمانی خود نقش داشته است اما گاهی 
تقسیم ماموریت انجام می شود و یکی از دستگاه ها به عنوان 

مثال ناجا یا وزارت کشور آن را اعلام می کند. اجازه دهید 
گزارش نهایی اعلام شود. 

پیامکی نادرست و قابل پیگرد
سخنگوی دولت درباره پیامکی درخصوص پرداخت 
اظهار  نیز  مسلح  نیروهای  بازنشستگان  حقوق  نشدن 
داشت: متاسفانه این پیامک داده شده، مطلب نادرست 
و قابل پیگرد قانونی است چرا که دلهره و تشویش بین 
بازنشستگان نیروهای مسلح ایجاد کرده است. نوبخت افزود: 
اینها قهرمانان ملی کشور هستند و مضطرب کردن آنها و 
ارائه چنین پیامکی، اقدامی نادرست و ظلم به این افراد 
است. از طرفی رسانه های خارجی هم چنین جمع بندی 
کردند که پول بازنشستگان به سوریه و خارج می رود و 
فکر می کنم اگر در این رابطه از واژه اقدام مجرمانه استفاده 
کنیم، به جا باشد و سازمان مدیریت و برنامه ریزی اقدامات 
قانونی را انجام خواهد داد. وی اضافه کرد: از اقدام وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح سپاسگزارم که از این 
اقدام متاثر و متکدر بودند و برخوردهای تنبیهی لازم را 
انجام خواهند داد. سخنگوی دولت در توضیح وضعیت 
صندوق های بازنشستگی کشوری و لشکری خاطرنشان 
کرد: مگر می توانیم حقوق بازنشستگان را پرداخت نکنیم. 
بازنشستگی  برای صندوق  دولت همانند سال گذشته 
کشوری صد درصد اعتبارات را به اضافه 10 درصد افزایش 
انجام داد و هزار میلیارد تومان نیز که این صندوق کسری 
داشت، به آن پرداخت کرد. وی در پاسخ به این که دولت 
چه برنامه ای برای پیگیری برخی چهره های دولت گذشته 
که مسبب موضوع دو میلیارد دلاری هستند، دارد؟ نیز 
گفت: این موضوع در شورای عالی امنیت ملی مطرح شده 
و در دو بخش که یکی مربوط به مباحث داخلی است به 
قوه قضائیه منعکس می شود و آنچه رأی دستگاه قضایی 
باشد برای همه لازم الاتباع است و در بخش دوم نیز که به 
مجامع جهانی مربوط می شود بر اساس مصوبات شورای 

عالی امنیت ملی اقدام خواهد شد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: مقتضی نیست دولت 
قبل از قوه قضائیه که در حال رسیدگی به موضوع است، 
اقدامی کند و منتظریم تا در چارچوب قانون و مقررات 
نسبت به کسانی که سهل انگاری یا قصور دارند، برخورد 

قانونی صورت گیرد.

محمد باقر نوبخت:

دولت برنامه ای برای تغییر وزرا یا استانداران ندارد

رئیس مجلس شورای اسلامی نسبت 
به نوع برخورد صداوسیما با موضوع برجام 

انتقاد کرد.
به گزارش ایسنا، علی لاریجانی در آیین 
تکریم و معارفه رئیس صداوسیما که صبح 
صداوسیما  همایش های  سالن  در  دیروز 
برگزار شد ضمن بیان این مطلب، گفت: 
ممکن است برخی نظرات مخالف هم در 
رابطه با برجام و مذاکرات درست باشد اما 
با چالش درست کردن بهره ای نمی بریم و 
من با آن کیفیتی که در صداوسیما وجود 
داشت موافق نبودم. وی با اشاره به برخی 
سخنان سرافراز در این مراسم درخصوص 
مذاکرات  زمان  در  سیما  و  صدا  عملکرد 
هسته و برجام، افزود: در موضوع برجام، رادیو 
و تلویزیون با آراء مختلف مواجه است و باید 
در این رابطه استراتژی روشن داشت و بنده، 
هم نسبت به رادیو و تلویزیون و هم نسبت 
به مسئله هسته ای بیگانه نیستم. رییس قوه 
مقننه ادامه داد: در موضوع هسته ای مسیر 
جمهوری اسلامی ایران آگاهانه و خوب بود 
و تصمیم کشور مبنی بر انجام مذاکره، کار 
بسیار عاقلانه و داهیانه ای بود زیرا دشمنان 
می خواستند ایران گرفتار تحریم ها بماند. 
در  افزود:  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
موضوع هسته ای کار با محاسبه پیش رفت 
و در جاهایی که نرمش نشان دادیم خیلی 
به زیان کشور نبود و فوایدی به همراه داشت 
و در حدود 3 سال در جلساتی با سطوح 

مختلف و ابعاد سیاسی و فنی بحث ها انجام 
شد تا جمهوری اسلامی به تصمیم گیری 
در این موضوع رسید. لاریجانی خاطرنشان 
کرد: یک عده از ابتدا مخالف این موضوع 
بودند که باید به آن ها نیز احترام گذاشت 
و ممکن است دلایل سیاسی یا هر دلیل 
دیگری داشته باشند، اما به هرحال تصمیم 
گرفته شده و حال سوال این است که باید 
از این موضوع بهره ببریم یا دوباره دعوا را 
بیاندازیم؟ که صدا و سیما باید این موضوع را 
خود تحلیل و حل کند. نماینده مردم قم در 
مجلس همچنین تصریح کرد: صدا و سیما 
علی القاعده رادیو و تلویزیون نظام جمهوری 
اسلامی ایران است و تصمیم گرفته شده 

در مسئله هسته ای مانند بسیاری از مسائل 
دیگر، تصمیم نظام است؛ به طور مثال اگر 
در سوریه نظام از مبارزه علیه تروریست ها 
حمایت می کند، چرا شما این موضوع را 
باز نمی کنید که آیا رفتن به سوریه خوب 
است یا نیست؟ اینکه با تروریست ها مبارزه 
کنیم بد است یا خوب؟ چرا شما این کار 
را نمی کنید؟ در مسئله هسته ای نیز همین 
طور است. وی ادامه داد: سوال این است 
که آیا اکنون فرصت مناسبی برای استفاده 
نحوی  به  استفاده  است؟  برجام  از  کردن 
انجام سرمایه گذاری  برای  است که مردم 
را  مناقشات  دوباره  اگر  لذا  امیدوار شوند؛ 
برجسته کنید فرصت را از کشور می گیرید 

پس انتخاب درستی صورت نگرفته است. 
نظرات  از  شد:  یادآور  ادامه  در  لاریجانی 
و  هستم  آگاه  برجام  مخالفان  و  موافقان 
ممکن است در بعضی جاها درست باشد؛ 
اما طرح مسائل و چالش ایجاد کردن چه 
و  مسئله  طرح  زمانی  یک  دارد؟  بهره ای 
بررسی ممکن بود لازم باشد -البته با کیفیت 
مطرح شدن با آن وضعیت نیز خیلی موافق 
نبودم ولیبه هر حال سلیقه ای بود- و این کار 
را شما انجام دادید، حال که زمان گذشته 
باید از فرصت ها استفاده کرد. رئیس نهاد 
موضوع  در  کرد:  خاطرنشان  قانونگذاری 
برجام باید نگاه ملی داشت و به بهره ای که 
برای ملت و نظام ایجاد شده توجه کرد. 
مسیر برجام طی شده و باید از آن استفاده 
و  آرام  فضای  ایجاد  یعنی  استفاده  شود. 
امیدوارکننده؛ بنابراین وقت این نیست که 
بازگردیم و با عنوان چالش ها سوال مطرح 
کنیم؛ بلکه باید از راه حل منطقی و ملی به 
مصلحت کشور نگاه کرد. وی ادامه داد: البته 
شاید اشتباهاتی انجام شود و آمریکایی ها 
رفتار گستاخانه انجام دهند که نظام جواب 
آن ها را می دهد و پیگیری باید انجام شود؛ 
البته پیگیری به این معنا نیست که مردم 
را ناامید کرد. لاریجانی افزود: امیدوارم آقای 
علی عسگری رئیس جدید صدا و سیما که 
فردی با تجربه و آشنا به امور است و در 
صحنه سیاسی نیز فردی با نظر است، بتواند 

موفق باشد.

در آیین تکریم و معارفه رئیس صداوسیما مطرح شد:

انتقاد لاریجانی از عملکرد رسانه ملی در مسئله برجام



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,547,000یک مثقال طلا

1,049,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,290,000سکه بهار آزاد ی

10,305,000سکه امامی

5,320,000نیم سکه

2,860,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 31,000,000 پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 35,400,000 پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 32,800,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 57,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,100,000 سایپا 

SE 141 18,000,000 سایپا 

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 53,000,000 تیگو 

کلاهبرداران همه جا هستند 

چند توصیه به خریداران خودرو 
در شرایطی که فروش خودروی چپی و تصادفی به اسم خودروی بدون رنگ و تصادف 
به کسب و کار پر رونقی در بازار خودرو تبدیل شده است یک کارشناس به شهروندان 
توصیه می کند هنگام خرید خودروهای دست دوم از مشاوره کارشناسان رنگ خودرو 
استفاده کنند تا طعمه کلاهبرداران و مافیای این بازار نشوند.  علیرضا پورحسنی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره فعالیت مافیای خرید و فروش خودروهای چپی و تصادفی در بازار 
خودرو، اظهار کرد: متاسفانه در بازار خودروهای دست دوم، فروش خودروهای تصادفی 
به اسم خودروی بدون رنگ، بارها اتفاق می افتد.  وی ادامه داد: در این موارد سودجویان 
خودروهای تصادفی و چپی را با قیمت ناچیزی خریداری کرده و بسته به نوع آسیب 
دیدگی خودرو؛ نیمه عقب خودرو، یا ستون های چپ و راست، یا سقف خودرو را برش 
داده و بخش جدیدی را به آن جوش داده و پس از صافکاری و نقاشی به اسم خودروی 
بدون تصادف می فروشند.  این کارشناس بازار خودرو ادامه داد: سودجویانی که اقدام به این 
کار می کنند معمولا در برخی بازارهای غیر رسمی خرید و فروش خودروهای دست دوم 
مانند خیابان "ع" در جنوب شهر تهران و به ویژه از طریق انتشار آگهی فروش خودرو در 
روزنامه ها و سایتها، اقدام به جذب خریداران و فریب آنها می کنند.  وی ادامه داد: متاسفانه 
برخی خریداران خودروهای دست دوم نیز برای آنکه هزینه ها را کاهش دهند هنگام خرید 
خودرو به صافکاران متبحر و کارشناسان رنگ خودرو مراجعه نمی کنند تا از صحت خودرو، 
مطمئن شوند.  پورحسنی با بیان اینکه کارشناسان رنگ خودرو در بیشتر موارد متوجه 
تصادفی بودن خودرو و رنگ خوردگی آن می شوند، خاطرنشان کرد: در مراکز معاینه فنی، 
کارشناسان رنگ خودرو حضور دارند و پس از کارشناسی، رسید کتبی سلامت خودرو را 
نیز ارائه می کنند بنابراین پس از آن در صورت کشف هرگونه رنگ و خوردگی در خودرو، 
در برابر نظر کارشناسی خود مسوول هستند.  پورحسنی ادامه داد:  البته بیشتر موارد فروش 
خودروهای تصادفی و چپی به جای خودروی بدون رنگ مربوط به خودروهایی است که 
در مراکز خیابانی غیر مجاز و همچنین در آگهی های روزنامه ها و سایتها، عرضه می شوند. 
البته موارد کلاهبرداری تنها در بازار خودروهای دست دوم نیست بلکه در بازار خودروهای 
صفرکیلومتر نیز اتفاقاتی چون فروش خودروی صفرکیلومتری که دارای خوردگی و رنگ 
بدنه است اتفاق می افتد.  وی با بیان اینکه در روند حمل و نقل خودروهای وارداتی به 
داخل کشور برخی از این خودروها دچار خوردگی و آسیب بدنه می شوند، تصریح کرد: در 
این موارد برخی سودجویان اقدام به صافکاری و رنگ این خودروها کرده و آنها را با قیمتی 
چند میلیون تومان ارزان تر از قیمت بازار از طریق انتشار آگهی در روزنامه ها و سایتها عرضه 
می کنند و برخی شهروندان نیز به دلیل چند میلیون تومان ارزان تر بودن اقدام به خرید 
می کنند غافل از اینکه خودروی صفرکیلومتر خریداری شده دارای خوردگی و رنگ است. 
این کارشناس بازار خودرو خاطرنشان کرد: این موارد نیز بیشتر در خودروهایی که از 
طریق انتشار آگهی در روزنامه ها و سایتها عرضه شده و فروشنده فاقد مکان مشخص 
است، اتفاق می افتد بنابراین شهروندان برای جلوگیری از بروز چنین مشکلاتی برای خرید 
خودروی صفرکیلومتر و دست دوم به نمایشگاه های دارای مجوز مراجعه و از خرید از 
فروشندگان ناشناس فاقد مکان فعالیت مشخص که این محصولات را صرفا از طریق انتشار 

آگهی در روزنامه ها و سایت ها می فروشند، خودداری کنند. 

 طرح عملیات بانکی بدون ربا که نمایندگان قصد  داشتند شتابزده 
در روزهای پایانی عمر مجلس نهم به فرجام برسانند، در یک هفته 
گذشته به نگرانی کارشناسان درباره آشفتگی نظام بانکی در سایه 
تصویب عجولانه آن دامن زده که با آبستراکسیون نمایندگان مخالف 

در کمیسیون اقتصادی، از دستور کار خارج شده است. 
به گزارش ایرنا، کلیات این طرح یک فوریتی که اسامی نمایندگان 
اقتصاددان مجلس از جمله غلامرضا مصباحی مقدم، حسین زاده 
بحرینی، احمد توکلی، الیاس نادران و حتی غلامرضا تاج گردون در 
پای آن دیده می شود، بیستم اردیبهشت و در دو هفته باقیمانده از 
عمر مجلس به تصویب رسید.حتی نمایندگان برای به فرجام رسیدن 
کار، آن را »اصل هشتاد و پنجی« کردند تا جزئیات آن به صورت 
فوری در فرصت باقیمانده در کمیسیون اقتصادی تصویب و تنها 
مدت آزمایشی اجرای آن در جلسه علنی مجلس مطرح و تصویب 
شود.اصل هشتاد و پنجم قانون اساسی به مجلس اجازه می دهد که 
تصویب برخی قوانین را به کمیسیون های تخصصی مجلس واگذار 
کند که در این صورت قانون تصویب شده برای مدتی آزمایشی 
اجرا خواهد شد و همین اجرای آزمایشی بر مشکلات نظام بانکی 
خواهد افزود.این طرح 67 ماده ای که طراحان قصد دارند آن را 
به صورت آزمایشی جایگزین قانون فعلی عملیات بانکی بدون ربا 
مصوب 1362 نمایند، در حالی می رود به قانون تبدیل شود که 

دولت و کارشناسان نظام بانکی و پولی کشور با آن مخالفند.
در راس این مخالفت ها رئیس جمهوری قرار دارد که نمایندگان را 
از انجام کارهای شتابزده در روزهای پایانی مجلس نهم برحذر داشت 
و گفت: مگر می شود قوانین مهمی مانند امور بانکی و پولی را به 

صورت آزمایشی تصویب کرد. 
روحانی که خود سابقه نمایندگی چند دوره مجلس را در کارنامه 
کاری  که  است  زمانی  برای  آزمایشی  اجرای  کرد:  تصریح  دارد، 
تاکنون نکرده ایم؛ اینکه 50 -60 سال است انجام می دهیم)عملیات 
بانکی بدون ربا( و 100 بار قوانین را تغییر دادیم، مستحکم کردیم، 
آزمایشی اصلا معنا ندارد و خلاف قانون اساسی است. با وجود نظر 
مخالف دولت برای اصلاح اینچنینی قانون بانکداری کشور، اعضای 
کمیسیون اقتصادی مجلس این طرح را یک شبه نمی دانند و 
معتقدند از سال گذشته تاکنون که فوریت آن به تصویب رسیده 
طی سلسله نشست هایی، نظرات استادان دانشگاه، مراجع تقلید، 
بانک مرکزی، شورای نگهبان و کارشناسان بانکی را اخذ و در آن 
لحاظ کرده اند. آنان این طرح را پاسخی به مطالبه عمومی می دانند؛ 
مطالبه ای که انتشار نظر علما و مراجع تقلید درباره ربوی بودن 
عملیات بانکی در شبکه های اجتماعی و نیز سخنرانی امامان جمعه 
مبنی ضدتولید بودن وام های بانکی بویژه در ماه های اخیر آن را در 
منظر افکار عمومی پررنگ تر کرده است.هرچند نمی توان طرح را 
به طور کامل سیاه یا سفید توصیف کرد اما ابهامات بسیاری درباره 
کارکرد نظام بانکی در این طرح دیده می شود که از همان شتاب 
نمایندگان در به سرانجام رساندن آن نشات می گیرد و در صورت 
رفع نشدن به مشکلات نظام پولی کشور خواهد افزود. کارشناسان 
نظام بانکی تلاش برای شفافیت بخشی به مسایلی چون نرخ سود، 
جریمه تاخیر، تادیه دین و تامین مالی از نقاط قوت این طرح می 
دانند اما در عین حال ایراداتی را بر آن وارد می کنند که در راس 
آن ایده تشکیل شورای فقهی در بانک مرکزی برای تضمین اسلامی 
بودن مصوبات و دستورالعمل های بانکی است.در این طرح تشکیل 
شورای فقهی در بانک مرکزی برای شرعی و غیرربوی شدن مصوبات 

و دستورالعمل های بانکی دیده شده است که به اعتقاد کارشناسان، 
تنها نوآوری این طرح نسبتبه قانون کنونی و پیش نویس لایحه 
»بانکداری ایران« محسوب می شود.دلیل تشکیل این شورای فقهی 
را نیز می توان در دلایل توجیهی طراحان آن جست وجو کرد که 
بر این باورند با وجود تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در سال 
1362 برای تطهیر نظام بانکی از ربا، این قانون در عمل دچار مشکل 
شد و فرآیندهای سپرده گذاری و اعطای تسهیلات، شائبه ربوی 

شدن معاملات بانکی را در اذهان عمومی شکل داد.
»کوروش پرویزیان« رئیس کانون بانک های خصوصی بر این باور 
است که در این طرح مسایلی چون ماهیت اعتبار، شبه پول، ماهیت 
پول و قراردادهای بانکی به روشنی بیان نشده است و در صورت 
تصویب نهایی آن، همچنان محل مناقشه میان بانک ها و مشتریان 
خواهد ماند. موسی غنی نژاد از اقتصاددانان نیز معتقد است که پیش 
از تدوین قانون جدید، لازم بود نظام بانکی نه فقط از سوی کسانی 
صرفا نگران صوری بودن قراردادها و عقود هستند بلکه از منظر 
بانکداران، کارشناسان بانک مرکزی و اقتصاددانان در محافل علمی 
و کارشناسی به بحث گذاشته می شد تا همه جوانب معضلات نظام 
بانکی دیده شود زیرا آنچه در این طرح دیده شده فقط از یک منظر 

آن هم به صورت پراکنده و نامنسجم بوده است.
 یکی از مشکلاتی که محل چالش دو طرف یعنی کارشناسان 
نظام بانکی و طراحان این طرح است، عقود بانکی اعم از مبادله 
ای و مشارکتی است؛ طراحان روی آوردن بانک ها به انعقاد عقود 
مشارکتی را اقدام این بنگاه ها برای صوری کردن معاملات می 
دانند اما کارشناسانی چون غنی نژاد بر این باورند که تلاش دولت 
در میانه دهه 80 خورشیدی برای کاهش نرخ دستوری سود بانکی 
که مشمول تسهیلات مبادله ای می شد، بانک ها را به سمت عقود 

مشارکتی سوق داد که اغلب این قراردادها صوری بود.
در نگاهی دیگر به این طرح می توان گفت طراحان در تلاش بوده 
اند تا با ارایه تعاریف قانونی از قراردادها و عملیات های بانکی راه را 

برای سوء استفاده های احتمالی سد کنند و یا با قانونمند کردن 
فعالیت های صندوق های قرض الحسنه، آنها را از ورود به فعالیت 
های انتفاعی منع کرده و منابع موجود در این بخش را به پرداخت 

تسهیلات کم بهره موظف کنند. 
حتی در بخش تامین مالی بنگاه های اقتصادی نیز این طرح 
تلاش کرده راه پرداخت وام به بنگاه های صوری را ببندد و شاید به 
همین دلیل است که در ماده 22 این طرح اعطای تسهیلات فقط از 
طریق »موسسه های تخصصی مشاوره و تامین مالی« مجاز دانسته 
و اعطای هرگونه تسهیلات به بنگاه های اقتصادی به جز بنگاه های 

سهامی عام پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار ممنوع شده است.
 *یک دهه تلاش نافرجام برای تحول در نظام بانکی

  نگاهی به رویکرد سه دهه اخیر مجلس و دو دولت پیشین 
برای تحول در نظام بانکی گویای آن است که در این برهه زمانی 
که جریان اصولگرایی دو قوه مقننه و اجراییه را در اختیار داشت، 
تلاش خود را بر تغییرات بنیادین در نظام پولی کشور معطوف 
کرد که به سرانجام نرسید و شاید به همین دلیل است که اسلاف 
آنان در مجلس نهم در روزهای پایانی می خواهند با »هشتاد و 
پنجی« شدن، این طرح را نهایی کنند.بی تردید قانون بانکداری 
بدون ربا با گذشت بیش از سه دهه و تحولات رخ داده در نظام 
بانکی جهان و ایران و ضرورت ریل گذاری های جدید در سیاست 
های پولی کشور، دیگر پاسخگوی نیاز امروز جامعه نیست و از این 
رو سیاستگذاران بویژه از اواخر دهه 80 خورشیدی به دنبال قانون 
جایگزین آن بوده اند.تلاش برای اصلاح این قانون که در همان 
زمان تصویب قرار بود اصلاح و نقاط ضعف آن برطرف شود، سابقه 
چند ساله در مجلس دارد؛ مجلس هفتم که خود را مجلس ارزشی 
و با رویکرد عدالت اقتصادی معرفی می کرد، زمزمه هایی برای 
اصلاح این قانون شنیده شد اما بی نتیجه ماند.در زمان استقرار 
دولت احمدی نژاد که یکی از وعده هایش مبارزه با فساد و اصلاح 
نظام بانکی کشور بود نیز اقداماتی در دولت انجام شد اما به فرجام 

تدوین لایحه و ارایه به مجلس نرسید. البته در دولت نهم کاهش 
بانکی در دستور کار قرار گرفت که باوجود  دستوری نرخ سود 
مخالفت کارشناسان اجرایی شد و چالش های فراوانی را در نظام 
پولی کشور بوجود آورد که سرگردانی سرمایه های مردم در بازار 
مسکن، ارز، سکه و طلا و ایجاد نوسان در این بازارها دستاورد بزرگ 
آن بود.حالا اینکه چرا مجلسی ها تلاش دارند در دقیقه 90، نظام 
بانکداری کشور را دستخوش تحول بنیادین کنند و این کار را به نام 
خود به یادگار بگذارند در حالی که دولت در چند سال اخیر تدوین 
لایحه جامع بانکداری ایران را در دستور کار خود قرار داده، جای 
سوال است. شاید پاسخ این پرسش را بتوان در اظهارات حجت 
الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم از طراحان این طرح جست وجو 
کرد که در زمان رای گیری کلیات آن به نمایندگان گفت: یک 
نسخه از این طرح از سوی رئیس مجلس به رهبر معظم انقلاب 
تقدیم شد و رهبری در دیداری اظهار داشتند که آن را مشاهده و 
به دو پاورقی آن که مساله جریمه دیرکرد را حل کرده اشاره کردند 
و اذعان داشتند که این طرح نکات خوبی را مطرح کرد. برخی 
اعضای کمیسیون اقتصادی مصمم بودند در روزهای باقیمانده و 
با تشکیل جلسات فوق العاده هرچه سریعتر این طرح را به صحن 
مجلس برسانند. با این حال به گفته علی لاریجانی رئیس مجلس، 
نمایندگان تنها یک جلسه در هفته جاری و یک جلسه و نیم در 

هفته آینده جلسه علنی خواهد داشت.
 * خروج طرح از دستور کار کمسیون اقتصادی مجلس

با توجه به مخالفت ها کارشناسان و اقتصاددانان نظام بانکی و 
مسئولان دولتی و نمایندگان مجلس، طرح صباحی مقدم از دستور 
کار کمیسیون اقتصادی خارج شد تا به قول کارشناسان، قانون 

بانکداری از دستکاری عجولانه مجلس خارج شود.
در واقع با آبستراکسیون نمایندگان مخالف در کمیسیون اقتصادی، 
این طرح از دستور کار خارج شد. به گفته رحیم  زارع سخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس، در جلسه عصر یکشنبه )26اردیبهشت( 
کمیسیون اقتصادی که در مورد بررسی طرح عملیات بانکی بدون 
ربا بود به دلیل حضور نیافتن مخالفان این طرح) دوسوم اعضای 
کمیسیون( به حد نصاب نرسید؛ لذا طرح عملیات بانکی بدون ربا از 

دستور کار خارج شد.
از  گروهی  عمدی  حضور  عدم  )نصاب شکنی(  آبستراکسیون 
نمایندگان مجلس در هنگام رأی گیری، به قصد از اکثریت انداختن 
مجلس و جلوگیری از تصویب یک لایحه یا طرح است.به گفته بهروز 
بنیادی نماینده راه یافته به مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه 
کاشمر بردسکن خلیل آباد، دولت و بانک مرکزی این طرح را قبول 
ندارند و احتمالًا مسکوت خواهد ماند چون ایرادهای زیادی برآن 
وارد است. دلیل نامه نگاری سیف با علی لاریجانی هم طرح انتقادات 
وارده بر این طرح است.انتقاد سیف از این طرح به این دلیل است 
که تلاش دولت برای تدوین قانون جامع بانکداری اسلامی همچنان 
ادامه دارد؛ »علی دیواندری« رئیس پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی به تازگی از تهیه سند راهبردی بانکداری اسلامی خبرداده 
و گفته، این سند بزودی در اختیار بانک مرکزی قرار می گیرد زیرا 
قانون بانکداری بدون ربا، قانون جامع و کاملی برای تحقق اهداف 
بانکی کشور نیست.به گفته وی، در این سند راهبردی انتظارات نظام 
بانکی کشور برای پیاده سازی بانکداری اسلامی و بانک مرکزی در 
آن تبیین شده است و تلاش می شود تا این سند در سال جاری 

عملیاتی شود.

اصلاح قانون عملیات بانکی بدون ربا شاید وقتی دیگر 

طرح شتابزده مجلس نهمی ها ناکام ماند

 سخنگوی دولت گفت: رشد اقتصادی برای سه ماهه 
چهارم سال 94 با احتساب نفت 2 درصد و بدون احتساب 
نفت 1.6 بوده است که نشان می دهد مجموعه سیاست 
های اقتصادی کشور رشد اقتصادی را از یک به دو درصد 

ارتقاء داده است. 
خبری  نشست  در  نوبخت  محمدباقر  ایرنا،  گزارش  به 
امروز)سه شنبه( با ارائه گزارشی از مرکز آمار در خصوص 
وضعت شاخص اقتصادی در سه ماهه چهارم سال گذشته 
افزود: در گروه کشاورزی در سه ماهه سوم پارسال رشد 
3.3 درصدی داشتیم که در سه ماهه چهارم به 5.5 درصد 

افزایش یافت. 
وی ادامه داد: گروه صنعت نیز از منفی 4.4 درصد در 
سه ماهه پایانی سال گذشته به 0.6 درصد افزایش یافت. 
زیرشاخه های این گروه عبارتند از صنعت و معدن که از 
منفی 1.3 درصد به سه درصد مثبت و معدن از منفی 7.3 
درصد به مثبت 9.1 درصد و استخراج نفت و گاز طبیعی از 

منفی 9 درصد به 16.5 درصد بهبود یافته است. 
سخنگوی دولت اظهار داشت: در بخش تامین آب، برق 
و گاز طبیعی نیز از منفی 1.1 درصد به 7.9 درصد و در 
بخش ساختمان از منفی 21.7 درصد به منفی 16.5 درصد 
رسیده ایم. نوبخت با بیان اینکه در بخش خدمات از 0.4 
درصد به 0.8 درصد رشد اقتصادی داشته ایم، افزود: امروز 
با توجه به رفع تحریم ها و افزایش سفر گردشگران به ایران، 
وضعیت هتل های کشور به گونه ای است که حتی مسئولان 
دولتی برای برگزاری برخی مراسم ها در شهرهای مختلف 
باید از قبل برای تامین محل استقرار در هتل ها هماهنگی 
های لازم را انجام دهند. وی همچنین اضافه کرد: در مصوبه 
اخیر هیات وزیران در خصوص ساخت 200 هزار واحد 
مسکونی در روستاها به بانک مرکزی، سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ماموریت اجرای 
این مصوبه داده شد. نوبخت گفت: مقرر شد بانک مرکزی 
برای هر واحد مسکونی روستایی - تا 120 هزار واحد- برای 
هر واحد 180 میلیون ریال با سود پنج درصد اختصاص دهد 
و برای 80 هزار واحد باقیمانده مربوط به روستاهای مرزی، 
درجاسازی واحدها و رعایت استاندارد مبحث 19، به ازای 
هر واحد 200 میلیون ریال با سود پنج درصد اعطا شود. وی 
گفت: همچنین مقرر شد سازمان مدیریت و برنامه ریزی مابه 
التفاوت پنج درصد سود با سودی که به صورت رایج برای 
بانک ها در دستور کار قراردارد را پرداخت و اصل و فرع این 
تسهیلات را تعهد و تضمین کند.رئیس سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی کشور افزود: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز 
موظف شد نسبت به ساخت 200 هزار واحد مسکونی در 
سال جاری اقدام کند.نوبخت خاطرنشان کرد: سیاست دولت 
برای فعال کردن مسکن در شهرها به صورت طرحی جامع 
تهیه شده است که در آینده تصویب خواهد شد. همچنین 
مقرر شده برای مسکن ارزان قیمت، اقداماتی در زمینه فعال 

کردن بخش مسکن در شهرها انجام شود.
 * برنامه های دولت برای خروج واحدهای تولیدی 

نیمه فعال از رکود
 وی افزود: نیمه دوم سال 94 برای فعال کردن واحدهای 
تولیدی نیمه فعال به ویژه برای سیاست خروج از رکود، 
اقداماتی انجام خواهد شد که یکی از آنها پرداخت 75 هزار 
میلیارد ریال برای طرح های عمرانی و همچنین فعال شدن 
بانک ها برای ارائه تسهیلات برای صنایع خودرو و صنایعی 

است که به عنوان کالای مصرفی و بادوام تعریف شده بود. 
سخنگوی دولت گفت: تاکید می کنم با این اعداد و رشد 
توسعه،  راستای  در  تا  داریم  انتظار  آنچه  برای  اقتصادی 
تولیدات افزایش یابد و مردم در زندگی و سفره خود این 
رشد اقتصادی را حس کنند، نیازمند کمک بیشتری هستیم 

و همه تلاش خود را برای بهبود وضعیت اقتصادی و رضایت 
مردم انجام خواهیم داد. 

** دولت موافق دو نرخی شدن بنزین نیست 
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسش خبرنگاری در مورد دو 
نرخی شدن قیمت بنزین که به گفته وی در لایحه بودجه 
95 مصوب شده است، تصریم کرد: دولت موافق دو نرخی 
شدن قیمت بنزین نیست و اعلام کرده که قیمت دونرخی 

فسادآور است. 
نوبخت در ادامه خطاب به پرسش کننده گفت: در این 
زمینه به تبصره 14 گزارش کمیسون تلفیق بودجه 95 اشاره 
کردید در حالی که هنوز این قانون به ما ابلاغ نشده تا دولت 

اقدامی انجام دهد. 
وی افزود: در این تبصره گفته شده که کارت های سوخت 
باقی بماند و همین وضعیت تعیین قیمت برقرار باشد و 
مازاد از سهمیه ای که دولت مشخص می کند، براساس 
نرخ قیمت تمام شده محاسبه شود.رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی باردیگر تاکید کرد: دولت در فرآیند تصویب 
تبصره 14 )در مجلس( مخالفت صریح خود را اعلام کرد که 

موافق با دو نرخی شدن قیمت بنزین نیست. 

 وزیر نفت گفت: پارسال به رییس جمهوری پیشنهاد دادم 2 درصد از هزینه های مربوط 
به طرح های صنعت نفت برای اهداف اجتماعی هزینه شود که با آن موافقت شد. 

به گزارش ایرنا، بیژن زنگنه صبح سه شنبه در همایش مسوولیت اجتماعی صنعت نفت 
که در پژوهشگاه صنعت نفت برگزار شد، افزود: صنعت نفت به مسوولیت اجتماعی توجهی 
ویژه دارد و یک برنامه از 11 موردی که در سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی وجود 

دارد، مربوط به نفت است. وی اضافه کرد: به توسعه زنجیره صنعت نفت با توجه به رویکرد 
عدالت محوری و مسوولیت اجتماعی تاکید شده است. وی بر لزوم همراهی بیشتر صنعت 
نفت با مردم تاکید کرد و گفت: با توجه به این که صنعت نفت با مردم سر و کار دارد، رفتار 
شرکت های نفتی باید به گونه ای باشد که مردم محلی با آنها احساس همدلی و همراهی 

داشته باشند. 
زنگنه ادامه داد: براین اساس باید توانمندسازی جوامع محلی مورد توجه قرار گیرد که 
در صورت تحقق آن بسیاری از مشکلات حل خواهد شد. وی با بیان این که گام اول برای 
توانمندسازی آموزش است، اضافه کرد: به مدیران مناطق مختلف نفتی توصیه کردم به 

آموزش در مناطق محلی و به ویژه آموزش های فنی و حرفه ای توجه ویژه ای شود. 
زنگنه گفت: کارآمدی آموزش های فنی و حرفه ای حتی از دانشگاه هایی که فقط فارغ 
التحصیل تولید می کنند، بیشتر است.  وی به اجرای پروژه های نفتی در آینده و در منطقه 
جاسک استان هرمزگان اشاره کرد و گفت: از همین الان دستور داده ام یک مرکز فنی و 
حرفه ای در این منطقه راه اندازی شود تا در آینده که پروژه ها آغاز به کار می کنند نیروی 
کار بومی در آن منطقه وجود داشته باشد. زنگنه با انتقاد از شهرک سازی شرکت های نفتی 
در مناطق عملیاتی گفت: شهرک سازی باعث جدایی و اختلاف جوامع محلی با کارکنان 
صنعت نفت می شود و کار اشتباهی است. وی در ادامه به اختصاص بودجه برای عمران 
مناطق عملیاتی توسط وزارت نفت اشاره کرد و افزود: در سال 1379 پیشنهاد داده شده 
که به میزان دو در هزارم بودجه طرح های نفتی به عمران مناطق اختصاص پیدا کند که 
بعدها به دو درصد افزایش یافت. وی در ادامه به مشکلات بودجه ای در وزارت نفت اشاره 
کرد و افزود: تصور پولدار بودن وزارت نفت درست نیست و شرایط وزارت نفت با گذشته 

تفاوت زیادی پیدا کرده است. 
زنگنه ادامه داد: صنعت نفت پول زیادی تولید می کند اما بخش اصلی آن صرف هزینه 
هایی مانند پرداخت یارانه می شود و بخش کمی برای این صنعت باقی می ماند. وی اضافه 

کرد: پول حاصل از صادرات نفت و میعانات گازی نیز به خزانه کشور واریز می شود. 

سخنگوی دولت ؛ 

 دولت موافق دو نرخی شدن بنزین نیست 

وزیر نفت خبر داد؛ 

اختصاص 2درصد از بودجه پروژه های نفتی به طرح های اجتماعی 

خصلت بودجه دوران قیمت های پایین نفت 

آیا بودجه 95 می تواند رونق و تحرک را به 
اقتصاد کشور بازگرداند

چند روز پیش نمایندگان مجلس با تصویب ماده واحده لایحه بودجه سال 1395 کل 
کشور را برای بررسی به شورای نگهبان ارسال کردند. بودجه 95، راه عملکرد دولت در سال 
جاری را به تصویر می کشد. یکی از چالش های مهم دولت در سال جاری، عبور از رکود و 
خروج از تنگناهای اعتباری است. تاثیر بودجه 1395 بر وضعیت اقتصادی ایران را باید در 

بستر شرایط موجود و به خصوص چالش های پیش روی اقتصاد ایران تحلیل کرد.
کمبود تقاضای موثر، نرخ سود بانکی، عوامل ناشی از اجرای برجام و کاهش قیمت نفت 
از چالش هایی است که اقتصاد ایران در سال جدید با آن روبه رو است. بودجه دولت با 
سیاست گذاری درست می تواند بخشی از این چالش های پیش رو را جبران کند. دولت با 
افزایش مخارج خود بخشی از کمبود تقاضای موثر را جبران کرده و با اعمال سیاست های 

صحیح استقراض از سیستم بانکی می تواند در کاهش نرخ سود بانکی اثرگذار باشد.
آنچه در بودجه سال 1395 حایز اهمیت است، سیاست های تحریک تقاضا توسط دولت 
است، زیرا اقتصاد ایران طی چند سال اخیر در رکود ناشی از کمبود تقاضا به سر می برد و 
دولت به عنوان بخش بزرگی از اقتصاد عامل محرکی بر تقاضا می تواند باشد، بنابراین کارایی 
بودجه در تحریک بازارهای مختلف برگ برنده ای برای دولت و تیم اقتصادی آن خواهد بود.

اکنون که دولت به دلیل کاهش عایدات نفتی و ضرورت پرداخت اصل و فرع بدهی های 
سنگین به جا مانده از دولت قبل، با مضیقه شدید مالی مواجه شده است و در مجلس نیز 
نمایندگان طرفدار دولت در اقلیت قرار دارند، دولت یازدهم در موقعیت دشواری قرار گرفته 

است.
چرخه تامین مالی کشور نیز که از جانب نظام بانکی تغذیه می شود، در سال های گذشته بنا 
به دلایل متعددی همچون افزایش مطالبات غیرجاری معیوب شده است. از طرفی بدهی های 
قدیمی دولت به بانک ها توان تسهیلات دهی آنها را کاهش داده و نیز، بدهی به پیمانکاران 

درد آنها را دو چندان کرده است.
در چنین شرایطی دولت در بودجه 1395 به دنبال چاره ای برای کمک به تامین مالی 
و سرمایه گذاری بوده است. بودجه 1395 به عنوان برش یک ساله از برنامه ششم توسعه، 

می تواند نمایانگر رشد و توسعه اقتصاد کشور باشد.
رویکرد مناسب برای تامین مالی اقتصاد کشور در برنامه ششم توسعه و همچنین بودجه 
1395 در چارچوب کلی اقتصاد مقاومتی خواستار رونق فعالیت های بازار سرمایه شده است. 
دولت در لایحه پیشنهادی سعی کرده است تا در نظام بودجه ریزی به تسویه بدهی ها اتکا 
کند و فضای مناسبی را برای فعالیت گسترده بانک ها در جهت ارائه تسهیلات به پیمانکاران 

در پروژه های عمرانی و زیربنایی کشور فراهم آورد.
به همین منظور دولت در بند »الف« تبصره 20 لایحه بودجه سال 1395 پیشنهاد کرده 
بود که بدهی های مسجل خود به بانک ها را با انتشار اوراق مالی اسلامی تسویه کند. این امر 
مهم اما توسط مجلس در بررسی بودجه حذف شد تا گره بدهی دولت به بانک ها و تامین 
مالی همچنان بسته بماند، چراکه نه تنها بزرگ ترین ابزار خروج از تنگنای اعتباری را از دولت 

سلب می کند، بلکه بازار آنچنان که پیش تر برنامه ریزی شده بود، بزرگ نخواهد شد.
در شرایط فعلی که قیمت نفت بسیار پایین است، بودجه بسته شده برای سال 1395 
نمی تواند تکان قابل توجهی در اقتصادمان و بازارهایش ایجاد کند. بودجه دوران قیمت های 
بالای نفت چنین خصلتی دارند، ولی بودجه های فعلی چندان قدرت اثرگذاری بر اقتصاد 

ندارند و این خود یکی از دلایل استمرار رکود اقتصادی در ایران است.
به نظر می رسد که محتوای بودجه جوابگوی تحرک در بازار مسکن نخواهد بود. در ضمن 
تجربیات سال های گذشته نشان می دهد مسکن با سرمایه گذاری عظیمی که در ایران دارد، 
با محرک های داخلی حرکت می کند و نرخ ارز و به تعبیر درست تر حجم دریافتی های ارزی 
تنها متغیر مهم و اثرگذار بر این بخش است که در سال 1395 این متغیر برای افزایش قیمت 
مسکن غایب است. دولت در سال 1395 باید در حوزه مالیات ستانی بسیار محتاط باشد و 
با مودیان مالیاتی مدارا کند. دولت باید درک کند که در سال 1394 بسیار از بنگاه های ما 
زیان دادند یا نتوانستند تولید و فروش خود را توسعه بدهند. پس دولت این مالیات اضافه را 
از کجا و چگونه می خواهد وصول کند؟ در سال 1395 حتما درآمد فعلی قابل وصول نیست. 
با وجود این که در سال 1394 از میزان مالیات مقرر در بودجه تقریبا بین 80 تا 90 درصد 
محقق شده است، اما باز هم دریافت رقم بالاتری را برای سال 1395 پیش بینی کرده اند. این 

رقم در مقایسه با عملکرد سال گذشته رشد 25 درصدی داشته است.
  به گزارش خبر آنلاین ،سوال این است که این افزایش درآمدهای مالیاتی را چگونه 
می خواهند تامین کنند؟ به نظر می رسد این مساله مهم ترین مخاطره بودجه برای اقتصاد 
کشور در سال 1395 باشد. بودجه سال 1395 در مقایسه با بودجه 1394 انبساطی بوده و 
در آن محرک های اقتصاد نظیر افزایش بودجه عمرانی، افزایش مالیات بر واردات و افزایش 

انتشار اوراق بهادار دیده شده است.
اما این که در عمل همه این عوامل بر رونق اقتصادی سال 1395 چه میزان اثرگذار خواهند 
بود، به عملکرد این بخش ها بستگی دارد. انتشار اوراق بهادار برای بازپرداخت بدهی دولت 
از طرفی می تواند نقدینگی پیمانکاران را افزایش داده و به تولید بیفزاید. همچنین مالیات 
بر واردات منجر به افزایش هزینه واردات و در نتیجه کاهش آن شده و حمایتی برای 
تولیدکنندگان داخلی خواهد بود. اگر افزایش مالیات بر واردات از طریق افزایش نرخ ارز 
صورت گیرد، محرکی برای صادرات نیز است. افزایش بودجه عمرانی به عنوان بخش محرک 
چندگانه اقتصاد نیز می تواند دولت را در راستای تحقق رشد اقتصادی 6 درصدی پیش بینی 

شده در بودجه و برنامه توسعه ششم کمک کند.
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تشکیل کارگروه ۴نفره برای انتخاب
 سرمربی استقلال و بازیکنان فصل آینده

در جلسه هیئت مدیره استقلال کارگروهی چهارنفره پس از پایان فینال جام حذفی 
سرمربی فصل آینده استقلال را انتخاب خواهند کرد.

جلسه هیئت مدیره استقلال در حالی روز )دوشنبه( برگزار شد که بهرام افشارزاده و سایر 
اعضا در خصوص ماندن پرویز مظلومی صحبت کردند. اینکه مظلومی برای دیدار استقلال 
مقابل ذوب آهن اصفهان در فینال جام حذفی همراه استقلال خواهد بود، نکته ای است که 
از سوی مسئولان استقلال عنوان شده و به نظر می رسید که قصد دارند پس از جام حذفی 

تصمیماتی دیگر اتخاذ کرده و نیمکت استقلال را تغییر دهند.
در جلسه روز دوشنبه، اعضای هیئت مدیره به این نتیجه رسیدند که برای انتخاب 
سرمربی کارگروهی 4نفره تشکیل شود. این کارگروه شامل بهرام افشارزاده سرپرست 
باشگاه، منصور پورحیدری و مسعود معینی به عنوان اعضای فنی و شهاب جهانیان )دیگر 
عضو هیئت مدیره( به نمایندگی از وزارت ورزش و جوانان خواهد بود. برخی از اعضا 
پیشنهاد داده اند که برای فصل آینده مربی خارجی طراز اول هدایت استقلال را به عهده 
گرفته و در صورتی که این اتفاق نیفتاد و گزینه مناسبی پیدا نشد، سراغ گزینه  های داخلی 
بروند. این تصمیم در حالی گرفته شد که در مورد گزینه هایی چون اسکوچیچ، فرهاد 

مجیدی، علیرضا منصوریان و ... صحبتی به میان نیامد.
بحث دوم، تکلیف بازیکنان ورودی و خروجی استقلال برای فصل آینده بود. اعضا به 
این نتیجه رسیدند که استقلال در فصل گذشته، در برخی از پست ها با کمبود بازیکن 
روبه رو بوده و پرویز مظلومی دست خالی تیم را هدایت کرده است. اعضا تصمیم  گرفتند 
که سرمربی فصل آینده استقلال، لیست بازیکنانش را بدهد تا کارگروه 4نفره به بررسی 
گزینه ها بپردازند. در صورتی که سرمربی استقلال خارجی باشد، منصور پورحیدری لیست 
بازیکنان را به همراه سرمربی به کارگروه چهارنفره خواهد داد تا مذاکرات با آنها آغاز شود. 
گفته می شود یکی از اعضا پیشنهاد داده پیش از اینکه سرمربی انتخاب شود با گزینه های 

مورد نظر مذاکره شوند تا استقلال دچار مشکل نشود.
مسئله سومی که اعضای هیئت مدیره در خصوص آن صحبت کردند، عدم استفاده از 
بازیکن خارجی بود. مسئولان باشگاه اعتقاد داشتند که بازیکنان خارجی استقلال فصل 
گذشته آسیب زیادی چه به لحاظ فنی و چه مالی به باشگاه وارد کردند. تنها در شرایطی 

بازیکن خارجی جذب خواهد شد که بازیکن شناخته شده و در سطح بالایی باشد.
این تصمیمات در حالی گرفته شد که پرویز مظلومی با استقلال در یک قدمی گرفتن 
جام حذفی قرار دارد. مظلومی پیش از فصل گذشته به مسئولان استقلال برنامه سه ساله 
داده بود که سال اول سهمیه آسیا را کسب کند. باید دید مسئولان استقلال در حالی 
که مظلومی سهمیه آسیا را کسب کرده و ممکن است یک جام بگیرد، چه تصمیمی در 

خصوص او خواهند گرفت.

رعیت :

 دایی ژنرال است و نمی شود با او کار کرد
رئیس هیات مدیره باشگاه سایپا گفت: رضایی مدیرعامل سابق باشگاه سایپا گفته بود هیچ 
مذاکره ای با علی دایی نداشته است، او دایی را ژنرال می دانست و معتقد بود کار کردن با 

او بسیار مشکل است.
 ولی الله رعیت  اظهار کرد: مدیرعامل و اعضای هیات مدیره دربار ه انتخاب سرمربی 

نظر خواهند داد.
وی با رد شایعه حضور دایی در باشگاه سایپا، گفت: رضایی مدیرعامل سابق باشگاه منکر 
هرگونه صحبت با دایی شده بود، او می گفت دایی و امثال دایی مثل ژنرال هستند و کار 

کردن با آنان بسیار سخت است.
رعیت شانس مربیان ایرانی را برای حضور روی نیمکت سایپا بیشتر دانست و افزود: 
مربیان خارجی به لحاظ مالی هزینه سنگینی را روی دوش باشگاه می گذارند به همین 

دلیل به احتمال فراوان گزینه باشگاه برای هدایت تیم سایپا ایرانی خواهد بود.
رئیس هیات مدیره باشگاه سایپا از احتمال حضور مجدد جلالی روی نیمکت نارنجی 
پوشان هم پرده برداشت و خاطرنشان کرد: اگر مدیر عامل و اعضای هیات مدیره به این 

نتیجه برسند که از وجود جلالی استفاده کنیم، قطعا این اتفاق رخ خواهد داد.
وی در بخش دیگر صحبت های خود چالش رضایی و جلالی را برای باشگاه مضر 
دانست و تصریح کرد: مدیر عامل و رییس هیات مدیره گروه خودرو سازی سایپا مخالف 
تنش موجود در باشگاه بودند و اگر برخی مصلحت اندیشی ها نبود، رضایی نیم فصل از 
مدیرعاملی برکنار می شد. رعیت با اشاره به اینکه رضایی از مدیرعاملی باشگاه استعفا نداده 
است، گفت: با حکم مدیرعامل گروه و رئیس هیات مدیره، رضایی برکنار شد. رئیس هیات 
مدیره باشگاه سایپا با رد قرارداد میلیاردی تیموریان برای یک نیم فصل با سایپا افزود: 
قرارداد تیموریان میلیاردی نیست. وی در پایان گفت: تیموریان برای یک نیم فصل چیزی 

در حدود 500 میلیون تومان پول و چند دستگاه ماشین گرفته است. 

اصغر باقریان خبر داد:

هیات مدیره سپاهان شروط ویسی را پذیرفت
مدیرعامل باشگاه سپاهان با بیان اینکه عبدالله ویسی در جلسه امروز هیات مدیره باشگاه 
حاضر شد، گفت: ما همه شرایط "ویسی" را قبول کردیم و قرار شد که او ظرف دو، سه 

روز آینده پاسخ ما را بدهد.
 عبدالله ویسی گزینه مدنظر سپاهانی ها برای هدایت تیمشان امروز در جلسه هیات 
مدیره این باشگاه حاضر شد و دو طرف شرط و شروط خود برای همکاری را مطرح کردند.

اصغر باقریان در این باره به ایسنا گفت: امروز در حضور ویسی برنامه های این مربی 
بررسی شد. هیات مدیره تمام شروط ویسی را قبول دارد و قرار بر این شد که ویسی 
پس از صحبت با مسئولان استقلال خوزستان، ظرف دو ، سه روز آینده پاسخ ما را بدهد.

او در پاسخ به این سوال که آیا برنامه  ارائه شده ویسی بلند مدت است یا فقط برای 
یک سال، گفت: ما خواستار برنامه بلند مدت هستیم اما فعلا برنامه یک سال ارائه شد. 
مدیرعامل این باشگاه درباره اینکه اولویت ویسی استقلال خوزستان است یا سپاهان؟ 
گفت: بالاخره ویسی با این تیم به قهرمانی ایران رسیده و طبیعی است که به این تیم 

تعلق خاطر داشته باشد.

شمسایی: 

بدون بازی رسمی به مصاف بارسلونا می رویم
مربی بازیکن تیم فوتسال تاسیسات دریایی می گوید با برنامه جدید لیگ برتر فوتسال آنها 

بدون بازی دوستانه در جام باشگاه های آسیا حاضر می شوند.
وحید شمسایی درباره ی تعیین 6 مرداد ماه برای شروع لیگ برتر فوتسال، اظها رکرد: به 
عنوان یک باشگاه مجبوریم از قوانین تبعیت کنیم. این تاریخ برای بعضی ها خوب و برای 
بعضی ها هم بد است. 6 مرداد برای ما خوب نیست چرا که ما دو تورنمنت مهم قبل از 

لیگ برتر داریم و باید با آمادگی در این مسابقات حاضر شویم.
او ا ضافه  کرد : با این شرایط بدون بازی رسمی عازم جام باشگاه های فوتسال جهان می 

شویم و اتفاقا در بازی نخست هم با بارسلونا بهترین تیم جهان بازی می کنیم.
مربی - بازیکن تاسیسات دریایی با بیان این که بازی رسمی نقش مهمی در آمادگی هر 
تیمی دارد، افزود: سال گذشته قبل از لیگ قهرمانان آسیا، سه بازی سنگین از مسابقات 
لیگ برتر برگزار کردیم که تا حدود زیادی کمک حال ما شد. شمسایی افزود: ضمن در 
نظر گرفتن منافع تیم  ملی باید منافع تاسیسات دریایی را هم در نظر بگیرند چرا که ما 
نماینده ایران در آسیا و جهان هستیم. او با اشاره به شروع تمرینات تیمش یادآور شد: دو، 

سه روز از شروع تمرینات ما گذشته است. 
صبح و بعد از ظهر در حال تمرین هستیم تا زودتر به آمادگی برسیم. فعلا 10 نفر هستیم 

و تا هفته  آینده کامل می شویم. 
مربی - بازیکن این تیم گفت: ما 40 روز برای رسیدن به آمادگی فرصت داریم و سعی 
می کنیم تا 15 خرداد و قبل از شروع ماه مبارک رمضان باید تمرینات توپی خودمان را 
به پایان برسانیم. او در پایان افزود: هنوز می توانیم 6 بازیکن دیگر جذب کنیم و به دنبال 

نهایی کردن لیست بازیکنان مان هستیم.

علیرضا بیرانوند:

بخاطر تیم ملی به پرسپولیس آمدم
دروازه بان پیشین تیم فوتبال نفت تهران در خصوص پیوستن به پرسپولیس گفت: من 

بخاطر اینکه خیالم از تیم ملی راحت باشد به پرسپولیس آمدم.
علیرضا بیرانوند در خصوص جدایی از تیم نفت تهران گفت: جای دارد از مدیریت باشگاه 
نفت تشکر کنم که در حق من پدری کردند. در این راه باید از ایرانیان، قنبرزاده و ... کمال 

تشکر کنم. 
از تمام مربیانم در این مدت هم قدردانی می کنم که خیلی به من کمک کردند. 
گل محمدی، فرکی، منصوریان و سایر مربیانم به پیشرفت من خیلی کمک کردند تا بتوانم 

راه را برای حضور در پرسپولیس باز کنم. 
وی در خصوص پیوستنش به تیم پرسپولیس عنوان کرد: تیم ملی برای من خیلی 
مهم است و دوست داشتم که در تیم ملی خیالم راحت باشد برای همین به پرسپولیس 
آمدم. این تیم بزرگ با هواداران پرشمار است که می تواند خیالم را برای تیم ملی راحت 
کند. بیرانوند درباره مدت زمان قراردادش با سرخپوشان پایتخت بیان کرد: قراردادم دو 

ساله است. 
چون خواستم خیالم را راحت کنم قرارداد داخلی بستم تا در زمان نقل و انتقالات بتوانم 
قرارداد نهایی را منعقد کنم. وی تاکید کرد: امیدوارم که سال های سال بتوانم برای تیم 

پرسپولیس بازی کنم و دل هواداران این تیم را شاد کنم.

چرا جام از دست پرسپولیس پرید؟

قاتلی که قهرمانی را از چند تیم گرفت

بررسی دلایل از دست رفتن قهرمانی پرسپولیس نه تنها ثابت 
می کند که این تیم برخی قدم ها را اشتباه برداشت بلکه نشان هایی 
از تشابه اتفاقی که برای پرسپولیس افتاد با چند تیم دیگر را هم 

همراه دارد.
پرسپولیس درحالی که تنها یک گام تا جام و قهرمانی لیگ برتر 
فاصله داشت، آن را از دست داد آن هم درحالی که حریفش راه آهنی 
بود ته جدولی که می توانست در یک روز خوب به راحتی این تیم را 
گلباران کند اما چرا؟ برای پاسخ به این پرسش باید از چند ساعت تا 

چند سال به عقب برگردیم.
 تاکتیک برانکو در دربی!

درست یک روز قبل از دربی بود که برانکو دو ستاره باتجربه تر و 
اثرگذارتر خود را جلوی دوربین ها فرستاد تا در کمال ناباوری بگویند: 
استقلال از ما قوی تر و بالاتر در جدول است، این کار عجیب تا جایی 
پیش رفت که طارمی گفت: احتمالا استقلال بازی را می برد چون ما 
خوب تمرین نکرده ایم! برانکو با این کار زیرکانه استقلال را باد کرد، 
نتیجه ای بود که پرسپولیس طوفانی در ورزشگاه آزادی به پا کرد و 

همه چیز را به هم ریخت.
 شادی پیشاپیش

تقریبا همه ارکان باشگاه پرسپولیس تصور می کردند این تیم 
قهرمان شده است، در بعد مدیریتی رفتند سراغ سیستم موزائیکی 
هواداران، مصاحبه ها هم چنین وضعیتی داشتند و نشان از این که 
بازیکنان تصور می کنند که قهرمان شده اند. حتی برانکوی زبل هم 
اسیر هیاهوی زیاد هواداران و رسانه ها شده بود. او که عادت به این 
کار نداشت، همسر و دختر خودش را دعوت کرده بود به تهران و 

جلوی رسانه ها با آنها سلفی می گرفت و آنها را جلوی خبرنگاران برای 
مصاحبه گرفتن قرار می داد. 

هواداران این تیم هم از صبح با غوغا و هیاهو به سمت ورزشگاه 
رفتند و قبل از بازی سرود قهرمانی سر دادند درحالی که این کار راه 
آهن را تحقیر می کرد و بازیکنان پرسپولیس را هر ثانیه خوش بین تر، 

مغرورتر و البته بی صبرتر.
 تمرکز پرکشید

پرسپولیسی ها در همان ده دقیقه اول متوجه شدند یک جای کار 
ایراد دارد. آنها با دیوار آهنین راه آهن مواجه شده بودند و نکته اینجا 
بود که اتفاقا  این راه آهن بود که در مقابل عدم توانایی در خلق 

موقعیت گل توسط پرسپولیسی ها، موقعیت خلق می کرد.
 با این حال تمرکز آنها بر نمی گشت، در واقع تمرکز باید در تمام 
طول هفته شکل می گرفت و شبیه سازی باید در همه شب های قبل 
برای مبارزه در ذهن بازیکنان ترسیم می شد نه در میان بازی و درست 

وسط آن هیاهو.
 پرسپولیس اینجا را اشتباه کرد، همینجا را که در دربی دست عمل 
کرده بود را، برنامه های جشن، پخش کردن پوسترهای پرسپولیس 
و آرم باشگاه و همه موارد دیگر اشتباه بزرگی بود که جنگجو بودن 

را از آنها گرفت. 
تکرار تاریخ

استقلال این اشتباه را در سال اول لیگ برتر انجام داد. آنها در انزلی 
روز قبل از بازی اسب سواری کردند و علی پروین هم به آنها قهرمانی 
را پیشاپیش تبریک گفت تا استقلالی که از ملوان یک مساوی برای 

قهرمانی لازم داشت شکست خورد.
 ذوب آهن هم اسیر همین اشتباه شد، آنها هم در لیگ هشتم 
برتر، در حالی که با یک برد مقابل فولاد قهرمان می شدند، برنامه 
جشن شان را در اصفهان چیدند با همه جزئیات و البته چهار گل 

خوردند تا استقلال قهرمان شود.
 به جای میدان جنگ به عروسی رفتند

شادی پیشاپیش در واقع قاتل قهرمانی هاست چون انرژی جنگ 
را از بازیکن می گیرد و به این ترتیب فوتبالی که یازده گلادیاتور لازم 
دارد با یازده نفر که به عروسی آمده اند جابه جا می شوند و اگر تاثیر 
روحی این موضوع را برای هر بازیکن تنها ده درصد بدانید باید این ده 

درصد را ضرب در یازده کنید که با عدد بزرگی مواجه خواهید شد.

اعلام آرای کمیته انضباطی؛

 رحمتی از جام حذفی محروم نشد!
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال دروازه بان تیم فوتبال استقلال را دو جلسه محروم کرده 
است؛ البته این محرومیت در لیگ برتر لحاظ می شود و رحمتی در دیدار فینال جام حذفی 

می تواند بازی کند.
مسابقه دو تیم استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز روز 19 اردیبهشت ماه در ورزشگاه 
آزادی برگزار شد و تخلفاتی رخ دادکه کمیته انضباطی رای های خود را در این خصوص 

صادر کرد.
سید مهدی رحمتی دروازه بان تیم استقلال به دلیل تحریک تماشاگران، فحاشی و اهانت 
به سرمربی تیم حریف و سعی برای ایجاد درگیری طبق بند های 8  و 9 و تبصره ذیل ماده 
65 و ماده 55 آیین نامه انضباطی به دو جلسه محرومیت از همراهی تیم خود در مسابقات 

لیگ برتر محروم شد. این رای قطعی است. 
همچنین رحمتی به پرداخت 100 میلیون ریال جریمه نقدی نیز محکوم شد که این رای 

قابل تجدید نظر است.
به دلیل تخلفات تماشاگران تیم استقلال تهران مبنی بر پرتاب اشیا به نیمکت حریف، 
درگیری با تماشاچیان خودی و فحاشی شدید به سرمربی تیم حریف با تهدید، باشگاه 
استقلال طبق مواد 78و 79 آیین نامه انضباطی به برگزاری یک دیدار بدون تماشاگر در 
رده لیگ برتر  و پرداخت 300 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. این رای قابل تجدید 

نظر است.
تیم تراکتورسازی تبریز به خاطر فحاشی تماشاگرانش، اهانت به داور و دروازه بان تیم 
حریف به تذکر کتبی و پرداخت 100 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. این رای 

قطعی است.
 اجلال نصیری از عوامل باشگاه تراکتورسازی تبریز به دلیل دخالت در امور برگزاری، ورود 
غیر قانونی به زمین بازی، ایجاد تشنج و درگیری، تشدید تشنج با فحاشی به عوامل تیم 
حریف طبق مواد 65، 66، 55، 15 و 16 آیین نامه انضباطی به سه ماه محرومیت از هرگونه 
فعالیت مرتبط با فوتبال و پرداخت 300 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.این رای قابل 

تجدید نظر است.
سیروس دین محمدی و محمد نوازی از کادر فنی تیم استقلال به دلیل پاسخگویی به 
فحاشی و اهانت اجلال نصیری، طبق ماده 63 آیین نامه انضباطی به تذکر کتبی  با درج در 

پرونده محکوم شدند. این رای قطعی است.
کمیته انضباطی از خویشتن داری امیر قلعه نویی-سرمربی تیم تراکتورسازی تبریز که 
موجب جلوگیری از تشدید تشنج شده است و از همکاری فرزاد مجیدی-سرپرست تیم 

استقلال تهران قدردانی می کند.

علیرضا منصوریان:

هیچ صحبتی با استقلالی ها نداشته ام
کاپیتان پیشین آبی پوشان با بیان اینکه هیچ صحبتی با مسئولین استقلال نداشته ام، گفت: 

توافقم با استقلال صحت ندارد و حضورم در این تیم شایعه است.
علیرضا منصوریان در واکنش به انتشار خبر حضورش در استقلال به عنوان سرمربی گفت: 
متاسفانه در این چند روز صحبت هایی از قول من منتشر می شود که هیچ کدام صحت ندارد.  
من هیچ صحبتی با مسئولین استقلال نداشته ام و نمی دانم چرا برخی ها به دنبال این هستند 

تا از اسم من سوءاستفاده کنند و مرا مقابل تیم محبوبم قرار دهند.
وی تاکید کرد: استقلال دیدار فینال جام حذفی را پیش رو دارد و خیلی غیرحرفه ای است 

که من بخواهم بگویم قرار است سرمربی استقلال شوم.
منصوریان در ادامه خاطرنشان کرد: الان باید از پرویز مظلومی حمایت کرد تا او بتواند با 

تمرکز کامل به مصاف ذوب آهن برود و برنده فینال جام حذفی باشد.
کاپیتان پیشین استقلال در پایان گفت: پس از پایان لیگ به استراحت مشغولم و هیچ 
صحبتی هم با هیچ کدام از مسئولین استقلال نداشته ام. آرزو می کنم که استقلال بتواند در 

فینال جام حذفی برابر ذوب آهن به پیروزی برسد و قهرمان شود.

پروین: 

سایپا می تواند یکی از مدعیان لیگ باشد
علی پروین، پیشکسوت فوتبال کشور گفت: باشگاه سایپا با وجود امکانات، تجهیزات و 

پتانسیلی که دارد می تواند در فصل بعد یکی از مدعیان لیگ برتر فوتبال کشور باشد.
علی پروین اسطوره فوتبال کشور و پیشکسوت باشگاه پرسپولیس ضمن بیان این مطلب 
اظهار داشت: من تا به حال از مجموعه باشگاه سایپا بازدید نکرده بودم و امروز متوجه شدم 

سایپا یکی از بهترین تشکیلات اداری و تجهیزات ورزشی را داراست.
وی اضافه کرد: از هر دو زمین چمن مجموعه و سالن بدنسازی سایپا بازدید کردم و به اعتقاد 
من این باشگاه با دارا بودن چنین فضا و امکاناتی می تواند با یک مدیریت صحیح و اصولی 

یکی از 4 تیم برتر لیگ و سهمیه دار رقابتهای جام باشگاه های آسیا باشد.
علی پروین ادامه داد: سال هاست که به عنوان یکی از اهالی فوتبال، بازی های سایپا را 
پیگیری می کنم، این باشگاه یک تیم بدون حاشیه و دارای زیرساخت های مناسب است که 
بی تردید با درایت هر چه بیشتر می تواند یکی از موفق ترین باشگاه های کشور باشد. سال 
گذشته نیز این تیم تا نیم فصل، عملکرد مناسب و قابل قبولی داشت اما نمی دانم چه اتفاقی 

افتاد که در نهایت در نیم فصل دوم این نتایج تداوم نیافت.
سلطان فوتبال ایران در ادامه به دلیل حضورش در این باشگاه اشاره کرد و گفت: برای خیر 
مقدم و تبریک انتصاب مدیریت به این باشگاه آمده ام و قطعا به واسطه رفاقت دیرینه با جناب 
درویش، از هیچ کمکی برای رشد و اعتلای نام این باشگاه دریغ نخواهم کرد. از آنجا که میدانم 
مدیرعامل جدید بسیار اخلاق مدار است، مطمئن هستم تیمی از لحاظ فنی قوی و اخلاقی 

را در مسابقات شاهد خواهیم بود.

خلعتبری : 

صددرصد از استقلالی شدنم استقبال می کنم
محمدرضا خلعتبری در گفت و گو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس در خصوص اینکه 
آیا استقلالی ها با وی مذاکره کرده اند گفت: مستقیم با من صحبتی نشده و این مذاکرات با 

مدیربرنامه هایم بوده است.
وی درباره اینکه از این موضوع استقبال می کنی یا خیر، گفت: 100 در صد از استقلالی 

شدن استقبال می کنم با این حال باید ببینیم قسمت چه می شود!

سرمربی سابق پرسپولیس گفت: آقایان بدانند ما و مردم 
فرق شوخی و تمسخر و طنز و لودگی را می دانیم. متاسفم 
که درجشن پرسپولیس اسطوره های تکرار ناپذیری مثل آقای 

پروین مورد بی احترامی قرار می گیرند.
علی دایی درباره اجرای مراسم تمسخر و تقلید صدا در جشن 
باشگاه پرسپولیس که با حضور مدیران و اعضای هیات مدیره و 
مسوولین فوتبال و ورزش کشور برگزار شد گفت: بسیار باعث 
تاسف است که در فضای فوتبال و آن هم در مراسمی که 
باشگاه پرسپولیس برگزار می کند چنین اتفاقی رخ می دهد 

واقعا مایه تاسف بسیار است.
وی ادامه داد: اینکه در مراسمی که مسوولین ارشد ورزش و 
فوتبال کشور و مسوولین کادر مدیریتی باشگاه پرسپولیس به 
خود اجازه و جرات می دهند با تقلید صدا و حرکات بزرگمردی 
مثل آقای پروین شان یک اسطوره و مرد پر افتخار فوتبال 

کشور و آسیا را نادیده بگیرند برای من شخصا بسیار ناراحت 
کننده است.

علی دایی خاطرنشان کرد: شاید من مدت زمان زیادي براي 
پرسپولیس بازي نکردم ولي هیچکس نمي تواند منکر زحمات 
اسطوره پرسپولیس علي آقاي پروین در طي سالیان متمادي 

باشد و به نوعي پرسپولیس مدیون علي پروین هاست.
وی ادامه داد: متاسفانه برخی که فوتبال ستیزی شان در 
ورزش سوژه قلم رسانه ها شد حالا می خواهند به نوعی خود را 
حامی فوتبال جلوه دهند در حالی که نوع نگاهشان به فوتبال 
و ورزش در همان بدو آغاز کارشان مشخص بود و حالا برای 
تلطیف فضای قبلی به گونه دیگری عمل کرده و می خواهند 

خود را حامی شماره یک فوتبال نشان دهند.
علی دایی خاطرنشان کرد: نوع نگاه شان به پرسپولیس در 
مصاحبه هایی که زمان سرمربیگری بنده داشتند به خوبی 

مشخص است آنها پرسپولیس و تماشاگرانش را با تیم هایی 
قیاس می کردند که از نظر تعداد تماشاگر و افتخارات هرگز 
قابل قیاس با پرسپولیس نیستند گذشته از اینها مگر آقای 
پروین برای پرسپولیس و فوتبالمان کم زحمت کشیده؟ مگر 
غیراز این است که پرسپولیس با خون دل خوردن های امثال 
همایون خان بهزادی، حمید جاسمیان ها و علی پروین ها 
پرسپولیس شد چگونه به خود اجازه می دهند مردی که 
حداقل 4 دهه به عنوان بازیکن مربی و کاپیتان نقش عمده ای 
در شکل گیری و ثبت افتخارات پرسپولیس داشته را نادیده 

بگیرند؟
علی دایی در پاسخ به این سوال که مدیر روابط عمومی 
باشگاه پرسپولیس تاکید کرده شوخی های انجام شده در این 
مراسم بدون هماهنگی انجام شده است گفت: چرا صورت 
مساله را پاک می کنند؟ کدام شوخی؟ مگر ما مردم فرق 
شوخی و تمسخر را نمی دانیم؟ مگر فاصله طنز و لودگی و  
توهین را نمی دانیم؟ اینکه عنوان می کنند در آن مراسم 
برخی آقایان حضار از چنین اقدامی ناراحت شده اند و جلوی 
ادامه مراسم را گرفته اند دروغ محض است. برخی از آنهایی که 
در این مراسم حضور داشتند و از این اتفاق ناراحت بودند مو 
به موی اتفاقات و واکنش ها را به من گفته اند و حتی تصویر 

واکنش ها نیز موجود است.
 سرمربی تیم فوتبال صبای قم خاطرنشان کرد: من واقعا 
متاسفم که به خود چنین اجازه ای دادند و نمی دانم چرا 
با صدا،  پندارند  می  را یک شوخی  اتفاق  این  که  آقایانی 
تیپ و حرکات خودشان شوخی نشد. خیلی چیزها را نمی 
خواهم بگویم و نمی خواهم بیش از این به این اقدام ناپسند 
و زشت آقایانی که ادعای فرهنگ ورزشی دارند بپردازم. فقط 
می خواهم بگویم که متاسفانه برخی زحمات رییس جمهور 
زحمتکش و ورزش دوست کشورمان را نیز از بین می برند. بر 
کسی پوشیده نیست که چگونه سرمربی تیم ملی با حمایت و 
ورود مستقیم دولت ماندگار شد و البته بر کسی پوشیده نیست 

که برخی در ورزش به جای تدبیر، تبخیر امید کردند.

واکنش علی دایی به تقلید صدایش:

برخی در ورزش به جای تدبیر »تبخیر امید« کردند

تیم پاس با قدمتی طولانی و با افتخاراتی پرشمار با تصمیمی سیاسی به نابودی کشیده شد 
و از فصل آینده باید در لیگ دسته دوم فعالیت کند.

جزو معدود باشگاه های حرفه ای فوتبال بود. دارای امکانات مناسب، ورزشگاه اختصاصی، 
مجموعه ورزشی بدنسازی، استخر، سونا، خوابگاه برای بازیکنان و هر امکانات اولیه ای که یک 
تیم فوتبال نیاز دارد. این ها تفسیر کوتاهی از باشگاه حرفه ای پاس تهران بود، تیمی که آخرین 
قهرمان فوتبال ایران در قاره آسیاست و هنوز کسی نتوانسته این افتخار پاس را دوباره برای 
ایران رقم بزند، تیمی که با بازیکنان بزرگ در فوتبال ایران قدرت و اعتبار گرفت و به نوعی پس 

از سرخابی ها بزرگ ترین تیم فوتبال ایران محسوب می شد.
مجید حلوایی، محمد صادقی، حسین کازرانی، محمود حقیقیان، اکبر افتخاری و ... فقط 
بخشی از بازیکنان قدیمی پاس هستند که جزو ملی پوشان بزرگ فوتبال ایران محسوب 
می شدند. وحید هاشمیان، جواد نکونام، محمد نصرتی، آرش برهانی، حسن رودباریان و 
چندین و چند بازیکن دیگر هم جزو آخرین نسل های تیمی هستند که چند سال است در 
لیگ برتر اثری از آن وجود ندارد، تیمی که این فصل پس از چند سال حضور در لیگ دسته 
اول، به لیگ دسته دوم سقوط کرد و ذره امیدش برای بازگشت به لیگ برتر هم از بین رفت.

اتفاقی که برای پاس رخ داد یک پروسه 9 ساله بود. در دولت نهم بود که تصمیم بر آن 
گرفته شد که تیم های فوتبال تهرانی به غیر از استقلال و پرسپولیس به شهرستان های 
مختلف منتقل شوند، طرحی که با بی تدبیری عملی شد. پاس به همدان رفت، صبا راهی قم 
شد، امتیاز پیکان را به قزوین دادند، سایپا در استان البرز به فعالیتش ادامه داد و قرار بود نفت 
تهران هم راهی اراک شود که این آخری عملی نشد. از واگذاری نفت به اراک جلوگیری شد 
و این تیم توانست آسیایی شود. سایپا با وجود واگذاری به استان البرز، اما در تهران فعالیت 
می کرد و بالاخره این فصل دوباره به تهران بازگشت. صبای قم هم که در حال حاضر در قم 
بازی می کند، اما تمام فعالیت ها و تمریناتش در تهران است. پیکان هم پس از دو فصل ناکامی 
دوباره به تهران بازگشت و علاوه بر دو فصل پیش، این فصل هم دوباره سهمیه لیگ برتر را 

گرفت. در این بین فقط پاس بود که به پاس تلاش سیاسی ها به نابودی کشیده شد.

 پاس تهران در خردادماه سال 86 بود که به استان همدان داده شد. حمیدرضا حاجی بابایی، 
نماینده وقت این استان که در مجلس هفتم و هشتم حضور داشت، فشار زیادی آورد تا پاس 
راهی همدان شود. دولت نیز با این انتقال موافقت کرد تا پاس از تهران کوچ کند. قهرمان 
آسیا را به همدان فرستادند و قدیمی های این باشگاه هرچقدر فریاد زدند، صدای شان به جایی 
نرسید. درخواست ها برای بازگشت پاس به تهران هم فایده ای نداشت تا پاس همچنان سهمیه 
استان همدان باشد. در نهایت این فصل این تیم با ریشه در لیگ دسته اول هم دست و پا زد 
و در نهایت به لیگ دسته دوم سقوط کرد. از سال 86 تا سال 95 فقط 9 سال طول کشید تا 
پاس با آن امکانات حرفه ای و افتخارات پرشماری که داشت، نابود شود. پاس نابود شد و آنهایی 
که 9 سال پیش برای انتقال این تیم به همدان سینه چاک می کردند، حالا سکوت کردند و 

شاید برای جایی دیگر نقشه می کشند!

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس با انتقاد از مسئولان این 
باشگاه می گوید به جای اینکه پیشکسوتان به مهمانی این 

باشگاه دعوت شوند آن ها را مسخره می کنند تا دیگران 
بخندند.

فرشاد پیوس درباره انتقاد علی پروین از مسئولان باشگاه 
باشگاه  مهمانی  در  تقلید صدایش  به خاطر  پرسپولیس 
پرسپولیس اظهارکرد: پروین حق دارد ناراحت باشد. من 
فکر می کنم مدیران باشگاه با او و پیشکسوتان باشگاه قصد و 
غرضی دارند که این گونه رفتار می کنند. امثال علی پروین، 
علی دایی و خیلی امثال این ها برای باشگاه پرسپولیس 
زحمت کشیده اند که این باشگاه به اینجا رسیده اما الان کار 
به جایی رسیده که پیشکسوت باشگاه را به مهمانی باشگاه 
دعوت نمی کنند و با تقلید صدایش پیشکسوت را مسخره 

می کنند و به او می خندند.
او اضافه کرد: من فکر می کنم طاهری در حد و اندازه 
مدیرعامل  داشتم  انتظار  من  نیست.  پرسپولیس  باشگاه 
باشگاه نسبت به این موضوع واکنش نشان دهد و اجازه 
ندهد که در آن مهمانی با مسخره کردن پیشکسوت باشگاه 
دیگران بخندند. البته روابط عمومی باشگاه هم که این گونه 
برنامه ها را تدارک دیده بود، مقصر است. آن ها باید نسبت 
به کاری که انجام شده است عذرخواهی کنند نه اینکه فقط 

توجیه کنند.
پیوس در بخش دیگری از صحبت هایش اضافه کرد: واقعا 

برایم جای سوال است که چرا یکی از پیشکسوتان در این 
مراسم حضور نداشت. من که روزی آقای گل پرسپولیس 
بودم الان تازه متوجه شدم که روز قبل باشگاه مهمانی 
گرفته است! در هیچ جای دنیا چنین اتفاقاتی رخ نمی دهد 
که پیشکسوتان را به راحتی کنار بگذارند. مدیرعامل باشگاه 
و مسئولان فامیل های خودشان را به این مهمانی دعوت 
کرده بودند و حتی اعضای کانون هواداران هم بودند. این در 
حالی است که شنیده ام حتی یک نفر از پیشکسوتان باشگاه 

به این مهمانی دعوت نشده بود.
نتایج  از صحبت هایش درباره  پیوس در بخش دیگری 
پرسپولیس هم گفت: من فکر می کنم پرسپولیس نتایج 
خیلی خوبی گرفت و توانست به موفقیت برسد. پرسپولیس 
فصل خوبی را سپری کرد و نباید برای نتایج این تیم ناراحت 
باشیم زیرا پرسپولیس با مربی بزرگی چون برانکو توانسته از 
انتهای جدول به بالای جدول بیاید. به اعتقاد من این تیم 
از الان باید خودش را برای حضور موفق در آسیا آماده کند.

 وی در پایان درباره صعود تیم سپیدرود رشت به لیگ یک 
هم گفت: پس از تلاشی که انجام دادیم توانستیم سپیدرود 
رشت را بعد از 24 سال به لیگ یک بیاوریم. واقعا از این 
موضوع خوشحالم. فعلا مسئولان باشگاه به من گفته اند که 

قراردادم را تمدید کنم اما هنوز تصمیم نهایی را نگرفته ام. 

 قهرمان آسیا در عرض 9 سال ناپدید شد!

سقوط پاس به پاس تلاش سیاسی ها

چرا علی دایی و پروین را مسخره کرده اند؟"

 پیوس: مسوولان پرسپولیس باید عذرخواهی کنند



5علمی و سلامت

شرکت سیستم های iSocket برای افرادی که بیشتر در خارج از خانه بسر می برند یک پریز 
برق تولید کرده که در زمان قطع شدن برق برای آنها پیامک می فرستد.

 این محصول که 3G iSocket نام دارد، از یک باتری کوک پشتیبان، یک رادیوی سلولی و 
یک سیم کارت استفاده می کند تا در زمان تشخیص قطعی برق، نیروی سوکت را تا زمان ارسال 

پیام هشدار تامین کند.
این سیستم بویژه برای آن دسته از افرادی سودمند است که بخشهایی از خانه های آن ها باید 

همیشه برق داشته باشد و قطعی برق نیز در آنجا رایج است.
از جمله کاربردهای این پریز می توان به نظارت بر قطع برق ساحلی برای کاربردهای دریایی، 
نظارت بر برق یخچال و فریزر یا سیستم های ذخیره واکسن و نظارت بر برق در فصول سرما 

برای جلوگیری از یخ زدن لوله ها اشاره کرد.
قیمت این پریز 199 دلار اعلام شده است. یک حسگر دما نیز با قیمت 9 دلار به همراه این 
پریز ارائه می شود که از آن برای ارسال پیام در مورد گرم یا سرد شدن بیش از حد محیط 

اطراف استفاده می کند. 

رگ  آزمایشگاهی، جایگزین رگ های مصنوعی

تولید کاتالیستی برای صنایع داروسازی با پوسته تخم مرغ
محققان دانشگاه تحصیلات تکمیلی کرمان با بهره گیری 
از پوسته تخم مرغ نانوکامپوزیتی زیست سازگار را برای انجام 
واکنش های صنایع داروسازی و نفت و پتروشیمی تولید کردند.

مواد  تولید  صنایع  در  ایسنا  علمی  سرویس  گزارش  به 
شیمیایی و دارویی از واکنش ها و فرایندهای بسیاری جهت 
تولید ترکیبات آلی استفاده می شود و اغلب این واکنش ها به 

برقراری شرایط پیچیده ای برای پیشروی نیاز دارند.
زمان انجام برخی از این واکنش ها طولانی است و بهره وری 
پایینی دارند و از سوی دیگر استفاده از کاتالیست های بعضا 
سمی و گران قیمت در این واکنش ها نیز از مشکلات اساسی در 
این زمینه به شمار می رود. ازاین رو ابداع و معرفی کاتالیست های 
ارزان قیمت و پربازده کمک شایانی را به صنایع داروسازی و 
شیمیایی خواهد کرد.اخیرا محققان دانشگاه تحصیلات تکمیلی 
کرمان کاتالیستی را در این زمینه معرفی کردند. دکتر الهه 
مصدق از اعضای هیات علمی این دانشگاه، ضمن اشاره به 
ترکیبات آلی اکتاهیدروزانتان ها به عنوان یک حد واسط دارویی 
پرکاربرد، هدف از انجام این طرح را تولید کاتالیست کامپوزیتی 
سرامیکی مشتق از پوسته تخم مرغ با خاصیت مغناطیسی 
جهت تسریع فرایند تولید حد واسط برای انجام واکنش های 
مورد نظر عنوان کرد.وی با تاکید بر این که استفاده از این 
نانوکامپوزیت کاتالیستی موجب افزایش بازدهی فرایندهای 
تولید ترکیبات دارویی می شود، خاطر نشان کرد:  با کاربردی 
کردن این کاتالیست مغناطیسی، نیاز صنایع به ترکیبات 
کاتالیستی سمی و گران قیمت مرتفع خواهد شد و این امر 
موجب کاهش آلودگی های زیست محیطی و کاهش قابل توجه 
هزینه در صنایع داروی می شود.مصدق، با بیان این که در 

تولید این کاتالیست از پوسته  تخم مرغ استفاده شده است، 
ادامه داد: پوسته تخم مرغ بخش عمده ای از این نانوکامپوزیت 
کاتالیستی را تشکیل می دهد، از این رو کاهش هزینه تولید را 
به دنبال دارد.این محقق در خصوص نحوه  عملکرد و ساختار 
این نانوکامپوزیت کاتالیستی توضیح داد: پوسته  تخم مرغ یکی 
از منابع مهم کربنات کلسیم است که سالانه صدها تن از آن 
به  صورت زباله و بدون هیچ گونه عملیات بازیافت دور ریخته 
می شود. ازآنجایی که ساختار پوسته  تخم مرغ متخلخل است، 
در ابعاد نانومتری سازوکار عملکرد متفاوتی را نسبت به کربنات 

کلسیم تجاری به نمایش می گذارد.
مجری طرح با بیان این که نانو پودر مزو متخلخل تخم مرغ 
امر موجب  این  اظهار کرد:  بالایی است،  دارای سطح ویژه  
می شود این ماده قابلیت بالایی در جذب انواع فلزات بروز دهد. 
بنابراین می توان از آن به  عنوان یک بستر سرامیکی کاتالیستی 
استفاده کرد.به گفته وی با توجه به نامحلول بودن این ماده 
در حلال های مرسوم آلی، با پوشش دهی نانو پودر پوسته  
تخم مرغ توسط نانوذرات مغناطیسی اکسید آهن می توان به 
قابلیت جداسازی این نانوکامپوزیت پس از اتمام واکنش نیز 
دست یافت.این محقق به سایت خبری ستاد نانو گفت: در این 
پژوهش نانو ذرات مزومتخلخل از پوسته  تخم مرغ سنتز شده و 
ازآنجایی  که این ذرات دارای خاصیت بازی و محافظت کنندگی 
قوی هستند، قادر هستند در حضور نمک آهن )II( نانوذرات 
مغناطیسی اکسید آهن را بدون استفاده از جو محافظت کننده 

و عوامل احیا کننده، سنتز کنند.
وی یادآور شد: این کاتالیست زیست سازگار که به تولید نیمه 
صنعتی نیز رسیده است، علاوه بر صنایع داروسازی، در صنایع 

نفت و پتروشیمی نیز کاربرد خواهد داشت.
محقق طرح تصریح کرد: از نتایج این طرح یک اختراع با 
عنوان »کاربرد پوسته  تخم مرغ به  عنوان یک کاتالیست زیستی 
سازگار با محیط زیست در واکنش ها و تبدیلات آلی« با شماره 

ثبت 80438 به ثبت رسیده است.

تولید سیم مایع با الهام از تار عنکبوت
محققان با الهام از تارهای ابریشمی عنکبوت موفق به تولید سیم مایع شدند.

این سیم که از طبیعت الهام گرفته شده می تواند در طیف گسترده ای از برنامه های 
کاربردی بکار برده شود.

تولید تار عنکبوت در آزمایشگاه به دلیل حساسیت بالای آن امری بسیار دشوار است اما 
یک تیم از محققان در حال حاضر موفق به درک این موضوع شدند که چطور می توان از 

تخریب تار عنکبوت حتی در صورت کشیده شدن جلوگیری کرد.
بنابراین پژوهش دلیل این امر آن است که قطرات کوچک "چسب آبکی" که تار ابریشمی 
عنکبوت را می پوشاند به عنوان یک قرقره عمل کرده و از تضعیف و کشیده شدن این تارها 
جلوگیری می کند. این کار یک تعادل خوب بین کشش تارهای ابریشمی و کشش سطحی 

قطرات چسبنده محسوب می شود.
یک تیم از محققان دانشگاه آکسفورد و دانشگاه پیر و ماری کوری قادر به شبیه سازی این 

روش با استفاده از رشته های پلاستیکی پوشیده شده با قطرات نفت بوده اند.
به گفته محققان این پژوهش، این تار ابریشمی مصنوعی که به آن "سیم مایع" می گویند 

می تواند در زمینه مواد مختلف، مهندسی و پزشکی مفید واقع شود.
آنها بر این باورند که این بینش جدید می تواند به طیف گسترده ای از برنامه های کاربردی 
مانند میکروفابریکیشن سازه های پیچیده، ساخت میکروموتورهای برگشت پذیر و یا 

سیستم های کششی خود تنیده منجر شود.

پریزی که با قطع برق پیامک می زند

جراحان در دانشگاه دوک موفق به کاشت یک رگ خونی 
مهندسی زیستی شده در کلیه یک بیمار دیالیزی شدند.

در  انسان  بدن  بافت های  رشد  شاهد  قبلا  محققان 
آزمایشگاه بوده و حتی اولین گام ها را برای چاپ سه بعدی 
آن برداشته اند. اما در حال حاضر محققان دانشگاه دوک، 
نوع جدیدی از ایمپلنت رگ های خونی که در آزمایشگاه 

رشد کرده را مورد آزمایش قرار دادند.
به گفته این محققان نتایج حاصل از انجام این کار دلگرم 
کننده بوده و ثابت شده که این رگ خونی جدید از دوام 
بیشتری مخصوصا برای کاشت در کلیه بیماران دیالیزی 

برخوردار است.
با توجه به استفاده مکرر از سوزن ها در دیالیز بیماران 
کلیوی، تکرار مداوم آن می تواند به رگ های خونی بیمار 
صدمه بزند و اغلب این بیماران نیازمند گرافت هستند. 
مشکل این است که تکنیک های موجود، از جمله گرافت 
مهندسی زیستی و مصنوعی، اغلب مستعد ابتلا به عفونت 
بوده یا توسط بدن رد می شوند و همچنین یک دوره انتظار 
برای رگهای مهندسی زیستی به منظور انطباق با سلول های 

خود بیمار وجود دارد.

یک تیم متشکل از محققان در دانشگاه دوک، دانشگاه 
ییل و شرکت مهندسی بافت Humacyte، عروق مهندسی 
زیستی را در آزمایشگاه پرورش دادند که شامل هیچ سلول 
زنده ای نمیشود. آنها سپس این عروق را در بدن 60 بیمار 
کلیوی که به علت نارسایی کلیه دیالیز می شدند کاشتند 
از  بهتر  این عروق  از  استفاده  نشان می دهد که  نتایج  و 

گزینه های مصنوعی آن است.
دلیل مهم این است که این رگهای آزمایشگاهی غیر 
سلولی هستند، به این معنی که آنها فاقد سلول های زنده 
بوده و در نتیجه حاوی اجزایی نیستند که سبب رد پیوند 

بافت شود.
جفری لاوسون، استاد جراحی و پاتولوژی در دانشگاه 
دوک اظهار کرد: این رگ خونی مهندسی زیستی نشان 
آنجا  از  و  است  بافت  دهنده یک گام مهم در مهندسی 
بیماران  این رگ حاوی هیچ سلول  زنده ای نیست،  که 
می توانند بدون گذراندن دوره انتظار مربوط به پیوند رگهای 

مصنوعی،بهبود یابند.
و  گرفته شده  انسان  عروقی  های  از سلول  عروق  این 
در آزمایشگاه و تحت شرایط مناسب ایجاد شده و دارای 

ویژگیهای عروق خونی واقعی است. نتایج آزمایشات اولیه 
این عروق خونی جدید مثبت بوده و بیماران هیچ نشانه ای از 

رد پیوند در طول یک سال پس از کاشت نداشتند.
 دانشمندان دوام این عروق را 89 درصد اعلام کردند که 
این میزان در مقایسه یا عروق خونی مصنوعی که 60 درصد 

می باشد،بسیار قابل توجه است. 

شادی و امید ویژگی هر انسان سالم و کارآمد است ولی با وجود 
تنش های ناشی از زندگی ماشینی و مدرن، امروز طیف قابل توجهی 
از مردم در موضوعات روزمره و استرس های ناشی از آن فرورفته و 

سلامت روانشان در معرض تهدید جدی است. 
واژه  نشاط در لغت فارسی به معانی سرزندگی، زنده  دلی، شادمانی، 

خرسندی و در مقابل کسالت و غم تعریف شده است. 
به عقیده جامعه  شناسان افزایش برخی نگرانی ها و مشغله های 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی موجب می شود فرد از سرمایه مهم 
نشاط فاصله بگیرد و به ورطه استرش و ناملایماتی بیفتند که در 
تعادل روحی او اثر منفی داشته و دامنه ای از آسیب های خفیف 
تا پیشرفته را به جای بگذارد. موسسه گالوپ ) بزرگترین موسسه 
آمارگیری دنیا( که هر ساله فهرستی از ملت های شاد دنیا را ارائه 
می کند، در نظر سنجی جدید خود اعلام کرده، هفت کشور از 10 

سرزمین شاد جهان در آمریکای لاتین قرار دارد. 
اغلب این سرزمین ها، کشورهایی هستند که از حیث شاخص های 
متداول تناسب زندگی و امکانات رفاهی در وضعیت بسیار مطلوب 
نیستند اما سرمایه درونشان کمک کرده که بتوانند رضایت از شرایط 

ایجاد کنند و در زندگی موجودشان اذت ببرند. 
غمگین ترین مردم دنیا نیز بر اساس این تحقیق در سنگاپور زندگی 
می کنند، بعضی از دیگر کشورهای ثروتمند نیز چون آلمان و فرانسه 
در انتهای جدول شادمانی قرار گرفته اند وبا کشور آفریقایی سومالی در 

رتبه چهل و هفتم است همتراز ارزیابی شده اند. 
اگرچه در نظرسنجی اخیر موسسه گالوپ سنجش میزان شادی در 
ایران انجام نشده اما، در نظرسنجی سه سال پیش این موسسه، ایران 
در بین 155 کشور دنیا رتبه 81 را را داشت که نشان می دهد وضعیت 

شادی در کشور ما مطلوب نیست. 
یک روانشناس اجتماعی در اراک معتقد است: شادی حالتی عمیق 
و درونی است که از احساس عشق، لذت، خوشحالی و امیدواری در 
لحظه آنی حاصل می شود و هر چقدر این شاخصه روانی در بین 
افراد جامعه پررنگ تر باشد به لحاظ علمی آن جامعه سالم تر است و 
زمانی که نشاط و شادی از یک جامعه رخت بربندد، جامعه دچار بروز 
عواملی مانند افسردگی، انفعال، انحرافات فردی، جمعی و فرهنگی 
می شود. میلاد مشایخی افزود: شادی افراد جامعه رابطه متقابل دارد 
و اگر عامل شادی در بخشی از جامعه ایجاد شود اثرات آن همچون 
موجی بقیه بخش ها را متاثر می کند و دیگران نیز از مزایای آن 
سود می برند. وی گفت: مناسبت های متعددی در تقویم باستانی و 
مذهبی ایران برای شادی وجود دارد اما روش های ابراز شادی و بهره 
گیری از این فرصت ها در بین مردم محدود است و کمتر موفق می 
شویم از این مناسبت ها به عنوان پیوست های اتصال انرژی مثبت 
بهره ببریم و انگیره و شرایط ایجاد نشاط را همگانی کنیم. وی افزود: 
جامعه باید مکانی امن برای تخلیه احساسات هیجانی فراهم کند و 
همه مردم در هر سن و طبقه اجتماعی به تناسب سلایق خود بتوانند 
روش های تخلیه روانی در اختیار داشته باشند تا دامنه رواج دامنه 
آسیب های اجتماعی و افسردگی و در خود رفتن کاهش یابد. این 
روانشناس گفت: رفتارهای نامتعارف و آزاردهنده برای سایرین در 
تخلیه روانی از سوی برخی از گروه ها در جامعه، مولود غفلت تصمیم 
سازان در ایجاد فضاهای شاد برای این اقشار است چرا که اگر محیطی 
امن و همراه با نظارت با روش های متنوع در بروز شادی برای آنان 
مهیا شود دیگر دلیلی برای رفتارهای خارج از عرف نیست. وی اظهار 
کرد: برای مثال خودنمایی دوچرخه سوار و یا کاروان های عروسی 
با آلودگی صوتی بالا نمونه هایی از رفتارهای جویای شادی است 
که از سرکوب احساس شادی در دراز مدت نشات گرفته و برای 
تخلیه احساس درونی استفاده می شود. مشایخی گفت: درحال حاضر 
تعریف جامع از شادی در جامعه ایرانی نهادینه نشده و به همین دلیل 
هم بروز شادی های کاذب و هم برخوردهای خاص با سلایق شخصی 

و عینک فردی و گروهی دیده می شود و نیازها و سلایق افراد در 
مولفه های شادی بخش در دایره محدودی تعریف شده و جامه عمل 
می پوشد. وی افزود: در قالب کار علمی و میدانی نیازسنجی از نشاط 
در گروه ها و لایه های اجتماعی ایران انجام نگرفته و شادی در چند 
روش کلیشه ای از رسانه ملی، همایش های تکراری و یا برنامه های 
کم جاذبه که توان تخلیه درونی افراد را ندارد خلاصه می شود و به 
همین دلیل هنگامی که به چهره مردم در خیابان نگاه می کنیم 
آثاری از نشاط مشاهده نمی شود و نوعی غم، اضطراب و کسالت در 
بین آنان موج می زند. این روانشناس عنوان کرد: شاخص های شادی 
برای نسل امروز با گذشته متفاوت است و نباید با تفکر و ویژگی 
های گذشته و روش های قبل برای نشاط جامعه کنونی برنامه ریزی 
کرد. وی گفت: نسلی که با فناوری ارتباطی عجین است، برداشت 
های خاصی از شادی دارد و هر چیزی برای او جذاب و نشاط بخش 
نیست، بنابرایی باید سطح سلیقه، نیازسنجی طیف های جامعه را 
علمی ارزیابی کرد و این مهم مسئولیت متولیان فرهنگی و اجتماعی 

را به واقع سنگین می کند. 
 به گزارش ایرنا،این روانشناس گفت: بهترین روش در شرایط کنونی 
شاید بهره گیری از روش مشارکت جو در ایجاد نشاط عمومی باشد، 
مردم در برگزاری مراسم شاد باید خودشان ایده بدهند و خودشان 
هم اجرا کننده باشند و حوزه دولتی تنها باید نظارت غیرمحسوسی بر 
امور داشته باشد و برای حضور عموم و لذت جمعی فضاسازی کنند. 
وی افزود: برگزاری جشن های ارگان ها و نهاد های دولتی هر چقدر 
هم با کیفیت و با حضور بخش های سرگرمی و هنری باشد باز هم 
چون تکلیفی است و مشارکت مردمی در آن کمرنگ است نمی تواند 
باعث ایجاد شعف درونی و شادی عمیق در مردم شود، مردم احساس 
شادی نمی کنند و در نتیجه ارگان ها دنبال علت بی اثری فعالیت 

فرهنگی هستند. 
مشایخی اظهار کرد: شادی احساسی درونی است که در نتیجه 
ترشح هورمون آدرنالین ایجاد می شود به طور مثال، وقتی به فرد 
خبر می دهند که در بانک برنده جایزه شده در یک لحظه احساس 

شادی آنی پیدا می کند و زمانی که درعبور یک نابینا به آن سوی 
خیابان کمک می کند اثر احساس خوب در دراز مدت باقی می ماند 
و در صورت تشویق، این حرکت ادامه و تکرار می شود اما رویکرد 
تشویق برای جوانان ما اتفاق نمی افتد و عمده کارهای آنان با سرکوب 
مواجه می شود. وی افزود: استفاده از ظرفیت های محیطی خیلی 
مهم است، کلانشهر اراک به لحاظ بصری زیبا نیست و مکان های 
تفریحی مناسب و جذاب ندارد تا در تقویت قوای نشاط افراد اثرگذاری 
کند. مشایخی گفت: جامعه ما در استفاده از ظرفیت هایی که می 
تواند منشاء شادی و خلق نشاط باشد ضعف اساسی دارد و جای بنگاه 
های شادی بخش و تجمع های تفریحی برای تخلیه هیجان درونی 
خالی است. مشایخی گفت:بانوان به عنوان نیمی از جمعیت نیاز به 
زیرساخت های شاد دارند تا بتوانند این شادی را به خانواده منتقل 
کنند اما، پارک بانوان اراک چند سال است در پیچ و تاب مشکلات رها 
شده و در حوزه فرهنگ و ورزش نیز قابلیت هایی که این قشر بتوانند 

در حد مناسب به شادی دست یابند وجود ندارد. 
این روانشناس معتقد است: از منظر علوم و افراد متخصص رابطه 
الاکلنگی بین نشاط و آسیب های اجتماعی وجود دارد هرچه میزان 
نشاط در جامعه بالا می رود تعداد آسیب ها کاهش و به عکس اتفاق 
می افتد. مشایخی افزود: زمانی که در یک خانواده فرد مطلقه، معتاد 
و بیمار روانی وجود دارد، انتظار نیست اعضای خانواده افرادی شاد 
باشند اما وقتی مشکل هرکدام به نحوی کم می شود و یا از بین می 
رود، نشاط و شادی در بین اعضای خانواده افزایش یافته و در نتیجه 
آسیب نیز کاهش می یابد. وی گفت: خمیرمایه وجودی ما این است 
که بهانه ای برای شادی پیدا می کنیم، نظیر موفقیت در کنکور، 
حضور در میهمانی و اردو تفریحی و سعی می کنیم این خاطرات 
شیرین را ثبت کنیم. این روانشناس با تاکید براینکه، سلامت روانی 
یک کشور به میزان شاد بودن افراد آن جامعه بازمی گردد، افزود: 
متاسفانه تشکل های مردمی در شاد کردن جامعه وجود ندارد و این 
سازمان های مردم نهاد نیز هنگامی که آسیب بروز می کند شکل می 
گیرند و برنامه ای برای نقش پیشگیرانه آسیب ها ندارند. مشایخی 

افزود: برنامه اجتماعی با محوریت مردم در برگزاری آئین های شاد 
در جامعه وجود ندارد اما هنگام انتخابات سراسری با کسب آرای 
نامزد محبوب و یا در پایان یک مسابقه و پیروزی ورزشی و فرهنگی و 
سیاسی، مردم به صورت خودجوش به خیابان می آیند و ابراز شادی 
می کنند. وی اظهار کرد: متاسفانه در پیروزی های تیم ملی، آئین 
چهارشنبه سوری شادی، مدیریت و هدفگذاری نشده است و فقط 
طبق عادت شرطی سازی شده حضور مردمی در خیابان و شادی و 
پایکوبی دیده می شود. وی گفت: فقدان شادی در جامعه منجر به 
استفاده نامتعارف جوانان از فضاهای مجازی شده و اعتیاد به استفاده 
از این فضا زمینه ای فراهم کرده که بیشترین کاربران در شبکه های 
مجازی را جوانان ایرانی شامل شوند و جوک، لطیفه، کاریکاتور و 
تصاویر خنده آور را لایک کنند. مشایخی گفت: آنقدر موضوع شادی 
در جامعه ما کمرنگ است که اگر از دانش آموز 12 ساله سئوال شود 
آخرین بار که شاد بودی و به تو خوش گذشت چه زمانی بود، کمتر 
به خاطر می آاورد و متوسل به خاطره ای دور می شود. کارشناس 
مسئول بهداشت روان معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اراک 
نیز گفت: زمانی که سطح سلامت روان افراد جامعه پایین می آید 
در مقابل رضایت هم کاهش پیدا می کند و براساس تعریف سازمان 
بهداشت جهانی شادی، استفاده از استعداد، حل مشکلات شخصی و 
سازگاری با محیط تعریف شده است. زهرا مقدم افزود: برخی تحلیل ها 
حاکی از این است که میزان شاد بودن یک جامعه بستگی به توسعه 
انسانی آن، بالا بودن امید به زندگی و وضعیت با ثبات اقتصادی، 
اجتماعی و سیاسی دارد. وی گفت: در بحث شادی و نشاط باید توجه 
داشت آن نوع از نشاط برای جوامع و افراد مناسب است که اولا مبتنی 
بر فرهنگ افراد باشد و همچنین اصیل و پایدار بوده و ماندگاری داشته 
باشد، بنابراین اصلاح باورهای فرهنگی در خصوص شاد کردن جوانان 
ضرورت دارد. وی اظهار کرد: در جامعه باید راه های شادبودن و شاد 
زیستن را فراهم کرد و اهرمهای کنترل شاد زیستن را در نظر داشت. 
کارشناس مسئول بهداشت روان معاونت بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی اراک، علت شاد نبودن را به عوامل خطر و عوامل محافظ 
دسته بندی کرد و گفت: در عوامل خطر هرچه تعداد بیشتر باشد 
مشکلات متناسب با آن بیشتر و هرچه عوامل محافظ بیشتر باشد 
فرد سالم تر ارزیابی می شود. وی، با یادآوری سرمایه های اجتماعی 
گفت: انسانها هنگام بروز مشکل به افراد معتمد پناه می برند اما هرچه 
دایره این افرد کمتر باشد احساس شاد نبودن قوت می گیرد. وی 
اظهار کرد: پدر و مادر سرمایه اولیه اجتماعی به شمار می روند که 
متاسفانه در برخی خانواد ها روابط قوی اجتماعی بین فرزندان و 
والدین برقرار نیست، خواهر و برادرها با هم ارتباط ندارند و کاهش 
سرمایه اجتماعی زمینه ناشادی جامعه را تعمیق می کند. وی اظهار 
کرد: فقدان ارتباط اجتماعی اعضای خانواده باهم باعث شده تا ما 
جامعه ای غمگین داشته باشیم زیرا عوامل خطر در جامعه ایرانی 
بیشتر از عوامل محافظ گسترش یافته اند. مقدم ، راهکار برون رفت 
از شرایط غمگین را کسب مهارت برای داشتن زندگی شاد عنوان 
کرد و گفت: یکی از دلایل مهم برای داشتن زندگی شاد و با نشاط، 
اقتصاد با ثبات است. مقدم افزود: افزایش سطح تحصیلات دانشگاهی 
نیز بخشی از عواملی است که به شاداب بودن جامعه کمک می کند 
و با افزایش سطح تحصیلات مشکلات روانی کمتر و آمار خودکشی، 
روابط غلط اجتماعی و زناشویی نیز کاهش پیدا می کند. وی گفت: 
برنامه نظام تحول سلامت به موضوع سلامت روان توجه ویژه دارد و 
در این راستا نیز 11 مرکز سلامت جامع در اراک و در هر شهرستان 
استان نیز یک مرکز به مردم در زمینه روان شناختی به صورت رایگان 
خدمات ارائه می کند. مقدم افزود: در این مراکز در موضوعات روش 
های فرزند پروری، همسرداری، خود مراقبتی، اختلالات روانی به 
صورت گروهی دوره آموزشی برگزار و در صورت نیاز به روانشناس 

ارجاع و درمان پیگیری می شود. 

وضعیت شادی در کشور مطلوب نیست 

چند توصیه مهم درباره التیام آفتاب سوختگی شادی حلقه مفقوده در سلامت روان جامعه 
در روزهای داغ تابستان و زیر اشعه آفتاب، پوست بدن با خطر آفتاب سوختگی مواجه 

است. 
به گزارش ایسنا، قاعدتا بهترین راه پرهیز از آفتاب سوختگی استفاده از کرم های ضد 
آفتاب است که از پوست حفاظت می کنند. ولی اگر کرم را فراموش کردیم و پوستمان 
سوخت چه می توانیم بکنیم؟  به گزارش بی بی سی، در این باره توصیه های فراوانی وجود 
دارد ولی بعضی از آنها گمراه کننده اند. دکتر "نیسیت شث" از انجمن متخصصان پوست 

انگلیس درباره آفتاب سوختگی چند توصیه مهم دارد که به شرح زیر است: 
بستنی : وقتی پوستمان با آفتاب داغ می سوزد وسوسه می شویم با هر چیز سردی که 
در ساحل پیدا می شود آن را خنک کنیم اما دکتر شث می گوید که مالیدن بستنی روی 
پوست فکر خوبی نیست.  هر چند تاثیر خنک کننده بستنی ممکن است تا حدی تورم 
ناشی از سوختگی پوست را کاهش دهد ولی مواد غذایی ممکن است باعث عفونت شود و 

البته روش تمیزی هم نیست. 
جوی دو سر : جوی دو سر از دیرباز گیاهی شفابخش تلقی شده و بسیاری از کرم هایی 
که امروزه در بازار موجود است حاوی جوی دو سر هستند. گاهی توصیه می شود که افزودن 
یک کاسه جوی دو سر به آب سرد وان می تواند به التیام آفتاب سوختگی کمک کند. دکتر 
شث با این توصیه موافق است.  از مدت ها پیش خاصیت جوی دو سر و بلغور آن برای 
کاهش التهاب شناخته شده و به خاطر خاصیت ضد التهابی در برخی داروهای تجاری مثلا 
برای درمان اگزما بکار می رود. با این حال درمان آفتاب سوختگی با سایر کرم ها یا داروهای 

ضد التهاب بسیار ساده تر است. 
هندوانه : همه می دانیم که در روزهای گرم باید آب زیادی نوشید ولی حفظ آب بدن در 
آفتاب سوختگی هم بسیار مهم است. خوردن میوه های پر آب مثل هندوانه موثر است و 
در عین حال خواص دیگری هم دارد.  دکتر شث می گوید: هندوانه مثل برخی میوه های 
دیگر، حاوی ماده ای به نام "لیکونپز" است که تا حدی خاصیت محافظت از آفتاب دارد 
هر چند این خاصیت جزئی است. با اینکه خوردن هندوانه در مجموع برای سلامت خوب 
است و می توان آن را جزیی از روند حفاظت در برابر آفتاب سوختگی قلمداد کرد ولی آفتاب 

سوختگی را درمان نمی کند. 
شیر : برخی مدعی اند که استفاده از حوله )کمپرس( خنک آغشته به شیر می تواند 
آفتاب سوختگی را التیام دهد. دکتر شث می گوید: گذاشتن گاز پانسمان آغشته به شیر 
روی پوست خاصیت خنک کننده و ضدالتهاب دارد ولی مواد موجود در شیر ممکن است 
مشکل ساز شوند. شیر حاوی اسید لاکتیک است که می تواند باعث سوزش و آزردگی 

پوست شود. 
سرکه : اکثر ما از سرکه برای خوشمزه کردن سالاد استفاده می کنیم ولی برخی مدعی اند 
که سرکه به التیام آفتاب سوختگی کمک می کند. اما دکتر شث توضیح می دهد که برخی 
از سرکه آب سیب برای برخی عارضه های پوستی استفاده می کنند که می تواند تاثیر 
مثبت داشته باشد ولی اسید موجود در سرکه باعث سوزش و آزردگی پوست خواهد شد. 
آلوورا )صبر زرد( : این یکی از موادی است که پزشکان توصیه می کنند و به احتمال 
زیاد ترکیب آن را در کرم و لوسیون های ضد آفتاب موجود در بازار دیده اید.  دکتر شث می 
گوید: بدون شک آلوورا خاصیت ضد التهاب دارد و می تواند به التیام آفتاب سوختگی کمک 
کند. این گیاه در تولید انواع و اقسام محصولات پوستی بکار می رود ولی باید مواظب بود 
برای پوست ترک خورده یا زخم استفاده نشود چون می تواند موجب حساسیت )آلرژی( 

پوستی شود اما می تواند از شدت آفتاب سوختگی بکاهد. 
در صورت آفتاب سوختگی چه باید کرد؟

توصیه های انجمن متخصصان پوست انگلیس به این قرار است: 
1- مسکن : مسکن ها می توانند به کاهش درد و التهاب ناشی از آفتاب سوختگی کمک 

کنند. 
2- خنک کردن پوست : با گذاشتن حوله یا پارچه آغشته به آب سرد روی پوست 
به مدت 15 دقیقه، محل آفتاب سوختگی را خنک نگاه دارید یا دوش آب سرد بگیرید. 
اگر پوست آفتاب سوخته تاول زده بهتر است در وان آب سرد پوست را خنک نگاه 

دارید. 
3- حفظ آب بدن : آفتاب سوختگی ممکن است باعث از دست رفتن رطوبت بدن از 
طریق پوست شود. نوشیدن آب زیاد می تواند جلوی از دست رفتن آب بدن را بگیرد و در 
مجموع به بازیافت سلامت کمک می کند. دراین مواقع باید از نوشیدن الکل پرهیز کرد 

چون کاهش آب بدن را تشدید می کند. 
4- مرطوب نگاه داشتن پوست : پس از دوش گرفتن و یا سپری کردن مدتی در وان 
آب سرد با کرم یا لوسیون های بدون عطر پوست آفتاب سوخته را نرم و مرطوب کنید. 
آلوورا و لوسیون های حاوی سویا در مرطوب و نرم نگاه داشتن پوست موثرند. آلوورا علاوه 

بر نرم نگاه داشتن پوست خاصیت ضد التهاب هم دارد. 
از کرم های حاوی  استفاده   : 5- استفاده از کرم های حاوی استروئید ضعیف 
استروئید ضعیف، مثل کرم هیدروکورتیزون 0.5 یا 1 درصد برای 48 ساعت می تواند درد 

و ورم آفتاب سوختگی را کاهش داده و روند بهبود را تسریع کند. 
6- به تاول ها دست نزنید : تاول سوختگی را نترکانید چون ممکن است باعث عفونت 
شود یا جای آن باقی بماند. پس از چند روز تاول ها خود به خود فروکش خواهند کرد تا آن 

وقت سعی کنید مراقب پوست خود باشید. 

چرا هرچقدر تلاش می کنم لاغر نمی شوم؟
مطالعات نشان داده بسیاری اوقات وجود هورمونی در بدن سبب جذب چربی شده و از 

لاغر شدن فرد جلوگیری می کند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ شاید شما نیز مدام شکایت کنید با وجود ورزش و کم 
غذاخوردن همچنان اضافه وزن دارید و حتی تلاش های مستمرتان نتیجه نمی دهد و لاغر 
نمی شوید. در این شرایط خود را سرزنش نکنید زیرا شاید عامل چاقی تان هورمون چاقی 

باشد و شما بی تقصیر باشید.
گفته می شود هورمون نئوروتنسین که در مجرای گوارش وجود دارد نقش مهمی را در 
چاق شدن ایفا می کند زیرا این هورمون به جذب چربی موجود در غذاها به بدن کمک 
می کند. مطالعات جدید منتشر شده در مجله »طبیعت« نشان داده وجود این هورمون در 
دستگاه گوارش می تواند سبب چاقی و اضافه وزن شود.محققان داشنگاه کنتاکی با انجام 
مجموعه ای از آزمایش ها و بررسی ها بر روی موش ها و انسان ها نشان دادند که سطح بالای 
هورمون نئوروتنسین سبب چاقی شده و کاهش یا کمبود این هورمون در بدن از چاق 
شدن فرد جلوگیری می کند و به همین علت است که برخی افراد با وجود اینکه خیلی 
غذا می خورند همچنان لاغر می مانند و عده ای دیگر روز به روز چاق تر می شوند.دانشمندان 
می توانند با تغییراتی در سطح این هورمون از بیماری چاقی پیشگیری کنند یا در شرایط 

خاص آن را متوقف کنند.

موثرترین روش طبیعی برای درمان ورم پا
بررسی ها نشان داده چای جعفری قطعی ترین روش طبیعی برای درمان ورم پا و درد 

ناشی از آن است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران ؛عوامل بسیاری همچون اختلالات هورمونی، گرما، بارداری، 
التهاب شریان ها، مشکلات قلبی عروقی، چاقی، دیابت و نارسایی کلیه سبب تورم و التهاب 
پا می شود. استفاده از داروها برای درمان ورم پا نمی تواند بهترین گزینه باشد زیرا آثار جانبی 

و معایب زیادی دارد، از طرفی تاثیر درمانی آن قطعی نیست.
گفته می شود که جعفری خواص دارویی درمانی فراوانی دارد و مایعات اضافه را از بدن 
خارج و سم زدایی می کند. به همین دلیل می توان گفت جعفری تازه بهترین درمان برای 
ورم پا است. برای تهیه این ترکیب درمانی از روش زیر استفاده کنید: 500 میلی لیتر آب 
را در قابلمه ای بریزید و بگذارید بجوشد، 5 قاشق غذا خوری جعفری تازه و خردشده به آن 

اضافه کرده تا 5 دقیقه در آب بجوشد.
 قابلمه را کنار بگذارید تا بعد از 20 دقیقه محتوای آن خنک شود. این محلول را هم زده 
و روزی سه مرتبه مصرف کنید.اثر معجزه آسای آن در کاهش ورم پا و درد ناشی از آن بعد 
از مدت کوتاهی خود را نشان می دهد. گاهی اوقات ورم پا به علت چاقی و اضافه وزن است. 
جعفری با خاصیت چربی سوزی و سم زدایی که دارد بهترین داروی طبیعی برای کاهش 

وزن سالم است. در این صورت سعی کنید این ترکیب را ناشتا میل کنید.

توصیه کارشناسان تغذیه؛

میوه هایی که به هضم بهتر غذا کمک می کنند
به گفته کارشناسان تغذیه، گنجاندن میوه های سرشار از فیبر در رژیم غذایی می تواند به 

هضم غذا کمک کرده و مشکلات مربوط به سوءهاضمه را تسکین دهد. 
به گزارش مهر، خوردن میوه تاثیر مستقیمی بر روند هضم و حرکات روده ها دارد. به گفته 
کارشناسان، پنج میوه حتما باید به عنوان بخشی از رژیم غذایی در جهت هضم بهتر مصرف 
شوند. گلابی: خوردن گلابی با پوست دارای بالاترین میزان فیبر، یعنی 6 گرم، است. گلابی 
میوه ای سرشار از فیبر بوده که برای کاهش کلسترول و بهبود حرکت روده ها خوب است 

و از اینرو منجر به هضم بهتر غذا می شود. 
انبه: این میوه غنی از فیبر بوده و به عنوان یک میوه پریبیوتیک عمل می کند. موجب 
افزایش باکتری های خوب در سیستم گوارش شده که به هضم بهتر غذا کمک می کند. 
حاوی فیبرهای است که اسیدهای چرب با زنجیره کوتاه تولید کرده و برای متابولیسم 

انرژی مفید هستند.
پاپایا: میوه ای فیبردار است که به خالی شدن روده ها کمک می کند. برای درمان یبوست 
بهترین گزینه است. این میوه حاوی آنزیم پاپائین بوده که با تجزیه پروتئین ها عمل هضم 

را آسان می کند.
میوه های توتی: انواع میوه های توتی شکل هم غنی از فیبر و ویتامین C هستند و 

همچنین دارای آنتی اکسیدان های مقابله کننده با سرطان هستند.
موز: این میوه حاوی فیبرهای حلال است که برای کاهش کلسترول و بهبود هضم مفید 

است. موز حاوی پکتین، یک فیبر منحصربه فرد، است.

موفقیت محققان در شفاف کردن چوب!

محققان دانشگاه مریلند موفق به گرفتن رنگ و مواد شیمیایی از یک قطعه چوب شده و 
توانستند آن را به یک جسم فوق العاده نازک و بی رنگ تبدیل کنند.

 نتیجه به دست آمده از این پژوهش یک ماده است که هم عایق قوی تری نسبت به شیشه 
بوده و قابلیت تجزیه بیولوژیکی بهتری نسبت به پلاستیک دارد.

محققان این پژوهش از میزان شفافیت بالای این چوب بسیار شگفت زده شدند.

این محققان اولین محققانی نیستند که به تولید چوب شفاف اقدام کرده اند. محققان 
سوئدی نیز در اقدامی مشابه قادر به شفاف کردن خمیرهای مرئی و جایگزین کردن آن با 
یک پلیمر شفاف بوده اند. تکنیک های هر دو روش بسیار مشابه بوده و دارای یک فرآیند دو 

مرحله ای است.
محققان در ابتدا چوب را در آب، هیدروکسید سدیم و دیگر مواد شیمیایی به مدت حدود 
دو ساعت جوشاندند که این عمل باعث از بین رفتن لیگنین شد. لیگنین مولکولی است که 
به چوب رنگ بخشیده و بعد از سلولز، لیگنین رایج ترین ترکیب در ساختار گیاهان آلی چوب 
است. این تیم سپس چوب را در اپوکسی قرار داده که این کار باعث تقویت چهار تا پنج برابری 

آن می شود. اگرچه این روش از سازگاری چوب با محیط زیست می کاهد.
به گفته محققان، این فناوری در صورت توسعه بیشتر و رفع نواقص موجود می تواند در 

مواردی اعم از پنجره ها، مصالح ساختمانی و مبلمان به کار برده شود. 
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اجتماعی 6

با محوریت اجرایی آستان قدس رضوی و محوریت فرهنگی پژوهشی آستان مقدس قم 

ضرورت تشکیل اتاق فکر آستان های مقدس 
سراسر کشور

حسن شیخ حائری: 
چندی پیش بود که حجت الاسلام والمسلمین رئیسی، تولیت جدید آستان قدس رضوی 
با حضور در شهر مقدس قم، برای نخستین بار در مسؤولیت جدید خود، به دیدار مراجع 
معظم تقلید شتافت تا هم گزارشی ارائه کرد و هم رهنمودهای روشنگرانه آنان را استماع کند.

مرور این دیدارهای نشان می دهد که مراجع معظم تقلید در این دیدارها، این سرفصل ها 
را متذکر شده اند:

ضرورت خدمت به زائران و مجاوران در داخل و خارج از شهر مقدس مشهد. 
حضرت  مقدس  آستان  و  رضوی  قدس  آستان  بیشتر  همیاری  و  تعامل  ضرورت 

معصومه)س(.
 ضرورت مرکز دین بودن شهر مقدس مشهد از همه جنبه ها.

 ضرورت افتخار دانستن خادمی امام رضا علیه السلام. 
ضرورت تقویت حوزه علمیه مشهد برای تبدیل شدن به یک حوزه قدرتمند و شاخص؛ 

به ویژه با وجود استعدادهای موجود در آن دیار.
 ضرورت احیای مسجد نورانی گوهرشاد به عنوان مرکز علمی تدریس مراجع و علما.

 ضرورت توجه به اعزام روحانی و مبلغ به مناطق اطراف و حاشیه مشهد، به ویژه در مناطقی 
که شیعیان در کنار اهل سنت زندگی می کنند.

ضرورت توجه به حل معضل کمبود مسجد و روحانی در برخی نقاط شهر مشهد.
 ضرورت توقف برج سازی ها در اطراف حرم مطهر رضوی.

 ضرورت برنامه ریزی برای انقلابی ماندن حوزه علمیه مشهد بر اساس منویات رهبر 
معظم انقلاب.

 ضرورت آموزش حداقلی به زائران بر اساس معارف اهل بیت علیهم السلام. 
ضرورت گسترش برنامه های فرهنگی آستان قدس رضوی برای تاثیرگذاری بیشتر در 

جهان اسلام.
 ضرورت اطلاع رسانی به مردم در زمینه فعالیت ها و هزینه های آستان قدس رضوی.

می توان اذعان کرد که همه این نکات مهم و سرفصل ها، همگی در دو نکته و سرفصل 
ابتدایی این مقاله، قابل خلاصه شدن است. نکته اول که همان ضرورت خدمت به زائران 
و مجاوران در داخل و خارج از شهر مقدس مشهد است، نکته ای است که به شکل ویژه 
در حکم انتصاب تولیت جدید آستان قدس رضوی توسط رهبر انقلاب هم مورد توجه 
قرار گرفت. حضرت آقا در آن حکم مهم، »خدمت به زائران به ویژه ضعفا و نیازمندان« و 
»خدمت به مجاوران به ویژه مستمندان و مستضعفان« را از مسؤولیت های تولیت آستان 
قدس رضوی بر می شمردند که بحمدالله با همت حجت الاسلام رئیسی در تاسیس معاونت 
امداد و مستضعفان آستان قدس رضوی همراه شد و در همین چند ماه اخیر، منشأ برکات 
و آثار فراوانی بوده است. این معاونت در حقیقت می کوشد تا ضمن شناسایی افراد محروم، 
امر ساماندهی و گره گشایی از کار آنان را ابتدا در خود شهر مشهد و اطراف آن و سپس در 
استان های مجاور رقم بزند که امیدواریم کارهای انجام شده در این زمینه از جمله »اقدام و 
عمل« برای نخستین زیارت و نخستین تشرف بیش از 1500 نفر از حاشیه نشینان شهر 
مشهد که تاکنون و به دلیل فقر و تنگدستی موفق به زیارت امام رضا علیه السلام نشده بودند، 
تداوم یابد و گسترده تر شود. این سرفصل البته در گزارش حجت الاسلام رئیسی به مراجع 
معظم تقلید هم مورد توجه خاص بود؛ تا آنجا که طبق گزارش وی، برنامه ریزی برای تاسیس 
12 زائرسرای ارزان قیمت برای اقشار کم درآمد )شامل هشت زائرسرا در اطراف حرم رضوی 
و چهار زائرسرا در مسیرهای منتهی به شهر( آغاز شده است تا ان شاء الله با این اقدام جهادی، 
دغدغه های زائران کم درآمد برای اعزام و اقامت در شهر مقدس مشهد به حداقل برسد.     
و اما نکته دوم، ضرورت همیاری و تعامل بیشتر آستان قدس رضوی و آستان حضرت 
فاطمه معصومه است که باید گفت در صورت تحقق بیشتر این تعامل و همیاری، بسیاری 
از مشکلات رفع خواهد شد و البته بسیاری از این سرفصل ها و نکات مهم نیز، آسان تر جامه 
عمل خواهند پوشید.  به گزارش فارس ،در این راستا می توان پیشنهاد داد که اتاق فکری 
به همت تولیت های آستان های مقدس موجود در سراسر کشور با محوریت اجرایی آستان 
قدس رضوی و محوریت فرهنگی پژوهشی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه تشکیل 
شود تا ان شاء الله و بر اساس مصوبات این اتاق فکر، شاهد رشد و شتاب فعالیت ها و برنامه های 
این آستانهای مقدس در خدمت به زائران و مجاوران باشیم. بدیهی است این اتاق فکر  که 
به حضور نخبگان حقیقی فکری و اجرایی و نه صرفا افراد صاحب پست سازمانی نیازمند 
است می تواند زمینه را برای انتقال تجربیات آستان های مقدس در کارگروه های زیرمجموعه، 
تعریف و اجرای برنامه های مشترک بین آستان های مقدس و همفکری و تعامل برای رفع 
مشکلات موجود و تبدیل تهدیدها به فرصت را فراهم کند. در این صورت است که می توان 
امیدوار بود تا با این تعامل چندجانبه و همیاری مبارک، نه تنها خدمت به زائران و مجاوران 
نیازمند و مستضعف در شهر مشهد، بلکه در همه آستانهای مقدس موجود در کشور، به 
عنوان کلیدواژه ای راهبردی و اساسی مورد توجه قرار گیرد و »اقدام و عمل« لازم در زمینه 
تحقق آن صورت پذیرد. اینگونه است که هم حوزه های علمیه ای که در کنار این آستان های 
متبرک حضور دارند، تقویت می شوند و هم تاثیرگذاری فعالیت های فرهنگی آستان ها، رو 
به رشد و توسعه خواهد گذاشت، چراکه این اتاق فکر  البته به شرط آنکه بیشترین دقت 
در انتخاب اعضای آن به عمل آید - قطعا این توانایی را خواهد داشت که بسیاری از نقاط 
ضعف موجود را به سوی رسیدن به نقطه قوت سوق دهد. به طور مثال اگر طبق گزارش 
حجت الاسلام رئیسی به مراجع معظم تقلید، آستان قدس رضوی به توسعه مدارس علمیه 
در مشهد و گسترش خدمت تبلیغی به زائران و مجاوران می اندیشد، بدیهی است که این دو 
نکته به خوبی می تواند با همیاری نخبگان حوزه علمیه قم و البته نخبگان سایر آستان های 
مقدس کشور، به بهترین سرانجام ممکن برسد. کوتاه سخن آنکه امید است با راه اندازی این 
اتاق فکر، گام بلندی در راستای توسعه و رشد کمی و کیفی فعالیت ها و برنامه های آستان های 
مقدس کشور برداشته شود؛ اما در عین حال باید اذعان کرد که در میان آستان های مقدس 
کشور، دو آستان رضوی و فاطمی )مشهد و قم( با داشتن بیش از 20 میلیون زائر در سال، 
نیازمند توجهی ویژه از سوی همه قوا و نهادهای اجرایی کشور هستند تا بتوانند بهترین و 
کامل ترین اقدام را در تکریم زائران به انجام رسانند و بر این اساس، هم توصیه ها و سفارشات 
رهبر انقلاب بیش از پیش محقق شود و هم رایحه خوش »زائرمحوری« در این آستان های 

نورانی طنین انداز شود.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم:

وصیتنامه شهدا حداقل به سه زبان زنده 
ترجمه می شود

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: وصیتنامه های شهدا حداقل به سه 
زبان زنده دنیا ترجمه و در کنار تصاویر نورانی آنان در معابر عمومی نصب می شود.

به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، 
سردار سید جواد هاشمی عنوان کرد: ترویج فرهنگ آرمانی و ارزشی ایثار و شهادت زمینه 
ساز حل بسیاری از گره های جامعه بوده و ما در این راستا از هیچ تلاشی دریغ نخواهیم کرد.

وی با بیان اینکه استان قم نخستین استانی است که در نصب بنرهای تصاویر شهدا همراه با 
وصیتنامه آنان به طور گسترده فعالیت می کند، افزود: این اقدام، تحسین و حمایت مراجع 
عظام تقلید، مسئولان، خانواده های معظم شهدا و پیشکسوتان دفاع مقدس و سایر نخبگان 
و آحاد افراد جامعه را در پی داشته است و ما تمام توان خود را در ارتقاء کیفی و تداوم آن به 
کار خواهیم گرفت.مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم تاکید کرد: در این راستا 
تصاویر شهدا همراه با بخشی از وصیتنامه های آنان با همکاری جامعة المصطفی)ص( به زبان 
های انگلیسی، عربی، اردو، فرانسه و ... ترجمه و در کنار تصاویر نورانی آنان در معابر عمومی 
نصب خواهد شد.وی ادامه داد: علاوه بر تصاویر شهدای بزرگوار انقلاب و دفاع مقدس، نصب 
تصاویر همراه با وصیتنامه حدود 130 شهید مدافع حرم که قبور مطهرشان در استان قم قرار 
دارد، نیز از جمله اولویت های در حال اجرای بنیاد شهید استان می باشد.هاشمی یادآور شد: 
آن دسته از خانواده های معظم شهیدانی که به هر دلیل از جمله نقص و یا جابجایی پرونده و 
... بنری از تصویر شهید بزرگوارشان در سطح شهر نصب نشده، اطلاع دهند تا در اسرع وقت 

هماهنگی و اقدام لازم صورت پذیرد.

پیکر پاک 5 شهید مدافع حرم در قم تشییع می شود
 پیکر پاک پنج شهید مدافع حرم از لشکر فاطمیون و تیپ زینبیون روز چهارشنبه 29 

اردیبهشت در قم تشییع می شود. 
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، پیکر پاک پنج شهید مدافع حرم از لشکر 

فاطمیون و تیپ زینبیون روز چهارشنبه 29 اردیبهشت در قم تشییع می شود.
مراسم تشییع پیکر این شهدای مدافع حرم ساعت 17 از مسجد امام حسن عسکری)ع( 
آغاز می شود. در این مراسم، پیکر پاک شهیدان مدافع حرم، یدالله صاعی و رحمت الله 
عظیمی از لشکر فاطمیون و شهیدان افتخار حسین، عبدالعلی اسدی و حسین احمدی از 
تیپ زینبیون از مسجد امام حسن عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
تشییع می شود. پیکر پاک این شهیدان پس از مراسم تشییع و اقامه نماز میت در صحن امام 

رضا)ع( حرم مطهر، در قطعه 31 بهشت معصومه)س( به خاک سپرده خواهد شد.

جواد محدثی 

یکی از بارزترین نمونه های کمال و اسوه های پاکی و مردانگی، »علی 
اکبر«، شهید بزرگ حماسه ی عاشورا و فرزند با فضیلت سیدالشهدا)ع( 
است. سزاوار است که از رهگذر آشنایی با شخصیت و ویژگی های این 
جوان برومند و رشید و باصلابت، از او درس جوانمردی و مقاومت و 
ایمان و ادب بیاموزیم و نسلی را تربیت کنیم که پویای راه نورانی آن 

شهید باشد.
دودمان پاک

حضرت علی اکبر )ع( مولود خانه ی امامت و پرورده ی دامان ولایت 
و نجابت است. تولد او در روز یازدهم شعبان سال 33 هجری در مدینه 
بوده است.)1( پدرش حسین بن علی )ع( و مادرش لیلی دختر »ابی 
مره« بود که از خاندانی جلیل و با شرافت بود. به دلیل این که او بزرگ 
ترین پسر سیدالشهدا بود، به علی اکبر مشهور شد. البته بعضی هم امام 
سجاد)ع( را پسر بزرگ امام حسین )ع( می دانند.تربیت شایسته ی 
امام حسین)ع( سبب شد که علی اکبر به بهترین صفات کمال آراسته 
شود. عواملی همچون: اصالت خانوادگی، تربیت و وراثت، کسب علم و 
فضایل از عناصر تشکیل دهنده ی شخصیت هر کس است، در وجود و 
زندگی او فراهم بود. خلق و خوی او و رفتار و حرکات و ادب و متانتش 
در حد اعلای برجستگی و درخشندگی بود. آن گونه که گفته و نوشته 
اند، رفتارش یادآور حرکات و رفتار پیامبر خدا)ص( بود و همین سبب 
می گشت تا در چهره ی او شخصیت پیامبر را مشاهده نمایند و با 
دیدن او یاد حضرت رسول )ص( را در ذهن ها زنده کنند. علی اکبر، 
نسخه ای برابر با اصل نسبت به رسول خدا و شاخه ای از آن شجره ی 
طیبه و ریشه ی پاک بود و وارث همه ی خوبی های خاندان عصمت 

و طهارت به شمار می رفت.
الگوی شجاعت و ادب، اکبر ، دردانه ی فاطمی نسب، اکبر

          فرزند یقین، زنسل ایمان بود ،  پرورده ی دامن کریمان بود
جان، برخی نام ماندگارش باد ، یاد ادبش نمی رود از یاد

    آن یوسف حسن و ماه کنعانی ،  در خلق و خصال، احمد ثانی
آن شاهد بزم، سرو قامت بود ، دریا دل و کوه استقامت بود)2( 

فضایل
علی اکبر )ع(، از جوانی مجموعه ای از خوبی ها و فضیلت ها و 
نمونه ای روشن از فضایل عترت پاک پیامبر بود. حتی کسی چون 
معاویه هم که دشمن خاندان عصمت بود، به فضایل او اقرار داشت. 
روزی در حضور معاویه سخن از این بود که »رهبری دینی« شایسته 
ی کیست؟ حاضران گفتند: تو شایسته ترینی. ولی خود معاویه گفت: 
نه، چنین نیست. علی فرزند حسین بن علی)ع( شایسته ترین است، 
چرا که هم از نسل پیامبر است، هم شجاعت بنی هاشم در او جلوه 
گر است، هم سخاوت بنی امیه!...)3( البته سخاوت بنی امیه ادعای بی 
اساس است. وقتی از زبان دشمن چنین اعترافی شنیده شود، دوستان 
چه خواهند گفت؟ این که معاویه در شام، درباره ی او چنین تعبیراتی 
را بر زبان جاری می کند، نشانه ی آن است که آوازه ی کمالات او 

فراتر از حجاز رفته بود.
رابطه ی سرشار از ادب و احترام علی اکبر )ع( به پدر و علاقه و 
محبت پدر به فرزند، در همه ی مراحل زندگی این دو الگوی فضیلت 
وجود داشت و نهایت و اوج آن، در صحنه ی عاشورا دیده می شود که 

به آن اشاره می کنیم.
در رکاب پدر

تربیت ولایی و تأدیب شایسته، سبب شده بود علی اکبر همواره در 
خدمت و اطاعت پدر بزرگوارش باشد و در نهایت ادب، گوش به فرمان 
و آماده ی جان نثاری شود.وقتی حادثه ی قیام اباعبدالله)ع( پیش آمد 
و امام برای مبارزه با فساد و طغیان امویان، از بیعت با آنان خودداری 
کرد و از مدینه خارج شد، علی اکبر در رکاب و همراه پدر بود و پس 
از اقامت چند ماهه در مکه، چون امام تصمیم گرفت به سمت کوفه 
و کربلا حرکت کند، علی اکبر هم با صلابت و ایمان و عشق، در این 
کاروان شهادت حضور یافته بود. سخنانش در طول راه تا رسیدن به 
کربلا و نقشی که در آن حماسه داشت، ستودنی است.به نقل تواریخ، 
وقتی کاروان حسینی به منزلگاه »قصر بنی مقاتل« رسید، پس از 
استراحتی کوتاه و برداشتن آب، در مسیر حرکت یک لحظه خواب 
چشمان حسین بن علی )ع( را گرفت، وقتی بیدار شد، فرمود: »انا لله 
و انا الیه راجعون، و الحمد لله رب العالمین«. سه بار این جمله را تکرار 

کرد که به طور ضمنی اشاره به حادثه ی تلخ و مصیبت و شهادت 
داشت.علی اکبر که سوار بر اسب بود، با شنیدن این ذکر )استرجاع( 
نزد پدر آمد و گفت: پدر جان، جانم به فدایت، برای چه استرجاع گفتی 
و خدا را حمد کردی؟امام حسین )ع( فرمود: سر بر روی زین اسب 
نهاده بودم که لحظه ای به خواب رفتم. سواری را دیدم که می گفت: 
این گروه سیر می کنند، مرگ هم در پی آنان روان است. فهمیدم که 
در این سفر به شهادت خواهیم رسید. پرسید: پدر جان، مگر ما بر حق 
نیستیم؟فرمود: چرا فرزندم، قسم به خدایی که بازگشت همگان به 
سوی اوست، ما بر حقیم.علی اکبر گفت: پس، دیگر چه باک از مردن 
در راه حق؟حسین بن علی)ع( فرمود: خدا جزای خیر به تو بدهد؛ 
بهترین پاداشی که به فرزندی نسبت به پدرش می دهند.)4(پس از 
چند روز، با محاصره ی فرات از سوی دشمن، یاران امام و خیمه گاه 
در مضیقه ی بی آبی قرار گرفتند. هر چه به عاشورا نزدیک ترمی 
شد، فشار کمبود آب بیشتر می شد و برداشت آب از فرات مشکل تر 
می گشت.روز هشتم محرم، امام حسین)ع( علی اکبر را همراه سی 
سوار برای آوردن آب به شریعه ی فرات فرستاد تا با شکستن حلقه 
ی محاصره، آب به خیمه ها بیاورند. گرچه هدف، صرفا آوردن آب 
بود، ولی این هدف جز با درگیری با سپاه خصم و مأموران عمرسعد، 
میسر نبود.آن گروه، صفوف دشمن را متفرق ساختند و وارد فرات 
شدند، مشک ها را پر از آب کرده به سوی خیمه ها حرکت کردند. در 
برگشت نیز با سربازان کوفه درگیر شدند و با دلاوری و شهامتی که از 
خود نشان دادند، توانستند با موفقیت آب را به خیمه گاه برسانند.)5(

در شب عاشورا
برای یاران امام حسین)ع( به ویژه جوانان بنی هاشم، شب عاشورا 
شبی ارجمند و سرنوشت ساز و لحظه ی تجلی عشق و ایمان بود. 
جوانان هاشمی یکدیگر را سفارش می کردند که فردا باید با استفاده 
از این فرصت طلایی، بزرگ ترین حماسه ی فداکاری را در راه عقیده 
و حمایت از امام بیافرینند. علی اکبر از جمله ی کسانی بود که اصرار 
داشت در نبرد فردا و در میدان حق، پیش تاز باشد. وقتی سید الشهدا 
)ع( خطاب به آن جمع دلیران مؤمن فرمود: »تاریکی شب شما را فرا 
گرفته است، بیعتم را از شما برداشتم، از تاریکی شب استفاده کنید و 
متفرق شوید و هر کدامتان دست کسی از خاندانم را بگیرید و بروید، 
این قوم در پی من هستند و اگر به من دست یابند با کس دیگر 
کاری ندارند«؛ این سخنان عکس العمل های خاصی را برانگیخت و 
جوانان و اصحاب، هر کدام با کلامی ابراز وفاداری و استقامت و آمادگی 
برای شهادت کردند.اولین سخن را ابوالفضل العباس و علی اکبر بیان 

کردند و گفتند:
چرا چنین کنیم؟ هرگز مباد که پس از تو زنده بمانیم. سپس جوانان 

بنی هاشم سخنانی درمورد ماندن و فداکاری کردن تا مرز شهادت بر 
زبان آوردند.)6(

یاران و بستگان امام، آن شب تا سحر با شوق شهادت به عبادت 
و تهجد و آماده سازی خویش برای نبرد فردا مشغول بودند و علی 
اکبر هم در خدمت پدر و گوش به فرمان بود و برای دمیدن خورشید 
عاشورا لحظه شماری می کرد تا از پیش گامان جهاد و شهادت باشد و 
سخنی را که در راه آمدن به کربلا به پدرش گفته بود )اگر ما بر حقیم، 

پس باکی از مرگ نداریم( به اثبات برساند.
عاشورا، روز حماسه

خورشید عاشورا دمید، نبرد میان جبهه ی حق و باطل آغاز شد. 
یکایک اصحاب امام به میدان رفتند و شهید شدند. وقتی هیچ کس 
از آنان باقی نماند، نوبت به جوانان بنی هاشم رسید تا پای در میدان 

بگذارند.
علی اکبر، جوانی رشید و شجاع، خوش سیما و خوش سخن بود 
و گفتار و حرکاتش همه را به یاد پیامبر خدا )ص( می انداخت. به 
حضور امام حسین )ع( آمد و از پدر اذن میدان خواست. پدر هم 
اجازه داد. سوار بر اسب شد و آهنگ رفتن به میدان کرد. پدر و پسر با 
هم خداحافظی کردند، اما امام، با نگاهش جوان رشید خود را زیرنظر 
داشت و با حسرتی دردناک و در عین حال با شوقی فراوان به قد و 

بالای فرزند نگاه می کرد؛ نگاه کسی که از بازگشت او مأیوس باشد.
حسین بن علی )ع( دست زیر محاسن خود برد، نگاهش را به 
آسمان متوجه ساخت و با سخنانی که نشان دهنده ی جایگاه والای 

علی اکبر و محبت پدر به این فرزند دلاور بود، چنین گفت: 
 »خدایا! شاهد باش که شبیه ترین مردم به پیامبرت در چهره و 
گفتار و منطق و عمل را به سوی این قوم فرستادم. ما هرگاه مشتاق 
پیامبرت می شدیم، به سیمای این جوان نگاه می کردیم. خدایا! برکات 
زمین را از این قوم بگیر و جمعشان را پراکنده و متلاشی کن، اینان ما 
را دعوت کردند تا یاری مان کنند، ولی با جنگ و قتالشان بر ما تعدی 

و تجاوز کردند.«)7(
آن گاه علی اکبر به میدان شتافت، در حالی که هیبت پیامبر و 
شجاعت علی و استواری حمزه و بزرگ منشی حسین بن علی را 

داشت.
در معرفی خود رجز می خواند و به آن رو به صفتان حمله می آورد. 

رجزهای حماسی او چنین بود:
»من علی، فرزند حسین بن علی هستم، از گروهی که جد پدرشان 
پیامبر خداست. به خدا سوگند، هرگز نباید ناپاک ناپاک زاده بر ما 
حکومت کند. من با این نیزه و شمشیر، در دفاع از حق و یاری پدرم، 
آن قدر با شما خواهم جنگید که نیزه ام خم شود و شمشیرم کند 

گردد. بر شما ضربت خواهم زد، ضربتی شایسته ی یک جوان هاشمی 
علوی.«

علی اکبر نبردی شجاعانه کرد و گروه بسیاری را بر خاک هلاکت 
افکند. ضربات و حمله های او چنان کاری بود که سپاه دشمن را به 
هراس افکند، به نحوی که هنگام حمله ی او، صدای »الحذر، الحذر« 
)مواظب باشید( از نیروهای دشمن برمی خاست. رزم پرشور او، در آن 
هوای گرم و با لبی تشنه در آن نیم روز داغ، آن هم با سلاح و تجهیزات 
سنگین او را به شدت خسته و بی تاب کرد. لحظه ای دست از جنگ 
کشید و به خیمه گاه آمد تا آبی بنوشد و نیروی تازه ای بیابد، ولی در 

خیمه ها آب نبود و حسین تشنه تر از علی اکبر بود. 
امام به او فرمود: پسرم! بر حضرت محمد و علی )ع( و بر من سخت و 
ناگوار است که از من کمک و آب بخواهی و یاری تو برایم میسر نباشد. 
سپس از وی خواست دوباره به میدان برود و بجنگد و اظهار امیدواری 

کرد که از دست رسول خدا )ص( سیراب شود.
شهادت سرخ

حضرت علی اکبر، چند بار رفت و برگشت و در هر نوبت، رزمی 
نمایان کرد و در نهایت در حلقه ی محاصره ی سپاه دشمن قرار گرفت 
و از هر طرف بر پیکر او ضربه زدند و آن قدر مجروح شد و خون از 

بدنش رفت که بر زمین افتاد.
ستاره ای بود که بر خاک افتاد. حسین )ع( با شتاب خود را به علی 
اکبر رساند و سر او را بر زانو گرفت و خاک و خون از چهره و چشم 
فرزند زدود. علی اکبر در آخرین لحظات، چشم خویش را گشود و به 
سیمای سالار شهیدان نگاه کرد و ... جان باخت، در حالی که حدود 
27 سال از سن او می گذشت.حسین )ع( که این قربانی را در راه خدا 
داده بود، در پیش گاه خدا سربلند و مفتخر بود. خم شد و صورت بر 
صورت خونین پسر گذاشت. سپس از جوانان هاشمی کمک خواست 
تا جسد آن شهید را از میدان به عقب منتقل کنند و در خیمه ی 

مخصوص شهدا قرار دهند.)8(
حادثه ی عاشورا به پایان رسید

سه روز بعد، وقتی امام سجاد)ع( برای دفن پیکر امام و شهدا از کوفه 
به کربلا آمد و بدن مطهر امام حسین )ع( را به خاک سپرد، جسد 

فرزندش علی اکبر را هم پایین پای آن حضرت دفن کرد.
این که ضریح امام حسین)ع( شش گوشه دارد، دو گوشه ی جدا در 
پایین پا، محل دفن علی اکبر را نشان می دهد. امروز هر کس سالار 
شهیدان را زیارت می کند، این جوان با ایمان را هم زیارت می کند. 
هر کس بر حسین بن علی )ع( سلام می دهد بر »علی بن الحسین« 
هم سلام می دهد.علی اکبر، جانبازی و فداکاری را در کربلا به اوج 
رساند و حمایت از حجت الهی و امام زمان خویش را به خوبی انجام 
داد و برای همه ی جوانان در همه ی تاریخ، یک الگوی ایمان و جهاد 

و مبارزه و شهادت باقی ماند.
 در راه خدا ذبیح دین گردید ،بر حلقه ی عاشقان نگین گردید

 داغش کمر حسین را بشکست ،با خون سرش حنای خونین بست
 دیباچه ی داستان حق، اکبر ، قربانی آستان حق، اکبر)9(
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 به مناسبت سالروز ولادت حضرت علی اکبر)ع(

علي اکبر )ع(؛ الگوي ایمان، ادب و شجاعت

فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان  خبرداد:

کشف  بیش ازیک تن تریاک  و دستگیری
 یک قاچاقچی

 فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان گفت: دوشنبه شب گذشته ماموران 
انتظامی شهرستان های ایرانشهر وسراوان در دو درگیری مسلحانه ، یک تن و 215 کیلو 
تریاک کشف و یک قاچاقچی را نیز دستگیر کردند. سردارحسین رحیمی گفت: ماموران 
انتظامی شهرستان ایرانشهر با مدت ها کار اطلاعاتی و تخصصی و با پشتیبانی فنی پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان از هدف سوداگران مرگ برای جابجایی مسلحانه مقادیری مواد 
مخدر از شهرستان سرباز به ایرانشهر با یک دستگاه خودروی نیسان باخبر شدند.وی افزود: 
ماموران انتظامی به منظور شناسایی خودرو قاچاقچیان مسلح به محور" سرباز - ایرانشهر 
"اعزام و شب گذشته در محدوده "پل چمنی" خودرو وانت نیسان حامل مواد مخدر را 
شناسایی کردند که راننده خودرو بدون توجه به دستور ایست پلیس، ضمن فرار اقدام 
به تیراندازی به سمت ماموران کرد.این مقام ارشد انتظامی به تعقیب خودرو قاچاقچیان 
توسط ماموران پلیس اشاره کرد و گفت:پس از مدتی تعقیب و گریز و درگیری ماموران 
با سوداگران مرگ،قاچاقچیان مسلح با رها کردن خودرو در نخلستان ها و  و استفاده از 
تاریکی شب  متواری شدند.به گفته سردار رحیمی ،ماموران در بازرسی از این خودرو ، 80 
بسته حاوی 811 کیلو تریاک کشف کردند.فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان 
از یک درگیری مسلحانه دیگر با قاچاقچیان خبر داد و گفت:ماموران انتظامی شهرستان 
سراوان نیز در درگیری مسلحانه با سوداگران مرگ،ضمن دستگیری یک قاچاقچی ،404 

کیلو تریاک کشف و یک خودرو تویوتا را نیز توقیف کردند.

عروس حساب مادر شوهرش را خالی کرد 
عروسی در همدان برای کمک به مادر شوهرش برای دریافت پول نقد از عابر بانک، 

با ترفند رمز دوم کارت را فعال و در ادامه با خریدهای اینترنتی حساب او را خالی کرد. 
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات انتظامی همدان در گفت و گو با ایرنا از 
دستگیری فردی خبر داد که از حساب بانکی شهروند همدانی خریدهای اینترنتی انجام 
می داد.سرهنگ اکبر امینی اظهار کرد: فردی با مراجعه به پلیس فتا مدعی شد که 
6 میلیون ریال از حساب وی برداشت شده است.وی اضافه کرد: پس از بررسی این 
موضوع مشخص شد شخصی ناشناس در سه ماه گذشته با استفاده از شیوه های مختلف 
اقدام به خرید اینترنتی از حساب شاکیه کرده است.وی افزود: با انجام اقدامات فنی و به 
کارگیری شگردهای خاص پلیسی فردی با هویت معلوم شناسایی و به پلیس فتا فراخوانده 
شد.رئیس پلیس فتا همدان اظهار کرد: متهم اعتراف کرد که چند ماه قبل مادرشوهرم 
کارت عابر بانک خود را به او تحویل داد تا از دستگاه خودپرداز وجه نقد دریافت کنم .وی 
افزود: عروس خائن پس از مشاهده میزان موجودی این حساب بانکی وسوسه شده و با 
فعال کردن رمز دوم شروع به خریدهای اینترنتی می کند.سرهنگ امینی گفت: متهم پس 
از تشکیل پرونده قضایی برای سیر مراحل قضایی به دادسرا اعزام شد.وی از شهروندان 
خواست خودشان برای دریافت پول به دستگاه خودپرداز مراجعه کنند و در صورت نداشتن 

دانش کافی در این زمینه از افراد مورد اطمینان کمک بخواهند.

دستگیری سارق 7۴ رأس گوسفند در گرمی 
فرمانده انتظامی شهرستان گرمی گفت: با اقدام به موقع کارآگاهان پلیس آگاهی سارق 
احشام که اقدام به سرقت 74 رأس گوسفند در"قره آغاج" کرده بود دستگیر و روانه 

زندان شد. 
سرهنگ پاسدار علی خسروزاده در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس اظهار 
داشت: به دنبال سرقت تعدادی گوسفند از منطقه قره آغاج بررسی موضوع در دستور 
کار کارآگاهان پلیس آگاهی گرمی قرار گرفت. وی افزود:با تشکیل تیم عملیاتی از 
کارآگاهان مجرب پلیس آگاهی و انجام تحقیقات گسترده ، یکی از سارقان سابقه دار در 
این زمینه  شناسایی، که کارآگاهان پلیس آگاهی موفق شدند در عملیاتی غافلگیرانه وی 
را در مخفیگاهش دستگیر و 74 رأس گوسفند مسروقه را کشف کنند. فرمانده انتظامی 
شهرستان گرمی با اشاره به اینکه سارق دستگیر شده با دستور مقام قضائی روانه زندان شد، 
خاطر نشان ساخت: توجه به هشدار های انتظامی و کاربردی ساختن آموزش های همگانی 

حوزه پیشگیری از سرقت، سارقان را در ارتکاب جرم ناکام می گذارد. 

فردی که با سرقت گوشی یک خانم به شبکه اجتماعی "تلگرام" وی دست پیدا کرده بود 
شناسایی و توسط کارآگاهان پلیس فتا یزد دستگیر شد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، رئیس پلیس فتا استان یزد گفت: چندی پیش بود 
که خانمی 24 ساله به این پلیس مراجعه و از سرقت گوشی تلفن همراهش و همچنین 
دسترسی سارق به شبکه اجتماعی تلفن همراه )تلگرام( وی طرح شکایت کرد.شاکیه در 
اظهاراتش به افسر تحقیق گفت: مدتی است که گوشی تلفن همراهم به سرقت رفته است و 
الان متوجه شدم سارق با هویت من وارد شبکه اجتماعی "تلگرام" شده و با دوستانم که اکثرا 
زن و کارمند شرکت هستند گفت و گو می کند. رضایی گفت: تحقیقات کارآگاهان پلیس 
فتا نشان می داد که متهم پس از سرقت گوشی تلفن همراه، سیم کارت اصلی را از بین برده 
و با سیم کارت جدید و به نام شاکیه اقدام به گفت و گو با مخاطبان وی که خانم هستند 

کرده و درخواست قرار ملاقات نیز داشته است.سرهنگ رضایی افزود: ماموران پلیس فتا با 
انجام مهندسی اجتماعی شبکه تلفن همراه، موفق شدند متهم را شناسایی و پس از کسب 
مجوز قضائی وی را دستگیر و به پلیس فتا منتقل کردند.وی ادامه داد: متهم به هویت "کامران 
.ب" که راننده اتوبوس شرکتی که شاکیه در آن کار می کرده است در اداره پلیس به سرقت 
تلفن همراه مالباخته و استفاده از شماره تلفن های داخل آن اعتراف کرد.متهم به افسر پرونده 
گفت: "گوشی موردنظر را در زیر صندلی اتوبوس پیدا کردم و به جای بازگرداندن گوشی به 
صاحبش با استفاده از شماره های داخل گوشی به مخاطبان وی دسترسی پیدا کردم و با آنها 
ارتباط برقرار کردم."رئیس پلیس فتا استان یزد در پایان با بیان اینکه متهم به مقامات قانونی 
معرفی شد خاطرنشان کرد: شهروندان برای گوشی تلفن همراه خود رمز گذاشته و در صورت 

مفقودی، مراتب را به اطلاع واحد های ذیربط برسانند. 

 اعضای باندی که با همدستی یکدیگر اقدام به سرقت 
محموله های باری به ارزش 10 میلیارد ریال کرده بودند 
در عملیات ویژه کارآگاهان پلیس آگاهی استان و شهرستان 

"نائین" شناسایی و دستگیر شدند. 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان اصفهان در 
گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار پایگاه خبری پلیس با 
اعلام این خبر، اظهار داشت: در پی وقوع سرقت 45 کارتن 
مغز پسته به ارزش 500 میلیون ریال از یك خودرو کامیون 
ولوو، موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان این 
پلیس قرار گرفت. سرهنگ ستار خسروی  افزود: ماموران 
در حال انجام تحقیقات برای دستگیری سارق یا سارقان 
بودند که سه سرقت مشابه دیگر نیز به پلیس گزارش شد 
که بررسی ها نشان داد که سارقان حرفه ای و سابقه دار 
بودند  و موقعی که رانندگان در استراحت به سر می بردند 

در فرصت مناسب، چادر خودرو را پاره کرده و  بخشی از 
محموله کامیون ها را سرقت می کردند. وی تصریح کرد: 
با انجام اقدامات علمی و تخصصی این پلیس، هویت اصلی 
سردسته و سایر همدستان وی شناسایی شد که سرانجام 
با هماهنگی مقام قضائی همگی متهمان در دو عملیات 
جداگانه در اصفهان و شهرستان نائین دستگیر و با صدور 
قرار از مرجع قضائی روانه زندان شدند. سرهنگ خسروی 
با بیان این که اعضای این باند، سه نفر و همگی آنها معتاد 
به مواد مخدر و دارای سوابق کیفری هستند، گفت: در 
مجموع اموال سرقت رفته توسط این سارقان، بیش از 10 
میلیارد ریال بوده است. وی تصریح کرد: در این عملیات از 
مخفیگاه متهمان دستگیر شده، هفت دستگاه ال ای دی 
به ارزش 20 میلیون تومان کشف و با اعترافات متهمان یك 
مالخر نیز دستگیر شد که تحقیقات برای کشف و استرداد 

اموال مسروقه به مالباختگان در دستور کار این پلیس است. 
این مقام مسئول، عنوان داشت: با توجه به این که سارقان 
در حوزه شهرستان های اردستان، شهرضا، کاشان و اراك 
مرتکب سرقت شده اند از کسانی که اموال آنها به این شیوه 
در شهرستان های مذکور به سرقت رفته می خواهیم تا به 
منظور پیگیری پرونده خود به پلیس آگاهی استان اصفهان 
مراجعه کنند. رئیس پلیس آگاهی استان خاطر نشان کرد: 
رانندگان عزیز می بایست از استراحت در نقاط کور جاده ای 
و مکان های خلوت خودداری و سعی کنند در پارکینگ 
های معتبر استراحت نمایند و همچنین رانندگان در طول 
مسیر از افشاء نوع محموله خود با دیگران خودداری نموده 
و در صورت مواجه شدن با این سارقین مشخصات و شماره 
خودرو آنها را بخاطر سپرده و سریعاً از طریق شماره تلفن 

110 به اطلاع پلیس برسانند.

 فرمانده انتظامی استان  تهران از کشف و توقیف سیگار و پارچه قاچاق به ارزش دو میلیارد 
و 800 میلیون ریالی در شهرستان "قدس" خبر داد. 

سردار محسن خانچرلی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس در تشریح این خبر 
گفت: ماموران پلیس آگاهی و امنیت عمومی شهرستان قدس در قالب گشت تلفیقی و در 
پی کسب اخباری از منابع و مخبران مبنی بر حمل سیگار و پارچه قاچاق برای دپو و توزیع 
در این شهرستان، به سرعت رسیدگی به موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. وی افزود: 
ماموران شهرستان قدس با تعقیب و مراقبت شبانه روزی، محل دپو کالای قاچاق را شناسایی 
کردند و با کسب دستور مقام قضائی موفق شدند در یک عملیات غافلگیرانه، متهمان را حین 

جابه جایی کالا دستگیر کنند. این مقام ارشد انتظامی، افزود: ماموران در بازرسی از محل دپو 
، دو میلیون و 160 هزار نخ سیگارخارجی و هشت هزار و 41 ثوب انواع شال، روسری و شلوار 
به ارزش دو میلیارد و 800 میلیون ریال را کشف و دو دستگاه خودرو را در این رابطه توقیف 
کردند. سردار خانچرلی، خاطر نشان کرد: متهمان در بازجویی های پلیسی، ابتدا منکر هر گونه 
بزه انتسابی بودند اما در مواجهه با ادله و مستندات لب به اعتراف گشودند مبنی بر این که 
کالای قاچاق را از مرزهای غربی کشور تهیه و جهت توزیع درغرب استان تهران و استان البرز 
در انبار های شهرستان قدس دپو کرده بودند. وی، بیان داشت: با اظهارات و اعترافات صریح 

پرونده مقدماتی متهمان برای ادامه بررسی تحویل مراجع قضائی شد.

 چهار گروه غیر اخلاقی در شبکه های اجتماعی مجازی 
توسط کارشناسان پلیس فتا استان اصفهان شناسایی 
شناسایی  نیز  ها  گروه  این  اندازی  راه  اصلی  عامل  و 
 ، جوان  خبرنگاران  باشگاه  گزارش  به  شد.  دستگیر  و 
سرهنگ  جهانگیر کریمی  معاون اجتماعی فرماندهی 
انتظامی استان اصفهان بیان داشت: کارشناسان پلیس 
فتا استان در پی رصد و پایش شبکه های اجتماعی 
مجازی تعدادی گروه غیر اخلاقی که اقدام به درج مطالب 
و محتوای غیرمجاز می کردند را شناسایی و نسبت به 
مسدود کردن آنها اقدام کردند. وی افزود:با انجام اقدامات 
تخصصی در فضای مجازی عامل ایجاد این گروه های 
غیر اخلاقی که پسر جوانی بود شناسایی و طی هماهنگی 

با مقام قضایی در یك عملیات غافلگیرانه دستگیر شد. 
این مقام مسئول عنوان داشت:مطابق ماده 14 قانون 
جرائم رایانه ای هرکس به وسیله سامانه های رایانه ای یا 
مخابراتی یا حاملهای داده محتویات مستهجن را منتشر، 
توزیع یا معامله کند یا به قصد تجارت یا افساد تولید یا 
ذخیره یا نگهداری کند، به حبس از نود و یك روز تا دو 
سال یا جزای نقدی یا هر دو مجازات محکوم خواهد شد. 
سرهنگ کریمی خاطر نشان کرد: پلیس فتای استان در 
راستای رویکرد پیشگیرانه خود به صورت روزانه تمامی 
سایت ها و شبکه های اجتماعی مجازی را مورد رصد و 
پایش قرار داده وبا کسانی که با اقدامات مجرمانه این فضا 

را نا امن کنند برخورد قانونی می کند. 

سرقت گوشی به خاطر دوستی در تلگرام!

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان خبرداد: 

انهدام باند سارقان محموله های باری در اصفهان 

فرمانده انتظامی استان  تهران :

کالای قاچاق 2 میلیارد و 800 میلیونی به مقصد نرسید 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان اصفهان خبر داد:

انهدام ۴ گروه غیراخلاقی در فضای مجازی
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نکتــه

روزنــه

 اصولگرایان پس از سه پیروزی پیاپی در کسب اکثریت مجالس 
پیشین، در مجلس دهم بسیاری از کرسی های نمایندگی را با 
رقیبان سیاسی تقسیم کردند؛ رخدادی که سبب طرح برخی 
گمانه ها و انگاره ها درباره نتیجه انتخابات اخیر شد. در این میان، 
چهره های سیاسی اصولگرا در این باره نظرهای گوناگونی را مطرح 

ساخته اند.
 برگزاری دور دوم انتخابات مجلس شورای اسلامی در دهم 
اردیبهشت ماه به منزله پایان رقابت های انتخاباتی بود که تکلیف 
کرسی منتخبان خانه ملت را مشخص کرد. پیش از آن، در هفتم 
اسفندماه پارسال، بهارستان چهره اغلب منتخبان دوره دهم را 
شناخت؛ چهره هایی که شمار زیادی از آنان برای نخستین بار پا 

به خانه ملت نهاده بودند.
انتخابات دور دوم ادامه روند ورود چهره های تازه به مجلس 
بود. به این ترتیب، ترکیب و آرایش سیاسی مجلس شورای اسلامی 
در دوره دهم دگرگونی چشمگیری را نسبت به چند دوره اخیر 

به خود دید.
یکی از مهمترین ویژگی های این مجلس ایجاد نوعی توازن 
نسبی بین جریان های سیاسی است به طوری که اصولگرایان 
دیگر به مانند مجلس های هفتم، هشتم و نهم دارای اکثریت قاطع 
نیستند و به نوعی اعتدالگرایان و اصلاح طلبان را به عنوان مهمترین 

جریان های رقیب در مجلس دهم حاضر می بینند.
در این میان، راهیابی هر 30 نامزدها »فهرست امید« متشکل 
از اصلاح طلبان، اعتدالگرایان و اصولگرایان معتدل از صندوق های 
رای تهران به مجلس شورای اسلامی و از دست رفتن کرسی برخی 
شهرستان ها برای اصولگرایان مهمترین نمودهایی بود که سبب 
شد بسیاری از چهره های این جریان خود را از نتیجه مطلوب در 

این دوره از انتخابات دور ببیند.
بحث و ارایه نظر درباره نتیجه انتخابات اخیر، همچنان در رسانه 
ها و محافل سیاسی ادامه دارد. در این میان، شماری نبود اتحاد و 
انسجام میان گروه های اصولگرا در فرایند انتخابات را متغیری مهم 
در این زمینه برمی شمرند و برخی انتساب رییس جمهوری پیشین 
به این جریان را دلیل کاهش اقبال عمومی به اصولگرایان می دانند. 
گروهی بی برنامگی را عامل دست نیافتن اصولگرایان به نتیجه 
مطلوب قلمداد کردند و برخی نیز حضور و برجستگی تعدادی از 
چهره های تندرو در فهرست ها انتخاباتی را مورد توجه قرار دادند.

به عنوان مثال »سیدکمال سجادی« سخنگوی »جبهه پیروان 
خط امام و رهبری« دوازدهم اردیبهشت 1395 در گفت وگو با 
تارنمای »انتخاب« گفت: اصولگرایان نتوانستند با برنامه و طبق آن 
میثاقی که پیش از لیست بسته بودند رفتار کنند که همین موضوع 

باعث شکست آن ها شد.
در این نوشتار به بیان دیدگاه برخی چهره ها و فعالان سیاسی 
انتخابات  نتیجه  و دلایل رقم خوردن  زمینه ها  درباره  اصولگرا 
مجلس دهم پرداخته ایم. در میان دیدگاه های ارایه شده، برخی 
مبتنی بر واقعیت های سیاسی جریان اصولگرا و برخی نیز ناظر بر 
برداشت ها شخصی و نه چندان واقعی است که در بازه زمانی پس 

از انتخابات اسفندماه پارسال تاکنون ابراز و بیان شده است.

جریان اصولگرا و احترام به رای ملت
بسیاری از اصولگرایان پس از اعلام نتایج انتخاباتِ دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی در تهران و برخی دیگر از شهرها، با در 
پیش گرفتن رویه اخلاقمدارانه، انتخابات را یک رقابت سیاسی 
درون نظام نامیدند. در این زمینه »غلامعلی حدادعادل« سرلیست 
ائتلاف اصولگرایان، یازدهم اسفند پارسال در گفت وگو با خبرگزاری 
»ایسنا« درباره ناکامی این فهرست در تهران، اظهار کرد: همان 
گونه که در یک شهرآورد ورزشی همیشه یک تیم برنده نیست، 
در سیاست نیز یک جناح نمی تواند همیشه پیروز میدان باشد. 
نامه دوازدهم اسفند »علیرضا زاکانی« نماینده مجلس نهم و رییس 
کمیسیون برجام خطاب به مردم در زمینه نتایج انتخابات از دیگر 
واکنش های تامل برانگیز اصولگرایان بود. وی در این نامه نوشت: 
نتیجه رقابت انتخاباتی ماحصل تضارب آرا و خرد جمعی شهروندان 
تهرانی است. ما در مقابل آن خاضع هستیم و از گردش مسوولیت 

ها استقبال می کنیم.
»غلامرضا مصباحی مقدم« نماینده مردم تهران در مجلس نهم، 
چهره اصولگرایی بود که سی و یکم فرورین 1395 در گفت وگو با 
تارنمایِ »عصر ایران«، لیستی رای دادن مردم تهران را به خودیِ 

خود امری مبارک توصیف کرد.
نماینده مردم تهران در مجلس نهم چهره  »احمد توکلی« 
اصولگرایی بود که یازدهم اسفند در نامه ای به مردم تهران که در 
کانال تلگرامش منتشر شد از آن ها تشکر کرد و نوشت: اکنون که 

اکثریت شما رای دهندگان و موکلان بزرگوارم برای ایفای وظایف 
نمایندگی خود به چهره های جدیدی رای داده اید و این خادم را 
از بار سنگین وکالت رهایی بخشیده اید، باادب و احترام و خلوص 
باطن، سپاسگزارتان هستم و برایتان بهترین ها و بازهم بهترین ها را 
آرزو می کنم. خود و تمام منتخبان محترم را به اخلاق، گفت وگو، 

تفاهم و وحدت دعوت می کنم.
در ادامه می خوانیم: از صدها هزار رای دهنده گرانقدری که 
بازهم بر تداوم خدمت این برادر کوچک تمایل داشتند و با مهر و 
محبت خویش به بنده رای دادند از ژرفای دل تشکر می کنم و 
درود خاضعانه خویش را به قلب های مهربانشان تقدیم می نمایم.

اصولگرایان و انگاره دوقطبی شدن انتخابات
انگاره دوقطبی شدن انتخابات در تحلیل اصولگرایان در خصوص 
نتیجه انتخابات مجلس دهم قابل تامل است. این زمینه »حمیدرضا 
فولادگر« منتخب مردم اصفهان، دوازدهم اسفند پارسال در گفت 
وگو با تارنمای »خانه ملت« با گلایه از تخریب های شکل گرفته 
علیه جریان اصولگرا در تهران، اظهار کرد: فضای کلی که در تهران 
حاکم شد، شماری از مردم را به این باور رساند که اگر اصولگرایان 
رای بیاوردند سخت گیری و خشونت حاکم می شود، آزادی ها 

سلب شده و تحریم ها ادامه می یابد.
»محمدرضا باهنر« دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری، 
هفدهم اسفند پارسال در نشست خبری دفتر مرکزی »جامعه 
اسلامی مهندسین« درباره راه نیافتن نامزدهای فهرست اصولگرایان 
در تهران به مجلس دهم گفت: مصلحت نبود فضای تهران دوقطبی 
شود و شاید بهتر بود فضا سه قطبی می شد چون در فضای 
دوقطبی تبلیغات تندی شد و فضای سنگین تندی در بحث های 

اقتصادی و غیره به وجود آمد.
اصولگرای  پیشه« منتخب  الله فلاحت  همچنین »حشمت 
مردم اسلام آباد غرب، دهم اسفند پارسال در گفت وگو با تارنمای 
»فرارو« با اشاره به ایجاد وضعیت دوقطبی در تهران، این وضعیت 
را ناشی از نبود برنامه ریزی میان طیف اصولگرا دانست. وی درباره 
علت های پیروزی اصلاح طلبان در تهران، اظهار کرد: سامان برنامه 
ریزی اصلاح طلبان از یک سو و بی سامانی اصولگرایان از سوی 

دیگر عامل این پیروزی بود.

بی برنامگی و نبود انسجام
به گزارش ایرنا، برخی از چهره های اصولگرا به دست نیامدن 
نتیجه مطلوب را ناشی از بی برنامگی و نبود وحدت میان گروه های 

مختلف جریان اصولگرا دانستند.
»سیدرضا اکرمی« عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز، 
سوم اردیبهشت 1395 در گفت و گو با تارنمای »خبرآنلاین« 
نتوانست  اصولگرایی  جریان  دهم،  مجلس  انتخابات  در  گفت: 
جذابیت لازم را در مردم برای کسب آرا ایجاد کند زیرا تشکل 

جامع و قوی در کشور نداشت.
»منصور حقیقت پور« نماینده اصولگرای مجلس نهم، سوم 

فروردین 1395 در گفت وگو با تارنمای »جمهوریت« درباره فضای 
ائتلاف اصولگرایان و دلیل پیروز نشدن آنان در انتخابات مجلس به 
ویژه در تهران، اظهار کرد: متاسفانه در ائتلاف اصولگرایان، اصل و 
مفهوم وحدت فدای روحیات اقلیتی خاص در این جریان سیاسی 
شد و امروز نیز آن جریان هنوز به فکر تسویه حساب های سیاسی 

خود با »علی لاریجانی« هستند.
»احمد سالک« نماینده مردم اصفهان، نوزدهم اسفند پارسال 
در گفت وگو با خبرگزاری ایسنا گفت: تمکین نکردن اصولگرایان 
به لیست واحد از مهم ترین دلیل های شکست اصولگرایان در 

تهران بود.
یازدهم  اصولگرا،  فعالان سیاسی  از  نمین«  »عباس سلیمی 
اسفند پارسال در گفت و گو با تارنمای »فرارو«، رسیدن دیرهنگام 
به وحدت و انسجام و همچنین مواجه نشدن با اقبال بدنه اجتماعی 
را از دلایل شکست اصولگرایان دانست و تاکید کرد: نگاهی که 
اصولگرایان به لیست داشتند گزینشی بود و برخی افراد را جایگزین 
کردند. حال آن که نباید به افراد امتیاز ویژه ای داده می شد تا 

سطح تلاش ها و فعالیت های سیاسی کاهش پیدا کند.

عملکرد دولت گذشته
 و تاثیر آن بر اقبال مردم به اصولگرایان

گروه از اصولگرایان در تحلیل نتایج انتخابات به ویژه در تهران، 
همگرایی اصولگرایان با برخی چهره های تندرو در فهرست بندی 

های انتخاباتی را متغیر مهمی می دانند.
»فاطمه رهبر« نماینده اصولگرای مجلس، یازدهم فروردین 
امسال در گفت و گو با ایسنا، در تحلیل دلایل ناکامی اصولگرایان 
با تاکید بر این که عملکرد دولت گذشته تاثیر بسیاری بر تغییر 
نگرش مردم در انتخابات داشت، افزود: عملکرد دولت قبل نسبت 
به عملکرد مجلس تاثیر بیشتری در تغییر نگرش مردم داشت چون 
مجلس قوانین زیادی را تصویب می کند اما دولت ها آن را اجرایی 
نمی کنند در نهایت این موضوع به پای ناکارآمدی مجلس نوشته 

می شود.
»سید مهدی هاشمی« نماینده تهران در مجلس نهم، چهاردهم 
اسفند پارسال در گفت وگو با  ایسنا، عملکرد اصولگرایان در مجلس 
نهم و دولت دهم را عامل تغییر اقبال مردم به جریان اصولگرا 
دانست. هاشمی ضمن انتقاد از فهرست واحد اصولگرایان در تهران، 
گفت: این لیست نتوانست همه سلایق و تخصص ها را در خود 

جای دهد؛ لیستی که کارشناسی و منطقی تهیه نشده بود.
»حسین کنعانی مقدم« از فعالان سیاسی اصولگرا، چهاردهم 
اسفند پارسال در گفت و گو با تارنمای »نامه نیوز« نقش »محمود 
احمدی نژاد« رییس دولت نهم و دهم را در شکست اصولگرایان 
اصلی شکست  و گفت: علت  دانست  برجسته  از دیگران  بیش 
اصولگرایان در استان تهران، هشت سال تخریب جریان اصولگرایی 
توسط احمدی نژاد است. به طور قطع اگر احمدی نژاد یک جمله 
در نقد فهرست انتخاباتی ائتلاف اصولگرایان صحبت می کرد، به 

طور حتم این فهرست در تهران رای می آورد.

نقش عناصر تندرو
حجت الاسلام »سید محمد غروی« عضو جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم، هجدهم فروردین 1395 در گفت و گو با تارنمای 
»اعتماد آنلاین« به مولفه افراط و تندروی برخی از چهره های 
سیاسی دانست و گفت: حساسیت داشتن روی برخی از موارد 
خوب است اما این که حساسیت ها تبدیل به افراط و تندروی 
شود از لحاظ شرعی، عرفی و اجتماعی اشتباه است. مردم با رای 
خودشان نشان دادند که گرایش های افراطی با خواسته های آن 

ها همخوانی ندارد.
»امیر محبیان« از تحلیلگران جریان اصولگرا، سیزدهم اسفند 
پارسال در گفت وگو با روزنامه »اعتماد« گفت: اصولگرایان این پیام 
را به جامعه فرستادند که همه آن ها مانند پایداری فکر می کنند. 
ارسال این پالس کافی بود تا مردم تهران به جبهه مقابل رای دهند.

سلیمی نمین، یازدهم اسفند پارسال در گفت و گو با تارنمای 
شکست  در  آنان  رفتارهای  و  پایداری  جبهه  نقش  به  »فرارو« 
اصولگرایان در تهران، اشاره کرد. وی همچنین بر نقش آیت الله 

»اکبر هاشمی رفسنجانی« در پیروزی فهرست امید تاکید کرد.

ضعف هدایت و راهبری جریان اصولگرا
از  پس  که  باورند  این  بر  اصولگرا  صاحبنظران  از  شماری 
درگذشت چند چهره مطرح این جریان مانند آیت الله »محمدرضا 
مهدوی کنی« رییس فقید مجلس خبرگان رهبری و »حبیب 
الله عسگر اولادی« از موسسان و اعضای برجسته »حزب موتلفه 
اسلامی«، جریان اصولگرا از یک رهبر شاخص محروم ماند؛ رهبری 
که بتواند گروه ها و تشکل های این جریان را گِرد محور اصولگرایی 

جمع کند.
حقیقت پور، سوم فروردین 1395 در گفت و گو با تارنمای 
»جمهوریت« با بیان این که آیت الله مهدوی کنی یک مدل تکرار 
ناشدنی و اهل ادب، فهم و بصیرت بود، تاکید کرد: نگران جریان 
اصولگرایی هستیم و باید همه چیز را رها و به حال اصولگرایی زار 

زار گریه کنیم.
یکی دیگر از واکنش هایی از این دست میان اصولگرایان، مربوط 
به »عزت الله ضرغامی« رییس پیشین سازمان صدا و سیما است. 
وی سیزدهم اسفند پارسال در همین زمینه در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: عملکرد سیاسی اصولگرایان در طول سال های قبل 
به طور جدی قابل نقد است و این جناح پس از رحلت آیت الله 
مهدوی کنی و حبیب الله عسکر اولادی به طور محسوسی از نبود 
رهبری رنج می برد و صرف ائتلاف به روی یک لیست در روزهای 

آخر برای همراه کردن مردم کافی نیست.

ادعای دخالت دولت یازدهم در انتخابات
در کنار تحلیل های ارایه شده، برخی نیز مسوولیت نتیجه 
انتخابات برای اصولگرایان را متوجه دولت یازدهم و مسوولان آن 

می دانند.
»اسماعیل کوثری« نماینده مردم تهران در مجلس نهم، دهم 
اسفند پارسال در گفت وگو با تارنمای »نامه نیوز« بیان کرد: یک 
طرف انتخابات دولت، اصلاح طلبان و کارگزاران بودند و نتیجه این 
شد که با هزینه بسیار سنگینی در انتخابات تهران پیروز شدند. این 
نماینده مجلس همچنین با ایجاد شبهه در مورد شمارش آرای 
چهره هایی چون حدادعادل، تصریح کرد نتایج انتخابات جای 

تعجب و پیگیری دارد.
البته تنها کوثری نبود که انگشت اتهام تخلف انتخاباتی را 
به سوی دولت نشانه رفت بلکه در روزهای منتهی به دور دوم 
انتخابات دهمین دوره مجلس، برخی چهره های اصولگرا اعلام 

کردند سندهایی از دخالت دولت در انتخابات را در اختیار دارند.
در این میان، گروهی چون »جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی« 
نیز 2 روز پیش از برگزاری دور دوم انتخابات مجلس در بیانیه ای 
سعی کرد نقش دولت را در انتخابات پرنگ نشان دهد. در این 
بیانیه آمده است: متاسفانه در مرحله اول شاهد دخالت هایی از 
سوی مقامات اجرایی در پیش از انتخابات برای تاثیرگذاری بر آرای 
عمومی در سراسر کشور و مخصوصا مسوولین ارشد دولتی بودیم. 
لازم است همگان مخصوصا دولت محترم خود را ملتزم به قانون 
دانسته و از ادامه روند گذشته خودداری کند تا مردم در محیطی 

آرام و پرنشاط بتوانند انتخاب بهتری داشته باشند.
»مهدی محمدی« از تحلیلگران اصولگرا نیز دهم اسفند پارسال 
در صفحه اینستاگرام خود، پیروزی لیست امید در تهران را تصمیم 
مردم این شهر مبنی بر زمان دهی به دولت روحانی برای اجرای 

وعده هایش دانست. 

تقسیم کرسی های مجلس با رقیبان پس از سه دوره پیروزی پیاپی ؛

تعابیر اصولگرایانه از شکست در انتخابات اگر »برجام« نبود...
مخالفان توافق هسته ای در حالی هنوز به برجام می تازند که دستاوردهای این سند ملی 
در حوزه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ... یکی پس از دیگری آشکار می شود. از منظر 
منطق و بر مبنای انصاف، مخالفان باید به این واقعیت بیاندیشند که اگر برجام نبود کشور امروز 

در چه وضعیتی به سر می بُرد.
اغراق نیست اگر نام ایران را در زمره پرتکرارترین نام دولت ها طی سال های گذشته بدانیم؛ 
نامی که به واسطه دسیسه های دشمنان، طی یک دهه همپیوند با تهدید امنیتی، سلاح 
هسته ای، بر هم خوردن ثبات منطقه و جهان و ... در محافل سیاسی و رسانه های خارجی 
بارها و بارها مطرح شد. امروز هم جمهوری اسلامی ایران یکی از خبرسازترین کشورها در 
عرصه جهانی است، با این تفاوت که این بار خبرها حاکی از گسترش دامنه کنشگری و ارتباط 
های سیاسی و اقتصادی ایران و با جهان و ارتقای منزلت بین المللی کشورمان است. در این 
میان، »برنامه جامع اقدام مشترک« نقطه عطف مهمی در فروریزی نگاه ایران هراسانه و تغییر 
ماهیت اغلب خبرهای مرتبط با کشورمان در رسانه های جهانی بود و راستی رویکرد »تعامل 
سازنده« با جهان را نمایاند. مخالفان داخلی توافق هسته ای اما با نادیده گرفتن دستاوردهای 
برنامه جامع اقدام مشترک، در رسانه های و پشت تریبون های خود به برجام می تازند و چنین 
القا می کنند که برجام هیچ حاصلی برای کشور به همراه نداشته است. این در حالی است که 
شواهد و مستندات عینی بی پایه بودن ادعای مخالفان را اثبات می کند. باید از منتقدانی که 
چشم خود را روی واقعیت ها بسته اند و با هدف تخریب دولت، منکر دستاوردهای عینی توافق 
هسته ای می شوند پرسید که اگر برجام نبود، کشور در زمان حاضر در چه شرایط سیاسی و 
اقتصادی و در چه وضعیتی نسبت به نظام بین الملل قرار داشت. در پاسخ به این پرسش باید 

چند نکته را در نظر گرفت:
1-کنش غیرمنعطف، قاعده گریز و چالش زای دولت پیشین در سیاست خارجی به ویژه 
در مورد برنامه صلح آمیز هسته ای، جز ایجاد تنش بی حاصل با قدرت های جهانی هوده ای 
در بر نداشت و حتی سایه تهدید نظامی سال ها بر سر تاسیسات هسته ای کشورمان سنگینی 
می کرد. در نتیجه این رویکردِ سکانداران سیاست خارجی دولت پیشین، روابط جمهوری 
اسلامی ایران با کشورهای دیگر به شدت محدود شد و کشورمان در سراشیبی انزوا قرار گرفت. 
شیوه تعاملی دولت یازدهم در سیاست خارجی اما گره از کار برنامه صلح آمیز هسته ای باز 
کرد و با رفع سایه سنگین تهدیدهای سخت افزاری، توقف فرایند ایران هراسی و فروپاشیدن 
دیوار تحریم های سخت، جمهوری اسلامی ایران را به جایگاه و نقش بایسته اش در منطقه و 
جهان نزدیک تر کرد تا جایی که دیگر از سایه انزوا خبری نیست و کشورمان امروز به یکی از 

مقصدهای اصلی مقام های دولت های مطرح جهان تبدیل شده است.
سخنان روز شنبه )بیست و پنجم اردیبهشت( »محمدباقر نوبخت« سخنگوی دولت در 
همایش »برجام و اقتصاد مقاومتی، فرصت ها و ظرفیت ها« در مورد حضور هشت رییس 
جمهوری، پنج نخست وزیر، سه رییس مجلس و 28 وزیر امور خارجه در ایران پس از برجام 

تاییدی بر وضعیت کانونی تهران در دیپلماسی جهانی دارد.
2-تنگناهای اقتصادی ناشی از تحریم های هسته ای تا پیش از گشایشگری برجام به اندازه 
ای گسترش یافت که اقتصاد کشور برای 2 سال متوالی 1391 و 1392 رشدی منفی را تجربه 
کرد. تحریم های اقتصادی، خروج سرمایه گذاران خارجی از کشور، تعطیلی بسیاری از کارخانه 
ها و واحدهای تولیدی، افت فاحش ارزش پول ملی و ... موجب شد مردم فشار اقتصادی را به 
صورت کم سابقه ای تحمل کنند. این در حالی بود که افزایش قیمت نفت در دولت های نهم 
و دهم درآمد ارزی ایران را به شدت افزایش داده بود. اگر چه اعمال محدودیت های بین المللی 
بر فروش نفت در این دوره موجب شد کشور نتواند به اندازه ای که باید، از مزیت های افزایش 
قیمت نفت بهره ببرد، اما فروش باواسطه نفت در بازارهای سیاه با قیمتی پایین تر از بازار رسمی 
و معامله نفت در برابر کالا موجب شد بخشی از خلاء های اقتصادی کشور به چشم نیاید. رفع 
تحریم های بین المللی و افزایش فروش نفت در دولت یازدهم اما با کاهش شدید قیمت نفت 
همراه شد. با توجه به کاهش قابل توجه قیمت نفت در 2 سال گذشته، حال باید از مخالفان 
برجام پرسید که اگر قرار بود تحریم های بین المللی علیه کشورمان ادامه یابد، اکنون اقتصاد 

کشور در چه وضعیتی قرار داشت؟ 
این در حالی است که پسابرجام و رفع تحریم های بین المللی تنگناهای صادرات نفت را 
برطرف کرده است. به گفته نوبخت میزان صادرات نفت ایران پس از فضای پسابرجام به بیش 
از 2 برابر افزایش یافته است. همچنین به گفته »بیژن نامدار زنگنه« وزیر نفت در همایش برجام 
و اقتصاد مقاومتی، اکنون بازار جهانی نیز ظرفیت برگشت پذیری را به عنوان حق طبیعی 
ایران در برخورداری از سهمیه خود پذیرفته و تثبیت ساخته است. به روشنی نتایج برجام را 
در حذف هزینه های زاید بر دوش پروژه های مختلف وزارت نفت احساس می کنیم. زنگنه 
در ادامه گفت: بیش از 40 درصد افت قیمت در حذف هزینه های زاید به جیب دلالان و 
سودجویان می رفت که در نتیجه برجام، این هزینه در خزانه مملکت درخدمت پیشرفت و 

آبادانی کشور قرار می گیرد.
همچنین رفع تحریم ها با فراهم کردن امکان جذب سرمایه خارجی، فرصت های قابل 
توجهی را پیش روی کشور قرار داده است. به گفته نوبخت، پس از امضای برجام تاکنون 
بیش از سه میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی مستقیم را عملی ساخته ایم. افزون بر این، 
امکان گسترش صادرات کالاهای غیرنفتی در راستای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی فراهم 

شده است. 
3- مشکلات فزاینده اقتصادی، متغییری غیرقابل انکار در شکل گیری آسیب های 
اجتماعی است. در این پیوند، بسیاری از ناظران، آسیب های جامعه نظیر فقر، اعتیاد، ناامنی، 
گسترش بی تفاوتی مدنی و در مجموع وضعیت نه چندان مطلوب سرمایه های اجتماعی طی 

سال های اخیر را تا حد زیادی متاثر از تحریم های سهمگین بین المللی می دانند.
نبود تعامل بین المللی مناسب با کشورهای دیگر و همچنین فراهم نشدن فضای سیاسی 
و اجتماعی مناسب، عرصه های شکوفایی فرهنگ از مسیر ارتباطات جهانی را تنگ ساخت. 
برجام با گسترش فرصت های تعامل با نظام بین الملل، امکان رشد و باروری فرهنگ را فراهم 
آورده است. با توجه به آنچه گفته شد ادامه روند تقابلی سال های گذشته می توانست به واسطه 
افزایش تهدیدهای امنیتی، در هم شکستن پل های ارتباط ایران و جهان و نیز ایجاد تنگناهای 
جدی در عرصه های سیاسی، اقتصادی، اجتماعی- فرهنگی وضعیت ناگواری را برای کشور 
ایجاد کند؛ وضعیتی که واقعیت های آن از چشم منتقدان برجام دورمانده و سبب رویکردی 

سیاست زده و غیرمنصفانه در قبال این سند ملی شده است.

وعده جدید عربستان درباره حج ایرانی ها
 رییس سازمان حج و زیارت با بیان اینکه سعودی ها اخیرا اعلام کرده اند که حاضرند 
تمهیداتی را فراهم کنند تا ویزای زائران در داخل کشور صادر شود، تاکید کرد: تفاهم نامه ای که 
در آن عزت، کرامت و حرمت زائران حفظ نشده و تضمینی برای تأمین امنیت زائران در آن 

قید نشده باشد، امضا نخواهد شد.
به گزارش ایسنا، سعید اوحدی با اشاره به انتشار بیانیه اخیر وزارت حج و عمره عربستان، 
اظهار کرد: سه موضوعی که سعودی ها در این بیانیه به آن اشاره کردند، موضوعاتی نبوده که 
در مذاکرات اخیر به آنها پرداخته شده باشد. وی افزود: ما با طرف سعودی بیش از 20 ساعت 
مذاکره داشتیم و ملاحظات ما در سه صفحه و 11 بند به آنها ارائه شد، امیدوار بودیم که طرف 
سعودی در بیانیه اش به شرایط و ملاحظات ما که توقعاتی منطقی و عقلانی بود، پاسخ می 
داد. رییس سازمان حج و زیارت ادامه داد: سعودی ها در این بیانیه به موضوع صدور ویزای 
الکترونیکی برای حجاج اشاره داشتند. همچنین عنوان کردند؛ ما در خصوص انتقال حجاج 
پیشنهادی داده ایم که مغایر با قوانین بین المللی صنعت هوانوردی است، درحالی که خواسته 
ما درباره پروازها همان چیزی است که سال های گذشته انجام می شد، چرا که بهره مندی 
زائران از خدمات پروازی کشور حق مسلم آن ها است. وی افزود: البته در این بیانیه به درستی 
آمده که ما این تفاهم نامه را امضا نکردیم. ما اعتقاد داریم همانطور که عربستان اعلام می کند، 
حج از روابط سیاسی جدا است، پس شرایط مذاکره و تفاهم نامه ای که بخواهد به امضا برسد 
باید همانند سال های گذشته باشد و دقیقا به دلیل اینکه شروط ما در تفاهم نامه لحاظ نشد 
از امضای آن امتناع کردیم. رییس سازمان حج و زیارت به دیدار اخیر با مراجع عظام تقلید نیز 
اشاره کرد و یادآور شد: مراجع عظام تقلید نیز بر دو موضوع و دغدغه مهم تضمین برای تأمین 
امنیت حجاج و حفظ عزت، حرمت و کرامت زائران تأکید دارند. اوحدی با بیان این که طرف 
سعودی بر نظم زائران ایرانی اذعان دارد، گفت: با وجود این دیدگاه چه دلیلی دارد که سعودی 
ها بخواهند برای زائران ما محدودیت قائل شوند. معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با یادآوری 
فاجعه منا، حادثه سقوط جرثقیل در مسجد الحرام و رفتار دو پلیس فاسد در فرودگاه جده، 
اظهار کرد: این امری کاملًا منطقی است که ما با توجه به دغدغه مردم و زائران از طرف سعودی 
بخواهیم در خصوص تأمین امنیت حجاج به ما تضمین دهند، در حالی که ما نیز 20 راهکار 
خود را در این باره به صورت مکتوب و ترجمه شده به زبان عربی به آنها ارائه کردیم و لازم می 
دانیم این راهکارها که نتیجه ساعت ها جلسات کارگروه های تخصصی و نشست با هیئت های 
علمی است، به تفاهم نامه حج ضمیمه شود. رییس سازمان حج و زیارت حفظ حرمت، کرامت 
و عزت زائران ایرانی را دغدغه جدی این سازمان و نظام دانست و بیان کرد: سال های گذشته 
شاهد برخی رفتارها و برخوردهای غیرمتعارف با زائران ایرانی در فرودگاه های عربستان بوده 
ایم، ما در مذاکرات از سعودی ها خواستیم که به شکل مکتوب به ما این اطمینان را بدهند که 
دیگر شاهد چنین رفتارهایی در مبادی ورودی آن کشور نباشیم. او همچنین به بیانیه اخیز 
سازمان حج و زیارت اشاره کرد و گفت: ما در این بیانیه، صریح و شفاف خواسته های خود را 
اعلام کردیم. اگر عربستان اراده ای برای پذیرش حجاج ایرانی دارد، به صورت صادقانه و شفاف 
اعلام کند که کدام بند از خواسته های ما قابل نقد است. وی افزود: اگر بعثه مقام معظم رهبری 
و سازمان حج و زیارت با جدیت پیگیر حج هستند، به دلیل آن است که حج فریضه و واجب 
شرعی است و حقی است که خداوند به زائران عطا کرده و نمی خواهیم به راحتی این حق از 
آنان سلب شود. البته تأکید می کنیم که اقامه آن ملزم به حفظ عزت و کرامت زائران و تأمین 
امنیت آن ها است. رییس سازمان حج و زیارت با یادآور این نکته که اجرای عملیات حج هم 
اکنون وارد محدوده زمانی قرمز شده است، گفت: خوشبختانه ظرفیت خوبی در خانواده حج 
و زیارت وجود دارد، اما اگر اراده جدی در عربستان برای پذیرش زائران ایرانی وجود دارد، باید 
در روزهای آینده مشخص شود تا کمیته های ما هر چه زودتر بتوانند برای امضای قراردادهای 
مسکن، تدارکات و حمل و نقل عازم عربستان شوند. او سپس به پیشنهاد اخیر سعودی ها 
اشاره کرد و گفت: اخیرا وزارت حج عربستان اعلام کرده که حاضر است تمهیداتی فراهم کند تا 
ویزای زائران در داخل کشور صادر شود که این اقدامی مثبت و البته حق مسلم زائران و نتیجه 
پیگیری های انجام شده بوده است. اوحدی بار دیگر تاکید کرد: قطعا سازمان حج و زیارت 
تفاهم نامه ای را که در آن عزت و کرامت و حرمت زائران حفظ نشود و تضمینی برای تأمین 

امنیت زائران در آن قید نشده باشد امضا نخواهد کرد.

جبهه پایداری هر چند فراکسیونی در مجلس نداشت، اما در 12 سال گذشته تلاش کرد 
در معادلات سیاسی بهارستان و کنش سیاسی بهارستان نشینان نقش موثر ایفا کند. امروز 
فعالان سیاسی معتقدند این جبهه نمی تواند در مجلس دهم نقش ایفا کند، چون نامزدهای 

موثرش به مجلس راه نیافتند.
اوج فعالیت این جبهه سیاسی در مجلس به سال های پایانی مجلس هشتم و مجلس 
نهم باز می گردد. در مجلس نهم، این تشکل با در اختیار با داشتن 82 کرسی از 290 کرسی، 

یکی از جریان های تأثیرگذار در تصمیم گیری های قوه ی مقننه محسوب می شد.
تحلیل گران سیاسی بر این باورند که این تاثیر گذاری در مجلس دهم تکرار نشده است 
و جریان تاثیر گذار مجلس نهم در دوره بعد به طور حتم نقش کم رنگ تری خواهد داشت. 
می گویند جبهه پایداری تنها توانسته 20 تا 24 نماینده را راهی مجلس کند، اما این ادعا را 
اعضای پایداری درگفت و گو با ایرنا بی پاسخ گذاشتند. این رقم تنها از سوی فعالان سیاسی 
جناح رقیب چون حسین مرعشی رسانه ای شده است. اعضای جبهه پایداری از مصاحبه در 

مورد تعداد نمایندگان تشکل شان در مجلس دهم و پاسخ دادن طفره می روند. 
حجت الاسلام و المسلمین سقای بی ریا سخنگوی جبهه پایداری به ایرنا می گوید: »در 
مورد تعداد نمایندگان نزدیک به جبهه پایداری در مجلس دهم نمی خواهم مصاحبه کنم. 
جبهه پایداری انقلاب اسلامی در قالب ائتلاف فراگیر اصول گرایان در انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی شرکت کرد و بی تردید اعضای ما هم در مجلس در فراکسیون اصول 

گرایان حضور خواهند داشت«.
سقای بی ریا به طور مشخص از فعالیت اعضای جبهه پایداری درفراکسیون اصول گرایان 
سخن گفت. حضور پایداری در ائتلاف و فراکسیون اصول گرایان با حضور افرادی نزدیک به 

رهروان ولایت به معنای پایان جدایی طلبی پایداری از اصول گرایان سنتی است.

تولد پایداری با فراکسیون انقلاب اسلامی
ریشه های فکری این طیف را می توان در مجلس هشتم جست و جو کرد که با ایجاد 
فراکسیون »انقلاب اسلامی« قصد داشت در میان سیاست های فراکسیون اصولگرایان به 
عنوان اکثریت و فراکسیون خط امام )ره( به عنوان اقلیت مجلس، راه سومی را انتخاب کند. 
اعضای فراکسیون انقلاب اسلامی در مجلس هشتم آنگونه که در بیانیه تشکیل خود بر 
آن تاکید داشتند، به دنبال قانونمند کردن ارزش ها و آرمان های انقلاب اسلامی و اندیشه 
های امام بودند و »حمایت از دولت ولایتمدار، مردمی، انقلابی، پُر کار، استکبارستیز، عدالت 
محور، همسو با محرومان و مُجد در مبارزه با فساد، استحکام رابطه مجلس و دولت نسبت به 
گذشته« از اساسی ترین اصول این فراکسیون بود. در آن زمان حدود 90 نماینده به عضویت 
فراکسیون انقلاب اسلامی درآمدند و روح الله حسینیان نماینده تهران ریاست فراکسیونی را 
بر عهده گرفت که به عنوان انشقاق در جبهه اصولگرایان مجلس از آن یاد شد. چند ماه بعد و 
در شرایطی که فراکسیون اصولگرایان مجلس ترجیح داد در انتخابات ریاست جمهوری دوره 
دهم به طور رسمی از هیچ نامزدی حمایت نکند و بیانیه ای صادر نشود، این فراکسیون از 

نامزدی محمود احمدی نژاد حمایت کرد. 
این انتخابات و تحولات مرتبط با آن، آنان را در کانون توجه رسانه ها قرار داد؛ گذشت 
زمان، بر رفتار و عملکرد این فراکسیون تاثیر گذاشت و اعضای آن که بر حمایت از دولت 

وقت اصرار داشتند، به مرور رویه سکوت را در برابر برخی اقدامات دولت در پیش گرفتند.

ظهور در انتخابات مجلس نهم
با نزدیک شدن به فضای انتخابات مجلس نهم، اعضای این فراکسیون به همراه برخی 
از وزرا و اعضای دولت های نهم و دهم که از بدنه اجرایی جدا شده و به کسوت نمایندگی 

مجلس درآمده بودند، جبهه پایداری را تشکیل دادند.
هرچند پایداری ها تاکید داشتند حزب نیستند و نمی خواهند فعالیت حزبی داشته 
باشند، اما در نهایت در انتخابات مجلس نهم برای حوزه های مختلف انتخابیه فهرست های 
جداگانه ای ارایه کردند که در اغلب حوزه های انتخابیه و از جمله تهران، فهرست آنان نزدیک 
به فهرست جبهه اصولگرایان بود. پیش از آغاز به کار مجلس نهم، برخی گمانه زنی ها از 
احتمال تشکیل سه فراکسیون سیاسی در مجلس خبر می داد: اصولگرایان به عنوان اکثریت، 

فراکسیون پایداری و فراکسیون خط امام )ره( به عنوان اقلیت. 
با تشکیل مجلس نهم این ایده ها در حد گمانه زنی باقی ماند؛ جمعی از اصولگرایان 
مجلس فراکسیون رهروان ولایت را تشکیل دادند؛ جمعی عضو فراکسیون اصولگرایان شدند 

و اصلاح طلبان مجلس نیز ترجیح دادند فعالیت فراکسیونی نداشته باشند. 
با همه گمانه زنی ها، فراکسیون جبهه پایداری در مجلس نهم تشکیل نشد و اعضای 
آن ترجیح دادند در فراکسیون اصولگرایان مجلس که این بار ریاست آن را غلامعلی حداد 
عادل بر عهده گرفته بود، عضو شوند. به همین دلیل آمار دقیقی از این گروه در مجلس نهم 
وجود ندارد اما برخی از نمایندگان مجلس تعداد این افراد را حدود 40 نفر می دانستند که 
در اقلیت خوانده می شدند ولی برخی تعداد آنها را 80 تن تخمین می زدند. هر چند که 
هیچ گاه اعضای جبهه پایداری تعداد اعضای خود را رسما اعلام نکردند اما این نمایندگان 
سعی داشتند به کانون توجهات در مجلس تبدیل شوند و فضای مجلس را به نفع خواسته 

های خود تغییر دهند.

مایندگان جبهه پایداری ودولت یازدهم
پس از روی کار آمدن حسن روحانی، اعضای »جبهه پایداری« با اظهارنظرهای خود که 
اغلب مخالف دولت یازدهم بود در برابر عملکرد و برنامه های دولت، خصوصاً در مجلس جبهه 

می گرفتند و به دلواپسان معروف شده بودند. 
افراد این جناح نقش بسیار زیادی در استیضاح یا کارت زرد دادن به وزرا و مخالفت های 
مجلس با عملکرد دولت در زمینه ی مذاکرات هسته ای و برجام داشتند؛ همچنین طرح هایی 
مانند »طرح امر به معروف و نهی از منکر« و »طرح جامع جمعیت و تعالی خانواده« در 
کمیسیون فرهنگی مجلس از سوی نمایندگان عضو جبهه ی پایداری ارائه شد که بیشترین 
تعداد اعضا را در آن کمیسیون داشت. این امر نشان از تاثیر گذاری افراد نزدیک به این جبهه 

سیاسی در مجلس نهم بود.

جبهه پایداری در مجلس دهم
در دوره ی نهم مجلس شورای اسلامی، 23 نماینده از فهرست جبهه پایداری به مجلس 
راه یافته بودند و 59 نفر از نمایندگان هم به فهرست مشترک جبهه پایداری و اصولگرایان 
تعلق داشتند. با فعالیت گسترده ی لیست امید و تشکل های همسو با دولت یازدهم، شامل 

اعتدال گرایان و اصلاح طلبان در انتخابات دور دهم، »جبهه پایداری« بسیاری از چهره های  
شاخص خود در مجلس را از دست داد. به طور مشخص، در مجلس دهم هر 30 نماینده ی 
تهران از فهرست امید، متعلق به اعتدال گرایان و اصلاح طلبان هستند، در حالی که 16 نفر از 
نمایندگان تهران در دوره ی قبل از اعضای جبهه پایداری بودند. مجلس دهم بدون حضور 
افرادی چون مرتضی آقاتهرانی، روح الله حسینیان، حمید رسایی، اسماعیل کوثری، سید 

محمود نبویان و مهدی کوچک زاده تشکیل خواهد شد.
چهره هایی چون احمد سالک، رئیس فعلی کمیسیون فرهنگی، امیرحسین قاضی زاده، 
نصرالله پژمانفر، جواد کریمی قدوسی، محمد دهقان و احمد امیرآبادی همچنان نمایندگان 
»جبهه پایداری« در مجلس دهم هستند و بنا به برخی اظهار نظرها، در نبود غلامعلی حداد 
عادل و بعضی دیگر از چهره های شاخص اصولگرایان، احمد سالک به عنوان گزینه ی اصلی 
ریاست فراکسیون اصولگرایان مطرح شده است. امیر حسین قاضی زاده هاشمی منتخب 
مردم مشهد در مجلس دهم و از چهره های شاخص جبهه پایداری در مجلس نهم بهتر 
ازشخص دیگری می تواند رویکرد جبهه پایداری را توضیح دهد. قاضی زاده هاشمی در گفت 
گو با ایرنا به تشریح وضعیت جبهه پایداری در مجلس دهم می پردازد ومی گوید: »جبهه 
پایداری هیچ گاه در مجالس گذشته یک فراکسیون مستقل نداشته است. ما همیشه سعی 

کرده ایم در قالب اصول گرایان و با پرچم اصول گرایی فعالیت کنیم.«

رفتار جبهه پایداری در مجلس دهم تغییری نمی کند
قاضی زاده هاشمی در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا مبنی بر اینکه چگونه در مجلس 
نهم جبهه پایداری بدون داشتن فراکسیون در مجلس فعالیت می کرد گفت: »اعضاء جبهه 
پایداری یعنی ما و کسانی که در مجلس سمپات جبهه پایداری هستند در قالب فراکسیون 
اصول گرایان فعالیت های شان را هماهنگ می کردند ما هیچ وقت ساز جدایی از اصول 
گرایان در مجلس را نزدیم« این عضو جبهه پایداری در ادامه می افزاید: »فعالیت جبهه 
پایداری مربوط به بیرون مجلس است. قبلا هم این گونه بود و اکنون هم رفتار جبهه پایداری 

در مجلس دهم تغییری نمی کند. ما به همان روال سابق فعالیت می کنیم« 

تعداد اعضای جبهه پایداری همچنان در ابهام
قاضی زاده هاشمی در پاسخ به این سوال ایرنا که تعداد اعضای جبهه پایداری در مجلس 
دهم چند نفر است، گفت: »جبهه پایداری در قالب ائتلاف بزرگ اصول گرایان در انتخابات 
دهمین دوره مجلس حضور داشت و لیست جداگانه ارانه نداد. تمام افردای که از سوی 
ائتلاف اصول گرایان در لیست قرار داده شده بودند مورد حمایت ما در پایداری بودند. من 
چون از حضور اعضای تشکیلاتی جبهه پایداری در استان ها بی اطلاع هستم نمی توانم 
در مورد تعداد دقیق اعضای پایداری در مجلس دهم صحبت کنم.« با اظهارات قاضی زاده 

هاشمی می توان گفت تعداد اعضای جبهه پایداری همچنان در ابهام باقی می ماند.
این نماینده عضو پایداری در ادامه در خصوص ائتلاف اصول گرایان و نام گذاری آن با 
نام فراگیردر مجلس گفت: »ائتلاف اصول گرایان نام خود را فراگیر نگذاشته است. رسانه ها 
به اشتباه نام فراکسیون را فراگیر نهاده اند هنوز نامی برای فراکسیون اصول گرایان انتخاب 
نشده است. برخی از دوستان پیشنهاد تشکیل فراکسیون انقلاب اسلامی، جمهوری اسلامی 
و ارزش ها را داشته اند. حالا باید ببینیم که اعضاء در اولین جلسه چه پیشنهادی می 
دهند.« قاضی زاده هاشمی در ادامه در مورد فراکسیون انقلاب اسلامی در مجلس هشتم 
گفت: »تشکیل فراکسیون انقلاب اسلامی در مجلس هشتم محصول کاردوستان ما بود که 
در چارچوب فراکسیون اصول گرایان صورت پذیرفت و جزو زیر فراکسیون ها محسوب می 
شد؛ اما برای مجلس دهم دوستان پیشنهاد همان نام فراگیر اصول گرایان را دارند. جبهه 
پایدداری هم در چارچوب اصول گرایی است و فعالیت جداگانه و یا جلسه مستقلی نداریم.«

بنابراین با اظهارات اعضای جبهه پایداری می توان گفت، پایداری نه به مانند مجلس 
هشتم در اوج قدرت می تواند فراکسیون انقلاب اسلامی را تشکیل دهد و نه به مانند مجلس 
نهم، اقلیتی قوی را رهبری کند این جبهه سیاسی و عقیدتی اکنون در قالب ائتلاف فراگیر 

اصول گرایان، فعالیت اندک نمایندگان راه یافته اش به مجلس دهم می نگرد.
گزارش از: سعید سیف

مروری بر فعالیت یک جریان سیاسی از مجلس هشتم تا دهم

ظهور و افول جبهه پایداری

پایداری نه به مانند مجلس هشتم 
در اوج قدرت می تواند فراکسیون 
انقلاب اسلامی را تشکیل دهد و نه 
به مانند مجلس نهم، اقلیتی قوی 

را رهبری کند این جبهه سیاسی و 
عقیدتی اکنون در قالب ائتلاف فراگیر 
اصول گرایان، فعالیت اندک نمایندگان 
راه یافته اش به مجلس دهم می نگرد



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com236غرر الحكم، ح1316؛ الگوی شادی از نگاه قرآن و حدیث، ص

امام علی علیه السلام:

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:4/23 طلوع آفتاب:6/01 اذان ظهر:13/02 اذان مغرب: 20/24

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17

دل بركندن از دنیا

بزرگترین آسایش است

چهارشنبه - 29 اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4004

با  با اشاره به دیدار  معاون شهردار قم 
آیت الله جوادی آملی و ارائه سند چشم انداز 
قم به ایشان گفت: آیت الله جوادی آملی در 
خصوص این سند توصیه هایی داشتند که در 

مسیر اجرایی شدن آنها تلاش خواهیم کرد.
محسن رنجبر با اشاره به اینکه تدوین 
سند چشم انداز قم در افق 1414 از چهار 
ماه پیش آغاز شده است، اظهار کرد: این 
سند با توجه به اسناد بالادستی از جمله 
سند چشم انداز نظام، بیانات مقام معظم 
رهبری، سند توسعه استان قم و... از سوی 
کارشناسان در رده های مختلف بررسی و 
تدوین شد. وی بیان کرد: این سند از ابتدای 
امسال در اختیار مراجع عظام تقلید و دیگر 
بزرگان قرار گرفت و اواسط اردیبهشت ماه 
به تصویب شورای اسلامی شهر قم رسیده 
منابع  توسعه  و  برنامه ریزی  معاون  است. 
انسانی شهرداری قم اضافه کرد: نیاز است 

که شهرداری دائما با علما و مراجع تقلید 
ارتباط نزدیك داشته باشد و نظرات ایشان 
افق  را در خصوص وضعیت شهر قم در 
چشم انداز را به لحاظ کالبدی و فرهنگی 
جویا شود. وی با بیان اینکه پس از تصویب 

در  قم  اهداف  تدوین  حال  در  سند،  این 
افق 1400 هستیم و بعد از آن راهبردها 
و سیاست هایی که لازم است اعمال شود 
را آماده می کنیم افزود: همچنین طرح های 
اجرایی را مشخص خواهیم کرد و امیدواریم 

که تا اوایل مهرماه سال جاری سند 1400 
را تدوین کرده و  راهبردی شهرداری قم 
پس از آن بر اساس برش یك ساله بودجه 
سال 96 شهرداری قم را تدوین کنیم. معاون 
شهردار قم با اشاره به دیدار صورت گرفته با 
آیت الله جوادی آملی در خصوص چشم انداز 
شهر قم تصریح کرد: ایشان تاکید داشتند 
که باید حتما به لوازم فنی و محاسبات 
دقیق توجه ویژه داشته باشیم و شهر قم 
باید گونه ای مدیریت شود که نیاز زائران 
و مجاوران حرم حضرت معصومه )س( و 
مسجد مقدس جمکران را تامین کند. وی 
بیان کرد: ایشان در مسائل اجرایی توصیه 
کردند پروژه هایی که شروع می شوند حتما 
مطابق برنامه زمانبندی پیش روند تا بتواند 
به ثمر برسند چرا که با طولانی شدن اجرا 
و یا دقیق نبودن برآوردهای اولیه مشکلات 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی به بار می آید.

در دیدار با معاون شهردار قم مطرح کرد:

توصیه های آیت الله جوادی آملی در خصوص تدوین سند چشم انداز قم

استان قم  آزاد اسلامی  رییس دانشگاه 
گفت: این دانشگاه با 6 محصول تجاری شده 
دانش بنیان در چهارمین جشنواره فرهیختگان 
و نمایشگاه دستاورد های پژوهشی دانشگاه 
آزاد اسلامی در حوزه های عمرانی، شیمیایی، 

کشاورزی و پتروشیمی شرکت می کند.
دکتر محمد سالار کسرایی اظهار داشت: 
رهبری  معظم  مقام  تاکیدات  به  توجه  با 
در خصوص اقتصاد دانش بنیان این واحد 
دانشگاهی از سال گذشته با تاسیس مرکز 
رشد واحد های فناور در جهت تبدیل علم 
به ثروت و تجاری کردن محصولات پژوهشی 
گام های موثری را برداشته است. دبیر هیات 
امنا و رییس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم 

در تشریح این محصولات گفت: محصولات پژوهشی مرکز 
رشد این واحد دانشگاهی به تعداد 29 محصول دارای قابلیت 
تجاری و 6 محصول تجاری شده دانش بنیان که در حوزه 
های عمرانی، شیمیایی، کشاورزی و پتروشیمی کاربرد 
وسیعی دارند با همکاری اعضای هیات علمی، دانشجویان 
و اعضاء مرکز رشد هسته های فناور قابل ارائه می باشد. 
وی در ادامه درباره محصولات پژوهشی که قرار است در 
نمایشگاه دستاورد های پژوهشی دانشگاه آزاد اسلامی و در 
غرفه استان قم به نمایش گذاشته شود خاطر نشان کرد: 

از محصولات تجاری شده این واحد دانشگاهی رزین ضد 
حریق است که برای مقاوم سازی سازه در مقابل آتش به کار 
می رود. این لایه که با قابلیت تحمل دما تا 1600 درجه را 
برای مدت یک ساعت داراست در آتش نشانی، ساختمانهای 
مسکونی، صنعت خودروسازی، کوره های ذوب و سازه های 
صنعتی کاربرد فراوان دارد و نسبت به نمونه خارجی دارای 
قیمت پایین تر و استحکام بالاتری است. دکتر محمد سالار 
کسرایی افزود: آکواپارت از دیگر محصولات دانش بنیان است 
که به صورت تجاری شده در کشاورزی استفاده می شود و 
محصولی است که آب آبیاری شده را جذب کرده و مانع از 

تبخیر و فرو نشست آب شده و آب مورد نیاز 
گیاه را در دفعات مختلف در اختیار گیاهان 
قرار می دهد. رییس دانشگاه آزاد اسلامی 
استفاده  مورد  محصولات  به  قم  استان 
در زمینه های ساختمانی و عمرانی اشاره 
کرد و گفت: محصول فوق آبگریز سطوح 
جذبی و سیقلی در نما های ساختمان 
مثل نماهای آجری، گچی، سنگی، نمای 
شیشه ای و کامپوزیت جهت جلوگیری از 
نفوذ آب و آلودگی استفاده می شود. وی 
افزود: محصول دیگر مرکز رشد این واحد 
دانشگاهی، نانوبام، محصولی جایگزین برای 
ایزوگام است که ضمن هزینه بسیار کم آن 
برای مقاومت در برابر دما، نور آفتاب، نفوذ 
ناپذیری در مقابل آب، دارای چسبندگی فوق العاده ای 
است. به گزارش آنا، جشنواره فرهیختگان، همزمان با سالگرد 
راه اندازی دانشگاه آزاد اسلامی با حضور آیت الله هاشمی 
رفسنجانی رییس هیات موسس و هیات امنای دانشگاه آزاد 
اسلامی و دکتر میرزاده رییس این دانشگاه در دو بخش 
برگزاری نمایشگاه دستاورد های پژوهشی و فناوری و قدر 
دانی از پژوهشگران برتر و فعال دانشگاه آزاد اسلامی، 30 
اردیبهشت تا 5 خرداد در سازمان مرکزی دانشگاه واقع در 

تهران انتهای بزرگراه ستاری، حصارک برگزار می شود.

رییس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم خبر داد:

رونمایی از 6 محصول تجاری شده دانش بنیان دانشگاه آزاد اسلامی قم

اخبــار
سال گذشته در استان قم انجام شد:

 مسافرت سه میلیون و 600 هزار نفر
با ناوگان حمل و نقل عمومی

معاون حمل و نقل اداره کل حمل و نقل و پایانه های استان قم از مسافرت 
سه میلیون و 600 هزار مسافر با ناوگان حمل و نقل عمومی در این استان طی 

سال گذشته خبر داد.
محمد حسن کلهری اظهار داشت: طی سال گذشته سه میلیون و 600 هزار 

مسافر از قم با ناوگان حمل و نقل عمومی سفر برون شهری داشته اند.
وی گفت: 28 شرکت حمل و نقل شامل 22 شرکت داخلی، پنج شعبه 

داخلی و یک شعبه بین المللی در این استان فعال است.
معاون حمل و نقل اداره کل حمل و نقل و پایانه های استان قم عنوان کرد: 
312 اتوبوس در  این استان کارت هوشمند گرفته و فعال هستند و میانگین 
سنی این اتوبوس ها نیز 11 و نیم سال است. وی اظهار کرد: 309 مینی بوس 
با میانگین سنی 24 سال و 402 دستگاه سواری با میانگین سنی 10 سال در 
این استان فعالیت می کنند. کلهری ابراز کرد: بیشترین میزان استفاده از حمل و 
نقل عمومی در فروردین ماه مربوط به پنجم فروردین بوده که تعداد هشت هزار 

و 511 نفر در این روز تردد کرده اند.
وی در خصوص اقدامات انجام گرفته به منظور افزایش ایمنی نیز افزود: همه 
ناوگان حمل و نقل عمومی که مجوز فعالیت دارند باید دارای کارت معاینه معتبر 
باشد، بنابرین ناوگانی که سن زیر 10 سال دارند هر 6 ماه و برای ناوگان بالای 10 
سال نیز هر سه ماه معاینه فنی انجام می گیرد. معاون حمل و نقل اداره کل حمل 
و نقل و پایانه های استان قم با بیان اینکه رانندگان در ناوگان حمل و نقل عمومی 
باید دارای کارت سلامت جسمی و روانی باشند، افزود: رانندگانی که دارای سن 
بالاتر از 40 سال هستند کارت یک ساله دریافت می کنند و رانندگان دارای سن 

پایین تر نیز کارت 2 ساله دریافت می کنند.
وی بیان کرد: وسائل نقلیه قبل از حرکت توسط مدیر فنی شرکت ها از نظر 
امور فنی و تجهیزات ایمنی از قبیل وضعیت لاستیک، وضعیت کولر و بخاری، 
سالم بودن شیشه ها، کپسول آتش نشانی، کمک های اولیه، مثلث شبرنگ، چراغ 

چشمک زن، آیینه ها وغیره نظارت می شوند.

مدیر کل بهزیستی استان قم خبرداد:

 اجرای طرح پیشگیری 
اجتماع محور از اعتیاد در قم

مدیر کل بهزیستی استان قم از آموزش 264 هزار نفر در طرح پیشگیری 
اجتماع محور از اعتیاد در قم خبر داد.

رضا سلیقه، با اشاره به اجرای برنامه های اجتماع محور توسط بهزیستی افزود: 
هدف از اجرای این برنامه آگاه سازی مردم و پیشگیری از اعتیاد است که در برنامه 
پیشگیری اجتماع محور توانسته ایم در 16 محله شهری، 10 محله روستایی و 

چهار مهدکودک مشارکت و توانستیم 264 هزار نفر را آموزش دهیم.
وی با بیان اینکه برنامه های اجتماع محور در سه سطح محله ها، محیط های 
کار و محیط های آموزشی اجرا می شوند، افزود: یکی از مهم ترین مشکلات مربوط 

به جوانان، ابتلا به انواع مواد مخدر و روانگردان است.
مدیرکل بهزیستی استان قم بیان کرد: تا آخر سال 94 طبق اعتبارات و تفاهم 
نامه های امضا شده، مبلغ 710 میلیون ریال هزینه شده است که این هزینه ها با 

همکاری دبیرخانه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان نیز است.
وی گفت: اجرای این طرح برای خانواده ها ضروری است که در این راستا 
کلاس های مهارت فرزند پروری و مهارت زندگی و پیشگیری از اعتیاد نیز برگزار 

می شود.

همزمان با ایام جشن های نیمه شعبان صورت گرفت:

آذین بندی هسته مرکزی شهر قم
شهردار منطقه هفت قم از اعلام آمادگی و برنامه ریزی این منطقه جهت 
میزبانی از زائران میلیونی نیمه شعبان و راه اندازی ستادهای خدماتی در این 

ایام خبر داد.
علیرضا اقبالیان با اعلام آمادگی میزبانی از زائران کریمه اهل بیت )س( در 
نیمه شعبان، گزارشی از برنامه ها و اقدامات صورت گرفته و در دست اقدام 

ارائه کرد.
وی گفت: برنامه ریزی ها و اقدامات صورت گرفته در حوزه آذین بندی، 

ترافیکی و اقدامات خدماتی و رفاهی صورت گرفته است.
شهردار منطقه هفت با پیش بینی حضور میلیونی زائرین در شب 
نیمه شعبان افزود: خیابانهای اطراف حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه 
)س( و بلوار زائر به صورت ویژه آذین بندی شده و تمهیدات ترافیکی لازم 
جهت تسهیل در عبور و مرور شهروندان و همچنین زائرین عزیز پیش 

بینی شده است.
اقبالیان ضمن اعلام آمادگی بهره گیری از تمامی ظرفیت پارکینگ های 
اطراف حرم مطهر در شب نیمه شعبان، بیان داشت: محدودیت های ترافیکی 
احتمالی، بنرهای مسیر یاب و تابلوهای ترافیکی مورد نیاز به زائرین و شهروندان 

اطلاع رسانی خواهد شد.
وی ادامه داد: بوستانهای شهری واقع در هسته مرکزی شهر نیز جهت 
استفاده زائرین آماده سازی شده اند و پیش بینی استقرار تانکر های آب شرب و 

غیر شرب نیز در اطراف حرم مطهر صورت گرفته است.
اقبالیان افزود: برپایی ستاد اطلاع رسانی، استقرار اکیپ های جمع آوری و 
انتقال زباله، پاکسازی انهار شهری نیز از دیگر اقدامات در دستور کار منطقه در 

نیمه شعبان اعلام شده است.

رئیس پلیس راه استان قم اعلام کرد:

محدودیت های ترافیکی تعطیلات 
نیمه شعبان در محورهای قم

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان محدودیت های ترافیکی 
تعطیلات نیمه شعبان را در قم اعلام کرد.

سرهنگ اردشیر جمشیدی راددر گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، با اشاره به افزایش سفرهای بین شهری و تراکم ترافیک در ایام نیمه 
شعبان در محورهای مواصلاتی به استان قم، اظهارداشت: به منظور افزایش 
ایمنی و تسهیل در عبور و مرور در روزهای شنبه و یکشنبه اول و دوم خرداد 
ماه محدودیت و ممنوعیت تردد در محورهای استان قم به مرحله اجرا گذاشته 

می شود.
وی این محدودیت ها را به شرح ذیل اعلام کرد.

-تردد کلیه وسایل نقلیه سنگین باربری )تریلی، کامیون و کامیونت( از 
ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 95/03/01 لغایت ساعت 1400 روز یکشنبه 

مورخ 95/03/02 از:
-میدان 72 تن به سمت جمکران ممنوع گردد و اینگونه وسائط نقلیه 

می توانند از روی پل میدان 72 تن به سمت اتوبان قم کاشان تردد نمایند.
-از عوارضی اتوبان قم کاشان به سمت میدان 72 تن ممنوع گردد و اینگونه 
وسائط نقلیه می توانند بعد از عوارضی اتوبان قم کاشان به سمت رودخانه تغییر 
مسیر و در ادامه از کنار گذر منتهی به خیابان شهید بادیان وارد کمربندی 
امام علی )ع( و و در ادامه به سمت جاده قدیم قم تهران و سلفچگان ادامه 

مسیر دهند.
-از جاده قدیم کاشان به قم نرسیده به پل امیر کبیر به سمت مسجد 
مقدس جمکران ممنوع گردد و اینگونه وسائط نقلیه می بایست از کنار گذر 

پل امیر کبیر و ارد اتوبان کاشان قم شده و ادامه مسیر نمایند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تولید 9900 تن محصول گلخانه ای در قم
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در سال 94 از مجموع 
محصولات حدود 9 هزار و 900 تن انواع محصولات گلخانه ای در استان قم 

تولیدشده است.
محمدرضا طلایی با اشاره به اینکه در حال حاضر حدود 33 هکتار کشت 
گلخانه ای در استان قم موجود است، اظهار داشت: از این میزان سطح زیر کشت 
خیار 23 هکتار، سطح زیر کشت گوجه فرنگی 10 هکتار و 2 دهم هکتار نیز زیر 

کشت توت فرنگی می باشد.
وی افزود: به منظور استفاده بهینه از منابع آب وخاک، تولید پایدار، اشتغال زایی، 
افزایش تولید و عملکرد، توسعه کشت های گلخانه ای از سیاست های اصلی دولت 

می  باشد.
وی با تأکید بر اینکه توسعه کشت های گلخانه ای از اهداف اصلی سازمان در 
تغییر الگوی کشت می  باشد، ادامه داد: برگزاری کلاس های آموزشی و ترغیب 
کشاورزان و اعطای تسهیلات ساخت گلخانه تا سقف 80 درصد هزینه تمام شده 

ازجمله اقدامات اساسی در این راستاست.

و  علما  گفت:  شیرازی  مکارم  آیت الله 
مبلغان باید آحاد جامعه عراق را به وحدت 
دعوت کنند؛ در گذشته ایجاداختلاف بین 
شیعه و سنی بود ولی متاسفانه امروز بین 
گروه های شیعی نیز اختلافاتی ایجاد شده 
است که باعث تاسف است و اگر این مسایل 

حل نشود شکست قطعی است.
آیت الله  به گزارش خبرگزاری »حوزه«، 
مکارم شیرازی ظهر دیروز در دیدار  جمعی 
از علمای کشور عراق با اشاره به اوضاع کنونی  
این کشور اظهارداشت: در این شرایط سخت 
امروزه وظیفه سنگینی به دوش علما نهاده 
شده است. وی افزود: متاسفانه امروزه  کشور 
عراق با مشکلات بسیاری مواجه شده است 

که یکی از مهمترین عوامل آن، وجود اختلافات در سطوح 
مختلف است؛ این اختلافات نگران کننده است که ادامه 
آن قطعا این کشور را در معرض شکست قرار خواهد داد. 
این مرجع تقلید با ذکر این مطلب که همه مسلمانان 
باید با تمسک به قرآن ریشه های اختلاف با هم را از بین 
ببرند، تصریح کرد: قرآن کریم برای اختلافات در میان امت 
اسلامی، سه خسران بزرگ را برشمرده است که برآیند 
آن، این است که اگر مسلمانان دچار اختلافات شوند و 
آنها را حل نکنند گرفتار گمراهی خواهند شد. وی عراق 
را دارای علمای بزرگ و آگاه به زمان دانستند و گفت: 
زمان حل  به  آگاه  علمای  برکت  به  عراق  در  اختلافات 
شد، ولی بازهم متاسفانه شاهد بروز برخی اختلافات در 
این کشور به خصوص در عرصه سیاسی هستیم که باید 
این اختلافات با تدبیر حل شود. وی با سنگین خواندن 
رسالت علما و مبلغان در حال حاضر تصریح کرد: علما و 

مبلغان باید آحاد جامعه عراق را به وحدت دعوت کنند؛ 
در گذشته اختلاف بین شیعه و سنی بود ولی متاسفانه 
امروز بین گروه های شیعی نیز اختلافاتی ایجاد شده است 
که باعث تاسف است و اگر این مسایل حل نشود شکست 
قطعی است. وی با ابراز خشنودی از فعالیت های علما در 
حشد الشعبی در عراق گفت: به برکت تلاش علمای عراق 
و مبلغان حوزوی امروزه این اختلافات در حال کم شدن 
است و در حشد الشعبی این نیروها با هدایت های این علما 
در کنار هم به وفاق رسیده اند. آیت الله مکارم شیرازی با 
ذکر این مطلب که عراق کشوری با لشکری بزرگ و علمای 
بیدار و آگاه به شرایط زمان است خاطرنشان کرد: باید با 
جهاد فی سبیل الله در این راه گامی استوار بردارید و خود 
را  برای پیروزی های بزرگ آماده کنید و با اتحاد دشمنان 
را از خاک خود بیرون کنید. وی گفت: بر اساس فرموده 
قرآن، هدایت به دو شکل است؛ شکل نخست آن است 
که خداوند صرفا ارایه طریق می کند که این ارایه طریق 

ممکن است شامل حال همه انسان ها شود؛ 
شکل دوم هدایت که هدایت اصلی خداوند 
نسبت به مومنین و افراد مخلص و مجاهدان 
واقعی است، آن است که خداوند دست انسان 
مخلص و مجاهد را گرفته و وی را در مسیر 
حقیقی قرار می دهد. وی اختلاف شیعیان 
گفت:  و  دانستند  تاسف  باعث  را  عراق  در 
انتظارات از آنها بسیار بالاست ونباید در این 
شرایط حساس این چنین باهم درگیر شوند؛ 
عراق  در  ما  ائمه  اینکه  به حسب  شیعیان 
مدفون هستند احساس تعلق به این مراقد 
شریف دارند و به همین خاطر شرایط عراق 

برای همه شیعیان مهم است. 
این مرجع تقلید بیان کرد: یکی از دیگر 
وظایف حساس علما، توجه و پیوند با قشر جوان است؛ 
دشمنان می خواهند که جوانان را از علما دور کنند؛ علما 
باید جوانان را به سمت مساجد ترغیب کنند و محور کار 
تبلیغی خود را در مساجد قرار دهند؛ باید از قرارگرفتن 
جوانان در مسیر طعمه دشمنان جلوگیری کنیم. آیت 
الله مکارم شیرازی پرهیز از توهین به عقاید و احترام به 
پیروان آنها را رمز ارتباط موثر با دیگران خوانددن و گفت: 
در تفسیر نمونه که بسیاری از علمای اهل سنت نیز آن را 
مطالعه کرده و ایرادی نیز به آن نگرفتند سعی کردیم در 
آیات مرتبط با ولایت با دفاع منطقی و عقلانی و قرآنی از 
اهل بیت )ع( مطالب خود را بنگاریم و اگر چنین روشی 
در پیش گرفته شود قطعا کلام اهل بیت )ع( و بیان علما 
در اختیار همگان قرار خواهد گرفت؛ زیرا نباید با توهین 
به دیگر مذاهب، آنها را نسبت به توهین به مذهب خود 

تحریک کنیم.

آیت الله مکارم شیرازی:

اختلاف شیعیان در عراق نگران کننده است

نامحــرمانه

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف 
حرم مطهر با اشاره به لزوم نوسازی 3 دسته محور فرهنگی 
مذهبی، تاریخی و بافت فرسوده از اولویت بندی نوسازی این 

محور ها خبر داد.
علیرضا خاکی با اشاره به اجرای طرح تعریض خیابان 
شهدای دروازه ری، اظهار کرد: یکی از بحث هایی که ما در 
طرح های تفصیلی مورد نظر داشتیم تحقق پذیری طرح ها بود، 

یعنی طرح ها را به خصوص در بافت های تاریخی و قدیمی به 
نحوی برنامه ریزی و تدوین کنیم که قابل تحقق باشد.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف 
حرم افزود: از آنجا که قسمتی از مجموعه مقبره اباصلت قبلا 
ساماندهی شده بود نیز محور دروازه ری نقش ارتباطی مهمی 
دارد و بلوار 15 خرداد به عمار یاسر و خیابان شهید روحانی 
نوسازی  برنامه های  اولویت  پروژه در  این  متصل می شود، 

شهرداری قرار گرفت. وی با تأکید بر نقش پخش کنندگی 
خیابان شهدای دروازه ری، اضافه کرد: عرض موجود خیابان 
دروازه ری پاسخگوی نیاز ارتباطی این مسیر نبود و بر اساس 
دانه بندی موجود و شکل پلاك هایی که وجود داشت حداقل 
عرضی که توانستیم پیش بینی کنیم 18 متر بود. خاکی عنوان 
کرد: با اجرای این پروژه دسترسی محلی تسریع می شود و 

در مرکزیت پروژه هم مجموعه اباصلت ساماندهی شده است.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر عنوان کرد:

خیابان شهدای دروازه ری  در اولویت نوسازی

مخالفت مجلس با پیشنهاد عجیب رسایی  
گفته می شود: حجت الاسلام حمید رسایی در ماده 2 طرح دو فوریتی الزام دولت به پیگیری 
جبران خسارت ناشی از اقدامات و جنایت های آمریکا علیه ایران و اتباع ایرانی گفت: به قول امام )ره( 
آمریکایی ها مانند سگ می مانند و اگر به آن ها حمله کنیم آن ها پا پس می کشند ولی اگر مانند 
دولت کنونی عقب بمانی و وا بدهی، آن ها جلوتر می آیند و ما را تهدید می کنند. همین گونه که 
پس از برجام چنین اتفاقی رخ داده و آمریکایی ها دست در جیب ملت ایران کردند. وی اظهار داشت: 
یکی از افتخارات رییس جمهوری این است که مصادره اموال ایران در آمریکا را به دادگاه بین المللی 
لاهه بکشاند که این کار درست نیست و باید کار انقلابی انجام داد و به شدت برخورد کرد. عضو جبهه 
پایداری پیشنهاد کرد پس از ماده سه، بعنوان ماده مستقل اضافه شود که »دولت می تواند حسب 
شرایط از طریق ضبط اموال ایالت متحده که از تنگه هرمز عبور می کنند، نسبت به بازپس گیری 
حقوق ملت ایران اقدام کند.« معاون پارلمانی رئیس جمهوری در مخالفت با پیشنهاد حمید رسایی 
نماینده مردم تهران در مجلس نهم گفت: علیرغم ظاهر انقلابی، این پیشنهاد دقیقا مخالف منافع ملی 
است؛ این پیشنهاد دقیقا بهانه دادن به دست کسانی است که می خواهند خلیح فارس ناامن باشد. 
حجت الاسلام مجید انصاری بعنوان نماینده دولت در مخالفت با پیشنهاد این نماینده افزود: این که 
دولت می تواند کاری را انجام دهد، احتیاج به قانون ندارد و الان هم می تواند دولت کارهای مختلفی 
را انجام دهد اما بعضی از امور در حوزه فرماندهی کل قوا و شورای عالی امنیت ملی است. وی ادامه 
داد: دولت نمی تواند به ارتش و سپاه فرمان دهد که در خلیج فارس علمیات نظامی انجام دهند و این 
موضوع در حوزه اختیارات فرمانده کل قواست. معاون امور مجلس رئیس جمهوری اضافه کرد: دشمنان 
ما در خلیج فارس مانند اسرائیل می خواهند که جنگ نفت کش ها به راه بیفتد، بنابراین نباید علیه 
منافع ملی خودمان اقدام کنیم و اینکار به زیان ایران و خواست اسرائیل است. واگر قرار باشد عملیاتی 
در خیلج فارس انجام شود باید در شواری عالی امنیت ملی مطرح شده و به سپس به تایید رهبر معظم 
انقلاب برسد. سپس پیشنهاد رسایی به رای نمایندگان گذاشته شد که نمایندگان با 95 رای موافق، 

76 رای مخالف و 7 رای ممتنع از مجموع 208 نماینده حاضر با پیشنهاد رسایی مخالفت کردند.

کنسرت شهرام ناظری لغو نشده است
گفته می شود: سرپرست اداره موسیقی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی خبرهای 
مبنی بر لغو مجوز کنسرت شهرام ناظری در نیشابور را تکذیب کرد. محسن سمیع افزود: درخواست 
برگزاری کنسرت موسیقی استاد ناظری در دست بررسی است. وی ادامه داد: اصولا صدور مجوز برای 
کنسرت نیازمند طی مراحل اداری است لذا این درخواست نیز در مرحله تشریفات اداری قرار دارد. 
سرپرست اداره موسیقی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی گفت: البته مخالفتهایی در 
نیشابور پیرامون برگزاری این کنسرت صورت گرفته اما مجموعه مدیریتی شهرستان در حال پیگیری 
هستند تا پس از هماهنگی لازم مجوز این کنسرت صادر شود. وی افزود: امیدواریم با توجه به اجرای 
استاد ناظری در بزرگداشت عطار که مورد استقبال مردم نیشابور قرار گرفت و نشان داد شهروندان 
علاقه زیادی به وی دارند مجوز این کنسرت پس از طی مراحل اداری صادر شود. دوشنبه در برخی 

رسانه ها عنوان شده بود که برگزاری کنسرت استاد شهرام ناظری در نیشابور لغو شده است.

منتجب نیا: عارف از ریاست انصراف نمی دهد
گفته می شود: رسول منتجب نیا قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: لاریجانی عزیز ماست اما 
بالاخره نماد اصولگرایی است و عارف نماد اصلاح طلبی و لیست امید است و ما نباید از نماد خود کوتاه 
بیاییم و آن را گم کنیم. بنده می گویم این تعامل به هیچ وجه به نفع اصلاحات و لیست امید نیست. 
به هرحال یا شخص عارف فقط کاندیدا باشند و همه به ایشان رأی دهند یا حداکثر اینکه رقابت بین 
این دو نفر باشد و هرکدام رأی بالاتر آوردند، ریاست را برعهده بگیرند. درحال حاضر که دکتر عارف به 
هیچ قیمتی کناره گیری نخواهند کرد. به هرحال، ایشان از ماه ها قبل وارد صحنه شده و مصمم است که 
تا آخر بایستد و به هیچ وجه بحث انصراف را نمی پذیرد. مسئولیت های دیگری هم در مجلس هست و 

امیدواریم لاریجانی و دوستانشان بتوانند انجام وظیفه کنند.

عابر بانک پرسپولیس دست به کار شد  
گفته می شود: عابر بانک پرسپولیسی ها برای فصل نقشه های زیادی در سر دارد. به گزارش 
خبرآنلاین؛ پرسپولیس برای فصل جدید برنامه های زیادی دارد. آنها با برانکو سرمربی خود قراردادی 
دو ساله بسته اند و می خواهند تیمی قدرتمند را وارد رقابت ها کنند. حسین هدایتی عابر بانک 
پرسپولیسی ها در جلسه ای که با طاهری، برانکو برگزار کرد به آنها قول داده که 10 بازیکن تراز اول 
را برای پرسپولیس جذب کند! خودش در این مورد می گوید: »در جلسه با برانکو به او گفتم تمام و 
کمال در خدمت این چهره ارزشمند و پرسپولیس هستم. من اسم بازیکن نمی آورم اما نه یک بازیکن، 
نه دو بازیکن حاضر هستم تا 10 بازیکن تراز اول که طاهری و برانکو تشخیص بدهند برای کمک به 

پرسپولیس در فصل آینده به این تیم بیاورم تا هواداران خوشحال شوند.«

عارف رییس فراکسیون امید مجلس دهم شد
گفته می شود: محمدرضا عارف منتخب مردم تهران در مجلس دهم به عنوان رییس موقت 
فراکسیون امید شد. محمد رضا عارف در نشست فراکسیون امید که عصر سه شنبه برگزار شد، به اتفاق 
آرا رییس موقت این فراکسیون شد. بر اساس شمارش آرا حجت الاسلام مازنی، تاجگردون، محمدرضا 
تابش، الیاس حضرتی، محمود صادقی، مصطفی کواکبیان، محمد علی وکیلی و علی نوبخت همراه با 
عارف 9 عضو هیات رییسه موقت فراکسیون امید شدند. عارف گفت: مردم خیلی خوب به ائتلاف امید 

جواب دادند بنابراین فراکسیون امید باید با همه فراکسیون های مجلس همکاری کند.

وجود ۶ هزار خارجی د ر زند ان های ایران 
گفته می شود: دادستان عمومی و انقلاب تهران گفت: در حال حاضر در ایران حدود 6 هزار زندانی 
خارجی که نیمی از آنها اتباع افغان هستند وجود دارد که در خصوص زندانیان خارجی می توانیم به 
کشورهایشان تعامل برقرار کرده و بر اساس توافقنامه های موجود آنها را به کشورهای خودشان منتقل 
کنیم. عباس جعفری دولت آبادی ادامه داد: در بحث مواد مخدر نیز معتقدیم وزارت امور خارجه می 
تواند کمک زیادی به ما بکند و امروز مبارزه با مواد مخدر در ایران، مبارزه با یک جرم سازمان یافته 

است و ما هیچ گاه به دنبال تجاوز به حقوق افراد نیستیم.

استان مرکزی در انتهای جدول شادی! 
گفته می شود: مدیر کل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری استان مرکزی با بیان اینکه رتبه 
میزان شادی مردم این استان در کشور 26 است، در رابطه با اهداف برگزاری این برنامه فرهنگی اظهار 
کرد: ایجاد نشاط اجتماعی، ایجاد انگیزه فعالیت های فرهنگی، تمرکز زدایی و رفع محدود نگه داشتن 
برنامه های فرهنگی در مرکز استان از جمله اهداف برگزاری این مراسم بوده است. غلامرضا فتح آبادی 
تاکید کرد: در نظر داریم در اجرای برنامه های فرهنگی سال جاری از ظرفیت خانه سازمان های مردم 
 نهاد بیش از پیش بهره بگیریم و به این طریق مشارکت مردمی و ترویج این فرهنگ در استان را 

گسترش دهیم.

ماجرای زن برهنه در نزدیکی برج میلاد! 
گفته می شود: سخنگوی نیروی انتظامی درباره ماجرای کلیپ زن هنجارشکنی که نزدیک 
برج میلاد اقدام به برهنه کردن خود کرده بود،  توضیح داد. سردار سعید منتظرالمهدی با اشاره به 
پیگیری های پلیس در خصوص ماجرای انتشار فیلم برهنه شدن یک زن در حاشیه برج میلاد اظهار 
کرد: پس از انتشار این کلیپ، پلیس پیگیری های لازم را در خصوص فیلم منتشر شده انجام داد و در 
پیگیری های انجام شده مشخص شد که این زن، پس از خروج از کشور، اقدام به انتشار این کلیپ در 
شبکه  مجازی کرده است.  به گزارش تسنیم، سخنگوی ناجا افزود: در حال حاضر این فرد در خارج از 

کشور قرار دارد ولی پیگیری های پلیس از طریق اینترپل نیز انجام شده است.

دلیل اصلی استعفای سرافراز
گفته می شود: محمد سرافراز در پاسخ به این پرسش که دلیل اصلی استعفای شما پس از حضور 
18 ماهه در ریاست سازمان صداوسیما چه بود؟ به این جمله اکتفا کرد که »برای یک دستمال که 
قیصریه را به آتش نمی کشند«. او با بیان اینکه این جمله حرف های زیادی را در بر دارد، گفت: من 
رفتم تا صداوسیما با اقتدار و قدرت به کارش ادامه دهد. سرافراز در پاسخ به پرسش دیگری درباره ی 
تعامل کمرنگی که در مقام رییس صداوسیما با رسانه ها داشت نیز خاطرنشان کرد: به رسانه ها چه 
بگویم؟ معمولا مسئولان عادت دارند تا خیلی صحبت کنند. من بر همین اساس گفتم که حرف نزنم 

و بیشتر عمل کنم.

بدهی آمریکا به عربستان چقدر است؟  
گفته می شود: وزارت دارایی ایالت متحده امریکا برای اولین بار در 40 سال گذشته راجع به بدهی 
امریکا به عربستان سعودی اسنادی را منتشر کرده است. به گزارش عصرخبر، طبق گزارشات منتشر 
شده در ماه مارس، مبلغ بدهی امریکا به عربستان در حدود 116،8 میلیارد دلار است که در مقایسه 
با ماه ژانویه 6% کمتر شده است. در ماه ژانویه بدهی امریکا به بالاترین حد خود رسیده بود. عربستان 
سعودی در شمار ده کشور اصلی وام دهنده به ایالات متحده امریکا است. چین در حدود 1،3 تریلیون 

دلار و ژاپن 1،1 تریلیون دلار به امریکا وام داده است.

لغو جلسه منتخبان مجلس دهم با لاریجانی 
گفته می شود: سخنگوی کمیته 7 نفره اصولگرایان از عدم برگزاری جلسه بعدازظهر دیروز 
منتخبان مجلس دهم به دعوت علی لاریجانی خبر داد. سیدحسین نقوی حسینی؛ با اعلام این خبر 
عنوان کرد: تا جایی که اطلاع دارم جلسه ای برگزار نخواهد شد. گفتنی است پیش از این قرار بود دیروز 

جلسه منتخبان مجلس دهم با دعوت لاریجانی برگزار شود.

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم فاطمه نادری فرزند ابراهیم دارای شناسنامه شماره 4449 به شرح دادخواست به کلاسه 950519   از این 
دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان محترم پاسالاری کلکو 
به شناسنامه شماره 40 در تاریخ 1394/10/14 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: 1 - روح اله نادری فرزند ابراهیم ش.ش 26966 نسبت به متوفی فرزند. 2 - فاطمه نادری 
فرزند ابراهیم .ش.ش 4449 نسبت به متوفی فرزند. 3 - طاهره نادری فرزند ابراهیم ش.ش 0370488415 نسبت 
به متوفی فرزند. 4 - زینب قادری فرزند ابراهیم ش.ش 6491 نسبت با متوفی فرزند. 5 - اکبر جعفری چهر فرزند 
محمدیار ش.ش 62 نسبت با متوفی پدر.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می 
گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به 

دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

متن آگهی
خواهان سید جلیل بشارتی دادخواستی به طرفیت خوانده رقیه صدرزاده به خواسته طلاق به درخواست 
زوج تقدیم دادگاه های عمومی شهرستان قم نموده که جهت رسیدگی به شعبه 19 دادگاه خانواده شهرستان 
قم واقع در قم ابتدای خیابان توحید مجتمع قضائی شهید قدوسی طبقه دوم شعبه 19 ارجاع و به کلاسه 
9509982515500180 ثبت گردیده که وقت رسیدگی آن 1395/4/8 ساعت 9 تعیین شده است. به علت 
مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و 
انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده پس 
از نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را 

دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر گردد. 
منشی شعبه نوزدهم دادگاه عمومی حقوقی )خانواده( دادگستری شهرستان قم عباس توکل

سرپرست پلیس راهور قم محدودیت 
های ترافیکی درون شهری قم در تعطیلات 

نیمه شعبان را اعلام کرد.
سرهنگ احمد پوربافرانی در گفت و گو 
با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، محدودیت 

ها ترافیکی را به شرح ذیل اعلام کرد.
کلیه شرکت کنندگان در جشن نیمه 
شعبان با انواع وسیله نقلیه اعم از سبک و 
سنگین از جاده های مواصلاتی استان قم 
)جاده اراک، قدیم اصفهان، آزاد راه کاشان، 
آزاد راه تهران – قم، جاده قدیم کاشان و 
جاده گازران( به شهر قم عزیمت می نمایند 
به واسطه پیش بینی پارک سوار و پارکینگ 
مقدس  مسجد  اطراف  و  شهر  سطح  در 
های  اتوبوس  ناوگان  هدایت  جمکران، 
بیابانی، سواری شخصی، اتوبوس و تاکسی 
های شهری به شرح ذیل صورت می پذیرد.

1- کاروان اتوبوس های برون شهری:
اتوبوس  تردد  ممنوعیت  به  توجه  با 
های برون شهری در سطح معابر شهری و 
مخیر بودن کاروان ها به زیارت حرم مطهر 
ابتدا و سپس  حضرت معصومه )س( در 
شرکت در مراسم و یا بالعکس به شرح ذیل 

هدایت آنها در طرح منظور شده است.
-کلیه اتوبوس های بیرون شهری که 
از آزادراه های کاشان و تهران به قم وارد 
می شوند بدون حضور در میدان 72 تن از 
راه فرعی جنب عوارضی آزاد راه امیرکبیر 

به پارک سوار شمالی هدایت می گردند آن 
دسته از کاروان هایی که ابتدا قصد زیارت 
حرم مطهر و اقامه نماز مغرب و عشاء در 
حرم مطهر را داشته باشند، در پارک سوار 
شمالی متوقف و زوار توسط اتوبوس های 
شرکت واحد به پایانه جنب حرم در رودخانه 
منتقل و پس از خاتمه مجدداً به پارک سوار 
اعاده و سپس از کمربندی امام علی )ع( به 
مسجد جمکران و پارک سوار یاران مهدی 

ادامه مسیر خواهند داد.
- آن دسته که ابتدا قصد عزیمت به 
مسجد جمکران راداشته باشند از زیر پل 
کمربندی امام علی در پارک سوار شمالی 
و عبور از لاین سمت چپ در رودخانه به 
طرف بلوار امام علی هدایت و از این مسیر 

به میدان ولی عصر، بلوار خلیج فارس به 
پارکینگ یاوران مهدی هدایت خواهند شد.

پارکینگ  در  مستقر  های  اتوبوس   -
یاوران مهدی پس از خاتمه مراسم مسجد 
مقدس جمکران از جاده کاشان، دوربرگردان 
به طرف بلوار خلیج فارس به کمربندی امام 
علی برای زیارت حرم مطهر و یا خروج از 
شهر هدایت می شوند. -کاروان هایی که از 
جاده اراک به شهر قم وارد می شوند نیز می 
توانند دومرحله فوق را در پارک سوار جنوبی 

همانند پارک سوار شمالی عمل نمایند.
- آن هایی که ابتدا قصد زیارت حرم 
مطهر را داشته باشند از سه راهی خرمشهر، 
سوار  پارک  به  )ع(  علی  امام  کمربندی 
شمالی هدایت و از آنجا با اتوبوس شرکت 

واحد به پایانه داخل رودخانه جنب حرم 
منتقل و اعاده خواهند شد. پس از کمربندی 
امام به سمت میدان ولی عصر و پارکینگ 

یاوران مهدی هدایت می شوند.
در  حضور  قصد  ابتدا  که  دسته  -آن 
مسجد جمکران داشته باشند از مسیر سه 
راه خرمشهر، بلوار دانش، پل انقلاب، میدان 
ارتش، بلوار غدیر، صفاشهر، )شهرک قدس( 
بلوار کریمی در مسیر به طرف کوه خضر 
و جاده کوه خضر به پارکینگ ناظم زاده 
هدایت می شوند. مسیر بازگشت اتوبوسهااز 
پارکینگ ناظم زاده از همان راه ورود، پیش 
بینی، پس از رسیدن به میدان ارتش به 

پارک سوار شمالی هدایت خواهند شد.
-اتوبوس هایی که از جاده قدیم اصفهان 
به قم عزیمت می نمایند نیز از بلوار غدیر، 
ناظم  پارکینک  سمت  به  قدس  شهرک 
زاده هدایت خواهند شد. با توجه به افزایش 
توسط  زاده  ناظم  سوار  پارک  ظرفیت 
شهرداری محل استقرار اتوبوس ها با سواری 
های شخصی منفک که توسط عوامل راهور 

هدایت لازم به عمل خواهد آمد.
-آن دسته از اتوبوسهای این مسیر که 
ابتدا قصد حضور در حرم مطهر داشته باشند 
از بلوار غدیر، میدان ارتش، پل انقلاب، به 
سمت کمربندی امام علی، قبل از عوارضی 
کاشان داخل پارک سوار شمالی هدایت 

خواهند شد.

سرپرست پلیس راهور قم تشریح کرد:

محدودیت های ترافیکی شهرقم در تعطیلات نیمه شعبان


